


"Between the agitation and the state’s political cum
belligerent reaction to lawful dissent, there is a space and in
that space is our power to choose to engage responsibly in the
spirit of unity, equity and fairness towards winning the peace.”







“The Panel shall ensure speedy inquiry/restitution on SARS actiyitiés and Extra-
Judicial killings of innocent citizens by the dissolved SARS with a view of delivering
justice for the Victims as well as compensate their families/dependents.”

In particular it shall - i
i

. |
(1) Receive memoranda from concerned members of the public and inquire
into case of abuses, brutality, torture, extra-judicial; killings by the

disbanded SARS in Lagos State: : : f

(2) "Identify the victims of brutality, torture and extra—Jud|C|a| killings by the
disbanded SARS;

(3) 'Identlfy Officers of SARS involved in the abuse of rights of citizens and

“make appropriate recommendations for prosecution of such Officers;

(4) Evaluate the cases of the victims; determine those deserving
compensation as a result of such violations by Officers of the disbanded
SARS and recommend compensations payable to them from the Victims
Trust Fund established by the Governor;

(5) To investigate the incidént at the Lekki Toll Gate on Zth October, 2020

and make necessary findings and recommendations; |
‘ !

(6) Examine any other matters incidental to any of the terms of reference '

stated above; and ;

(7) Make necessary recommendation(s) to guide agalnst future abuse of

human rights by the Nigeria Police in Lagos State.” !

Tenure of the Panel -

By the Instrument of Appointment the Panel was given six months to discharge its
duties which date commenced from 19® October, 2020. However, by the Approval
dated 26 day of March, 2021 the tenure of the Panel was further extended by
another three (3) months to enable the Panel conclude all Petitionsibefore it by July
19, 2021. '
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| _[UStICe for the Vrctlms as welI as compensate thelr famthes/dependentsT

] DrL Torture ang
Identlfy Ofﬁcers of SARS involved in the abuse of rights of C|t|zens and make
~ appropriate, recommendatlons for prosecutlon of such Officers; ...« 4
4. Evaluate the-cases of the victims; detérrrine those deserving compensatron asa. result
~of such V|olat|ons by Officers of the disbanded SARS and recommend compensatrons ‘

payable to them from the- Victims Trust Fund' established by the Governor;

w

5. To mvestlgate the incident-at. the Lekki: ToII-kGate on. 20th October 2020 and make
' necessary fmdlngs anid. recommendatlons pe et T ’
6. Examine:’ any other matters madenta] to any “of the terms of reference stated above :

s SR » L4 ' 1
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...‘..;,

and s

the Nig ric Slic&'in Lagos State-

AND | further dlrect that the Chairman and members of the Panel con]stltuted under
this mstrumentshall remairiin Office for a perlod of six (6) months commencrng from
the date of appointment. and this: perlod may be extended ‘at: the d|scret|on of the

Governor i iy wrltlng i

ST

MR. BABAJIDE OLUSOLA SANWO-OLU
GOVERNOR OF LAGOS STATE

w . .
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IN pa'fticUIarit shall - 3 o ey

Lagos State : :
, '2_L Ident:fy the v1ct1ms of brutality, torture and extra—;ud:c:al kllhngs by the d:sbanded ,

SRS ,

, o' pensatlons payable to them from the V:ctlms Trust Fund estabhshed by the i

~Governor; S ' - y
5 lnvest:gate the mc1dent at the Lekkl TolI- Gate"o'n 20th October* 2020 and '

R jtad '\ RS IS TENE O
ental to an_y of the terms of referénce stated.

‘\\(

AND the Governor further d/rected that the Cha/rman and members of the Panel const:tuted
under thls instrument, sha{lvrema;n in. Offlce for a penod_ of s:x (6) months comme_ncmg from

‘J*\; LT

Followmg the Panel's inauguration, on the 20th of October 2020 there were allegatl.on‘stthat |
the offlcers of the, N/genan Army and the N:ge_nan Lekki Toll

‘i‘“‘.*i“*l“ o ariater i 'H‘ Yig !

'Followmg thls the .Lagos . State Governmen‘ : expan' ) I ‘
to include an mvesttgat:on mto what became known as the Lekkl ToII Gate ( LTG) Inc;dent

The composition of members facilitated a comprehensive and cohesive approach to the B
investigative,work of the, Judicial Panel of jnquiry. ... =~ . . : i‘

x .

, The PaneI began lts mvestlgatlon mto the Lekk: Toll Gate Inc:dent of ZO‘" IOctober 2020 by
lssumg Summons to. part/es it cons;dered pertment to ItS fmd/ng and mvest/gatlons as; foHows

: The Lekkl Concessxon Company (LCC) operators of the Lekkl Toll Gate ngerlan Army (NA),‘?" ]

The Hlerarchy of Lagos State Pollce Command and Iater also to the DIVISlonaI Pohce Off/cer

(DPO) Maroko Pol/ce DIVISIOH the Lagos State Government varlous hosp/tals who were sald_ .

to have attended to victims of the Lekki Toll Gate Inc:dent Operators of Advert:s:ng"

Billboards at the Lekki Toll Gate, and News outlets who carned mvest/gat:ve journalism on
themc:dent L o o e R L ' 4

. " . . ) . ) .
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to vrctims who requ/red such assrstance ‘The Army was, also found nat to have

2 The Panel found that the N/genan Police Force deployed its offlcers to the Lekkl Toll :
Gate on the night of the 20th October 2020.and between that n/ght and thé morning
..of the 21st of October, 2020,  its officer shot at, 'assaulted .and battered unarmed
protesters which-led to injuries and deaths The pollce offrcers also trled to coverup .
thelr actlons by plck/ng up bullets Tie i R _“ '

RI -;-,... S S N

3. The panel found that LCC hampered the panel's lnvestrgatron by refusmg to turn over

some ;useful-and vrtal mformat/on/ewdence as requested by the Panel and the

’ Forensrc Expert engaged by ‘the panel even where such- mformatlon and. ewdence
:w;.. was. by ithe: .company’'s. admission;-available. It manipulated - the: incomplete CCTV '
= Video' footage of the'L.ékki Toll Gate on the nrght of the 20th of October 2020 whrch

ia L

" _“: it tendered before the Panel

f. G I UL TSl Tae

4. The Panel found that there was an /nvrtatlon of the N/genan Army to Lagos State
...made by the Lagos. State Government through the Goverrior. before the hlerarchy of.
the Nigérian Ariiy deployed its soldlers to the Lekki Toll:Gate on the nlght of the 20th

of October.

5 } The Panel. found' that there Wa's-a'nl'a’t:ter’ﬁpt"to lcdve‘r'up'th“e'lnéideht' of the 20th of
=57'-@ctober by'the cleanrng 6F the Lekki Toll Gate and the fallure to preserve the scéne

B e et

,,.. ....,.,...x..

"ahead ofpotent:al mvesttgatlons B I R l o
~ ] _..7,;,' . eyl i . N e LR E
l

Upon the above l<ey flndlngs amongst others the Panel made a‘ total of 32

Reﬁ?ﬂ?m?agattgna which .t.rzc.:luded;_but not llmlted TR S

.

EANEIE U

. Hollst/c Pollce Reforms covermg welfare tralnlng and proper eqUIpprng of Pollcemen_

A

2id théir worklng env1ronment T b o |

. Sanct/onmg of the offlcers of the Nigerian Army and. the ngenan Pollce Force_
~ respectively who part:crpated in shooting, injuring and killing of unarmed protestors
at the Lekki Toll Gate on the 20and 21st of October 2020; - —
"-:-Development of 1 more robust engagement bétwéen the: Youth and the Government;
~ ‘s i Setting up of a Standing Committee/Tribunal to deal'with-cases of V/olatron of Human

“~Rights by security’ agenc:es ‘and & trust fund to settle compensat/on awarded by such

""\"‘,"\i’- o

. committée/iribiinal;- TR T
¢ Apublic apology t to ENDSARS protesters who were krlled /njured and traumat/zed by
the Incident of the’ ZOth of October 2020; - :
» . The memorialization of the Lekki Toll Gate and the 20th of October gomg forward
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' ground for the ‘n_'at'i‘oha'l' police brutality imbroglio since 2016.
protest that followed built on that protocol.in an orderly,

 police structure (i.e. S
" Goal of the holistic reformation of the Ni

* of the Nigeria, Police Force, given the .yea'f's"bf_ advo

_demonstrate their discontent from the 8- 20" Ogtober, 2020 .+ iy

LB

BACKGROUND .

. 7 e B

" The #EndSARS #ReformPd‘li‘bg’f{l—g;&d\;oeacy upon which the p.rotle__s.';ce__rs premised

their #ENdSARS demonstration of discontent (Protest) on, has been the most
prominent advocacy in Nigeria and a major rallying point, convergence and common

This is ‘on& of the reasons why thé'édyo&écy-wa‘s‘surgi’c"alil‘y curated and the youth
‘organized alf'\d trahsparent
fashion, reinforcing the specific ije‘c_:ti\"/,eof shutting down the, culture of impunity
#EndSARS) —through the disbandment of the poster child"of impunity withif the
(i.e. SARS and all tactical squads of the Police formation) and the End
geria Police Fogcef—#ReforrnEolicgNG.

L “ BT TP S b S
R LI RN 2t .

However, the dearth of proper public orientation and sensitizati
Government about the progress made over the years on the trajectory of reformation

T P S T A I RS TRRIS oEH
rights (forturg, extra judicial
pie 1y '*ﬁ:‘i‘{.“:\{vﬂ?, Ry T L. B

among Bfﬁ érs) ' with

péj?éig't'eqéé of outrageous _é'nd-,,_'g"_'ros's""\'./:'i"c")lati_éﬁ_ of ht
killings, extort_io‘r),f‘robbgai'y;._ unlawful arrest and. déténtion
impunity, being perpetrated by the Nigeria Police, forced the youth fo express their

constitu ionally protected .ri:_g'\hts' and freedom of expression ~and assembly to

e ‘L' . . v
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‘the Managlné Dlrector of Lekki- Conce55|on Company (LCC) Mr Yoml
Omomuwasan, who appeared in the company of the Head of the Legal Department

Mr. Gbolahan Agboluwaje pursuant to a summons dated the 28th of October 2020

- ' -,.'
. h R - . ' . :
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e._zand.'Jos_hua'

@laml-ekan SanUSI AyodeJI‘Beckley, Samuel Asala Agbese: ‘
u and Onlleowo Legend. : K N

el General A I Talwo S, presentatlon was’ done by way of an oral presentatlon
) ’vlldres videos, images and.other materials, which he warned were very
e,and graphlc He condemned the fact that the Lagos crisis was reduced to
: urrence at the Lekki Toll Gate, and that little mention, if any at all'is ‘made of
the wanton loss of lives (espeCIally that of police Officers), massive destruction of -
ﬁ‘ ructure and propertles prlor to and after that incident as well as the
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. .'_.I'estimony On Rules of Engagement Employed .by,the Army

o1
oy

S

The witness emphasized that the troops strictlylfollowed the Rules of Engagement for.
Internal Security and proceéded to examine said Rules of Internal Engagement for .
- Operation” MESA and other Internal Security Operatlons which they could be called

for. He also noted that all Offlcers and Commanders are mandated to observe these

Rules of Engageent. The situation in Lagos was brought under control through the
- use of non- -kinetic means; which- are mandated and contained | lin the rules of
engagement. Non-kinetic means are those means short of v10lence to. resolve a
situation while kinetic means is the use of violence to resolve a S|tuat|on Some of

s i

thesé rules include, but are not hmlted to S

The pnncrple ofmlnlmum force and proportlonallty, A S ' ~" /

e 'Use of personal contact and negotlatlon

o Use of- lethal force as a means of last resort where other means to. control the:.
,»_‘5|tuat|on had falled ln the case of unexpected attack and ln the case of'
_ suspected lmprov15ed explosrve deV|ce (l E. D) attacks durlng, WhICh a delay'-,

l

could lead to loss of lives or serious injury-to personnel;
e Any force applled must be limited in intensity and duration; ‘
"o Any force. applled must als6 be commensurate with the levél of threat posed
. Force shall only be used when absolutely necessary to achleve an lmmedlate

R AR LR
am; ..

| _ . _The decnsnon to open flre shaII be made only on orders and under the control{.

,;‘;of the on -scene Commander O, l L

‘Where there is |nsufﬁc1ent tlme to obtaln such order flre can hbwever be open

wifthe life of the soldler life of any law abldlng member of the publlc and/or'

i _property 6f which is our duty 6’ protect is in grave danger ; h
e After flnng has ¢eased, medical assistance must be rendered;|
Details of incidents; both in writing and on.audio-visual equipment-on whether

_ornot there wer 'casualtles must be recorded A
s . , .

. _Tesiihi;}ﬁyoﬁ'con&ucf_&f:r,réaps at“th!e Lekki Toll-Gate on 20 October, 2020

In relation to the Lekki .Tol,l-gate_iss'ue, the witness noted that troops were deployed
from the 65 Battalion acting under 81 Division Garrison who formed a mobile team
to patrol up to Epe, Ibeju Lekki, Sango-tedo and Badore and other areas. He also

noted that when the troops got to.the Toll gate, the Police were already trying to. .

|
i
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the person would have nothlng to fear except the rifle is put agaifist thé eye and
fired. Even where the rifle with blank ammunition is put agalnst the skin and fired, one
will only have a burn mark to show for lt"‘ﬂ SRR g ;

IR '.-«‘u 59{‘.‘“.‘"" i

The"'witn'e’ss noted that throughout the night of 20%/21% of October, 2020 Lagos state, -

‘especially the lsland up to Sangotedo to Ibeju-Lekki was on fire and this state of affairs
were repllcated everywhere. Businesses such as The Clarlt Place a multlbrlllon naira
mvestment was looted destroyed and burnt - S -

~ He-also n‘dted that b'ecaUse the 81 Divislon was short of troops, the Chief of Army
staff, Brigadier General Burata| gave an. extraordmary order that all Army schools
should be $hut down and’ everybody should be brought info the operatlons He

~-personally briefed those tréops who comprised of men and women, who were due
" to graduate on thé 21¢ of October, -2020. However, elght 8 ) of them mlssed thelr

weddlngs because they had been deployed

He further noted that he remlnded them of the Rules of Engagementx admomshed
~ thémand remlnded them of the Chief of Army Staff's special directive that they were
not to molest civilians, ‘especially women and children. They were also told that they
were.only to open fire on the command of the Commander on ground or in the event
that their lives or innocent lives of civilians are being threatened. He also noted that
the troops were able to rescue the O_ba of Lagos and his famnily rhembers out of his

palace on the 21% of October after'somé hoodluiris had ihvaded it. Not only was the

mace stolen, the palace was also looted ‘and burnt while the. Armored Pérsonnél

Carrier (APC) of the Police whlch is usually deployed when there lS a riot was also

'burnt._ . L e T
. Testimony on Afftermath of th_eP_rotests anc_l the conduct of the'Army

.. 'The Lagos Busnness D|str1ct (Marrna) Area such as Cash Carry and the Nigerian

Ports Authority were also looted. Vehicles were set ablaze and burnt; wh|le officés
were tansacked and vandalized. Thé WItness also alleged that the hoodlums

attempted to invade the gévernment house, ‘Marina but were repelled by Armed

troops: In additioi; he also alleged that there was an attempted jailbreaks at the lkoyi
Correctional Centre; which was also simultaneously carried out: with that at Kirikiri
" Correctional Centre. Further, ‘that the inmates set their accommodation ablaze and
hoped to escapé jn the énsuing confusion. However, the 81 division supported the
Correctiondl Services and Police who were there to contain the outbreak in both

places. Additionally, the Lagos State High Court, lgbosere was also looted, -

| .vvandal|zed and then burned to the ground

X
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em-had their brain boxes removed three (3) boys were. arrested within the premises
Zentih Bank, Ajah. He noted that the suspect.in;the mlddle known as Gift GodSent
s.one of those who burnt the, AJah Police station in which a Polrceman died. The
éct. had selfies of him™ carrying out the acton hrs phone '

1He noted that the Army was able to help banks evacuate about 2billion’ naira after 2
days_as many of those vaults had been damaged, while the. hoodlums moved the
another /ATM to - -ancther- location _entirely. This; he’ opined ‘would. have taken
considerable effort to do. In. another instance, a foreign national, a Ghanaran who;
hadibeen stabbed and robbed, was treated by soldiers who also bought h|m a new

' shrrt gave him a hajrcut-and returned him to his consulate in tkeja. -

Wrt _respect to the aftermath of the crisis; the witness stated that the troops managed
to: larrest ‘these..robbers with: weapons- stolen from the Pollce ‘armory, -which is
responsrble for a- highlevel of insecurity 3long Ajah, Badore; Sango-tedo axis. He
alleged the hoodlums made deliberate attempts to get rid of the.Police in ‘that area
so -they- could- operate freely He . further. stated that at: Badore; a- bplllon van or
armored truck carrying money was attacked. He noted that this modus operandl was
unusual of robbefs inl.agos State; unlike other.states' where théy-used: dynamrtes -ahd:

other means. In the aftermath of that mcrdent a motorcycle rider (okada man) lost his -
llfe Lo e P T S _/ T el R

[ ST : ; R F ‘l

| Wrth respect to cult flghts he apologlzed beforehand for some of the|very graphlc;'
' and gruesome images.. He noted that the cult flghts were a. flght for supremacy.

Consequently, needless v10lence was employed in the ﬂght for. supremacy. In the . .-

course of which, innocent citizens were killed and lynched He further noted that the
Jakande area, just opposrte Shoprlte is a slum and a coven for cultists. The troops
were able to.save not less than 6 people from being lynched. In aboutla ‘week, from
Monday,.to Wednesday, not less than 12. people had been killed from" reports: :
reachﬂlng the Army. e e e

. “Testlmony On The Panel’s VISIt to the M|l|tary Hospltal Falomo, Lagos

With respect to the viSit of the Panel to the MilitaryriHos’pltal, Lag‘os, he s'tated that he ,
got to know about the efforts of the Panel in trying to gain entrance to the facility
while he was watching the television: He however noted that a military barrack is a
restricted area anywhere in the world, even so-called freé countries. He further noted
that a person could not just waltz in to a Barracks. This he also noted was what
accounted for the thlrty minutes delay, as entry was only granted when the General
Officer Commanding ordered him to qwckly reach the hospital in order for them to
grant the Panel access and also inform the Panel that there are procedures to such
visits. He further noted that when he was informed by A member of the Panel that
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day. Additionally, he insisted that the image of the Nigerian flag being erroneously
used to illustrate the Lekki toll-gate incident and passed off as victims of October
20th, 2020 was not from the Lekki toll-gate incident, and it was _impOrted from
ICINigeria.org during a 2018 play themed ‘Blood on the Flag Challenge’ by the
Nigerian Christian' Corper’s Fellowship. Further, that although his group had refuted |
it, it wasn't belleved and is still being passed on as one of the |mages from the Lekki

InCIdent

He also gave another example of a lady who was reportedly kitled along with two
other friends at the Lekki Toll Gate by soldiers. However, the Army had discovered
that the lady, known as Lucy Adu truly attended the- protest at the Lekki toll plaza.
While, it was unclear the exact day she attended the protest, various accounts -
purportedly originating from a statement by Lucy’s friend reveal that Lucy had
reportedly boarded a commercial motorcycle along with other passengers. This
* motorcycle ran into a commiercial truck, resulting in three fatalities ‘seen‘ in the video.
This information was dlssemlnated through the twitter handle of IK Osakloduwa a

~ celebrity. . _ : :
A tweet by way of a clip shownng an anonymous soldler purportedly shootlng w1th,

oting.incident where soldiers were 'aetually seen shooting in the air with what o
seemed to be AK-47s apparently tG intimidate protesters, note our words, who kept
shouting "#EndSARS”. However, the video footage of a soldier. allegedly shooting
with high caliber machine gun was presumably from a fire flght wnth lnsurgents in the
North Eastern part of Nigeria™ ™" . : . I ‘ -

The witness also _gave the example of a rumored death of a ceértain Yhuth Service
Corps member. He noted that viral reports/images had it that a young corps member
~ (Steve Abbey)-was shot in the stomach at the Lekki protest ground on the 20®, amid -
- claims that he died during the shoot-out with his last words being ‘Peace and Unity'.

- However, the rumor was debunked with the person in question comlng forward to
clarify that the photograph in question was taken during a stage play earlier in the
year through his twitter page. :

Also allegedly rumored was the death of one Oke Obi, who was said to have been
- hitin the neck by a stray bullet and later died from his wounds: because the ambulance
sent to help him was prevented from giving medical aid by the Nigerian Army. The
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assignment in. Abuja;at the time. He also, vnotedf’cthat it was ‘the réasonable and

proper actlon to take glven theACIrcumstance

The second i issue was when the Govérhor sald two ) people died. Whlle the Army
agreed that one person dled at Admrralty Road (whlch is about 3km from the Lekkl
Toll;_Gate) due to blunt force trauma however the second person who dled and "

hose corpse.was taken 1o, the mortuary in. Yaba by the police allegedly had a'run-.
_wrth the Rolice, taklng into: consrderatlon the distance between Lekkl to Yaba,"

and repdrtsof: sporadlc flrlng in Yaba B

Conclusno

) Ce B

The Witriéss Eriticized the ext thh unscrupulous people were w'lllng to go to
cast the Nigérian- Armyl‘““ bad lrght dvéh:when it was performrng its constltutlonal
- dfies. He noted’ that' genérally, the' Nigafian' Army and-espécially Brlgadler Geriral -
Tukiir Yusuf Buratai, had given some special directives in the conduct of all Army‘_
opetations. He meéntioried’ ‘that mdrsapllne Was frowned -at. lnvestlgatlons involving
indiscipline by’ 8%sdldier as rnvestrgated |mm’ed|ately by tHe mllltary Pol|ce and
sometimes intelligence handled it. Within hours, the Officer s dlscrpllned and in some
cases dismisséd: However; Unliks “the: great wave: the allegatlons are glven when"
reported the eventual 'resolutlon of the mcrdent/r

The W|tness valso relterated that the Chref of Army staff specrflcally stated that no
soldler~' ‘GH

1 it b_ 'protected agalnst arson and lootmg He'
further. noted that it was unfortUnate that thé Army found itself in"a. srtuatlon wherfe’
‘ people whom they were sworn to protect saw them as enémies. The Witness ‘opined-
that most of the perceptlons/mlndset/oplnlon by members of the public towards the
Nigerian-Affily was as 'a result of ighorance on thé Army's et Up and operations. He
’ emphatlcally stated that the Nigerian Army would never turn agarnst the citizens of
Nig&ria ‘and will* always dot itsBest to" protect the lntegrrty of the country agalnst"
external aggressron as weIl as. crvrl insurrection: - e

LI
. et

Exhlbrts Tendered

= REERY

K One (1) blank expended ammunltlon on‘e (M) blank unexpended ammunlt"on

one (‘l) l|ve expended ammunltlon and one (1) live unexpended ammunltlon,

were treated as evidence together and marked Exhibit A.

s : .o :
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presides over that Council. The witness stated that he was not pr|vy to’ the meeting
of the Councdil wh|ch held on- the 19"‘ of October, 2020.,The witness then confirmed ~

“that he knew Brigadier General Musa Etsu Ndangi who was the Commander
of 9 Brig d?«.".??: ll‘.as_a mernber,,of the L__ag‘os State Secunty Co‘_unCIl._____'

The wrtness noted that he was unaware that the state secu rity council had determlned N
that circumstances warranted ‘that a ciiffew be declared given the state’ of security as
at the 19% of October: 2020. He however agreed that he was aware of &ircuimstances:

* that |ed the State- Government to declare a curfew on'the 20t October 2020 \When ‘asked |
to itemize four(4).or five (5): 5) Intel that convinced the witness that the declaratlon of a
curfew on the. 20th was necessary, he listed the followmg CL : ‘

i
v

A _ I | 'The occupation of many highWays by hoodlumslwho were-commltti‘ng.

: unspeakable crimes. B TRt

.ll.' - The looting of busrnesses especrally on the Mamland Lagos
fii. -~ The’ lootlng, destrliction,: burmng of Policé: »Stations: glich as ‘the @rllei

o . .
\ 'J..,‘.'\,‘~>'i.“

AJeroml and OJO Pollce Statlons and~ 7T Vi

Th & cartrng away of arms and ammumtlon'{:;: Vel

Iy vy

The wrtness stated that as, of the 20th of October 2020 there was an active. SItuatlo,, {
in which pollcemen who were on and off duty were belng maimed and killed, at Apple
Junction; ,Festac Lagos, Although the witness noted;that as at. thel20th of October,.
the Lekki toll gate did:not experience: 1nc1dents he. prev10usly mentloned However,
-he received mformatron that there.was;an. attempt to, vandalize Orrental Hotel Wl'IICh
! is adjacent to the: Lekki Toll—gate He further noted that based on mtelllgence the
'\ Lekki Toll-Gate,was.not:a.plage ¢ of interest,in, terms .ofitraffic,. however it.was_a
thoroughfare for the troops.,That that was, the only way they could go and deploy at

' the Epe lbeJu~Lekk1 nd.: Sangott do Xis of Lagos state.. .. R S

(. In addltlon the. witness conflrmed that pnor to the #EndSARS protests the Lagos
State had declared other curfews in the State, jn 2020..He also noted that during the
pandemrc Lagos State Government had f| declared a curfew rn'the State before
- the . Presxdents OW ,,de'claratr_ n..of a.nal ,onW|de curfew followed, wh|ch would,

g
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|

l overrlde that whlch was declared by. any other person, as it was part of the
: Management Protocol for the COVID-19 pandemic. The witness further stated thatin
i _terms. of operational. command in Lagos, Major General .Godwin Umelo was,the.
hrghest mllltary Offlcer and that the Governor of, Lagos State had no powers or. nght_:
to direct. any Arm y Offlcer ormen because he was not a Commander or senior. Offrcer
in the Army
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- ‘wofuld have sought the Army’s permission or made-a_tew,.:callsior passed some letters
around to the President but in the instanticase;thé Governor called the Chief of Staff

to the President. He agreed.that although the-Governor had called the Chief ofArmy
staff to the. Presidént, it would have been a request; as opposed to a demand. The
Presrdent had the, final decision in acceeding to the request by determmmg whether
- the request was warranted at the time. The witness further agreed that if Mr. President

_had considered that it was unnecessary to deploy the military, the Governor was in-

no position to dlrect the Army to go out.: = . o

,Cross Examinatidn,_of’Brig. Gen.'A.l. Taiwo by Mr Rotimi Seriki’ |

“Mr. Seriki, began by asking the witness whether he had had cause to pass through | |

_ the Lekki toll plaza at any point since the existence of the toll plaza and prior to the

day of the: incident. The, witness’ responded positively and-agreed that on each
occasion he observed that the toll managers had their staff positioned in the tolllng
posts, selling tickets to vehicles that drive, up to the toll’ gate. He further agreed that

on the 20* of October 2020, the Army.arrived at the Lekki toll plaza after 4pm when,_

the. curfew was lnltlally supposed to take off

The witness noted that the Army had been at the toll plaza for perhaps 1 hour 20

minutes from when they arrived at 4pm on the 20% October until midnight of the

night of 20*. Lastly, when asked by the.Mr Senkl if throughout the périod of the stay

of the. Army.at the. toll plaza, he observed any: staff of the toll plazalmanagers either,

" in the cubicle:or within the icinity of. where the protesters.were, he stated that: he

doubted that anybody would have been there C i RN

3.11 - Cross Examlnatlon of Bng Gen Al Talwo by Mr A Olumxde Fu5|ka SAN

T ;_

| He asked the witness if for example he (Mr Fusnka) were going on the street. and he-
was: belng attacked or robbed, the witness would intervene, whether or not he was’

dressed in uniform. The witness responded that he definitely-would. He further noted
that he need not wait for anyone to tell him to respohd before he would, especially
where it was a situation of life and death: Even where it was not necessarily a life and
_death situation and he was even a civilian, he would stlll protect Mr. Fusika.

ln' addition "he agreed that where the roles' were' reversed Mr Fusfka as a civilian
' could intervene if he saw Brig. Gen. Taiwo in distress. He emphaS|zed that it was the

human thing to do. When asked whether he understood the difference between such.

~hypothetlcal situation and organizational deployment, the witness confirmed that he

~did. He understood the differencein somebody telling him to take h|s troops to a |

partlcular place without actually followmg certain procedures
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SUMMARY OF THE PROCEEDINGS IN RESPECT OF THE LEKKI TOLL GATE

INCIDENT ON THE 2157 OF NOVEMBER 2020

sisf el P 1 E S
Crewd IVHE )

APPearances: PP L

Akln Elegbede w1th Afolabl Seriki for Lekkl Concessnon Company

A. J. Owonikoko, with Olukayode Enitan SAN alon951de |, J Okechukwu Esq y

Y. Gbadebo and Joshua Joh'n‘,‘ Esq. f_or the_ .Lagos'_ State Government.

| Aklnlolu Kehlnde w1th Ogbenl Blola OyebanJI Col Mlchael Ege Elong th‘

and MajorT O. Ehlcheoya for the ngerlan Army....

| 5 Adedayo

oE Bé.ﬁﬁsb.éla[vv_itb John Ythman for for,iLk%;cky;f"’.f‘i""emszpﬁf‘-

R

l Adesma Ogunlana w1th Lateef Abdulsalam Esq and Ayo Ademlluyl Esq Joani .

Ohwaeuono Esq for the followmg #EndSARS [protésters, Victoria® Onirii,” i

' Dabira Ayukwu Kamsuchukwu Perpetual Ibeh, Ollighe Ofoluwafo Samuel"'

1 -

1ola"_"

Isah James Akhlgbe Nlcholas Anthony Okpe Patrlck Okala and Da

Abloye Akerele W|th Bernard Onlga for the ngerlan Bar Assouatmn

‘.Adeylnka Olumlde Fusika with. Rabiat. Fawehlnml Moraklnyo and Onldebe‘

Effiong for-a group of victims consisting‘of Raimi Olumlde Sdlomon Samuel;
Olamilekan Sanu5| AyodeJI Beckley, Samuel Asala Agbese Isnawu and

/////

Onlleowo Legend ) v = !

.-)

Contmuatlon of the Cross Examlnatlon of Brig. Gen. Al Taiwo by Mr. A.
Olumlde-FUSIka, SAN ST e e - :

"'When asked to conﬂrm that the Justlflcatlon he gave for the Army s mvolvement in

the #EndSARS protests was partly because he stated that the Police was
- overwhelmed and that police stations were being burnt, the witness confirmed that
- he stated that three (3) police stations to wit: Ajegunle, Orile and Apple Junction were
burnt while others had their armories looted. He however denied being aware that
. the Inspector General of Pollce had put out a publication stating that the police was
: overwhelmed : :
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- full facts ava||able at the trme while the second was because nobody was ‘sent to the
- Lekki toll gate to break up any protest The witness denied: belng at the toll gate

vt b

The wrtness denled belng aware of the fact that because of the denlal by the Army
'that the Afmy was not present at the toll-gate on the 21% October 2020 the Attorney

_'General of the Federation had also publicly said that if anybody was there iri military
"uniforms, .théy must. have been.hoodlums. He also denied berng aware. of. the

subsequent admission by the Governor of seeing:a footage that showed that the
~Army was there on the 24* October 2020. The w1tness further denied bemg aware of

the HQ- ngenan Army's Twitter handle as he was not on Twitter. When asked if he
was:not speaklng for.the Army; the witness stated that he was there to give a personal

o account as the senior Officer on ground on that day, as, well as for the-81 Division.

Mr. Olumide-Fusika SAN; then put it-to the witness that as atithe 21st of October,

2020 the. Nigerian.Army’s Twitter handle still carned the lnformatron that there was
' no mrhtary presence at ‘the tollgate e T e -

he w1tness confrrmed knowrng one MaJor Osoba Olanlyl who also put out a second

'.statement admitting'. that the. Army i was present -and - that they 'shot, but not at+. -

protesters: When further asked to clarify what his intelligence was behird the burnlng .

of Clarit,Plaza,-the witness stated that the investigation revealed during:the crisis; that

the owner of the Plaza. spoke to the Baale to help him-ensure that:his property was

not torched.-Both: partles agreed tQ the sumi‘of Two, Hundred: Thousand Naira (NZOO

000): However,; the: payment .was made-to the Baale's brother. who only gave the

Baale N40, 000. This made the Baale. unhappy The property was eventually bumt on::.

the nlght,of the 21%t.of October 2020

!

When asked n‘ the matter was reported to the Pollce the wrtness stah:ed that as at the_

time, the, P&lice. wére .unavailable,- and. did not return- until» .the! following- week.

However that incident and other matters:were handed.over to the pollce onrthe 23%-

that while.the. |dent|ty of the people who torched the Clarit Plaza’ was still unknown,

Statlon) whlchtwas totally unconnected to the #EndSARS protest.-

,-4...”:. _(.-- - P T 4 SR 3 i Cn ~ I .
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The witness agreed that it was not the first time that pollce stations would be burnt

in Nigeria and that soldiers were not always deployed each time-they were burnt.

" When asked if there were any other uniformed organization apart from the Army on

ground at Lekki, the witness noted that the Nigeria.Police were around on the left

~ part ofthe toll-gate, guarding the Oriental hotel. The witness stated that the Army
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- 24% 610ctebér-2020; wher the polrce came to pick-Upithe looters; He further agreed. -

'~ they-could still be'unraveled. The witness attributed the torching of the Onle Police-
- Stationto; general tnrest and lawlessness. He however deénied being aware that there
. was:anothef version (the killing.of a member of the- community by the D.P.O. of the -
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later came to stop the ‘t,roops,'fﬂrorn shooting. -He.note_dzitbat_-:General Omata was.only
there after the shooting in the air occurre_ds.--:.?r;':-z=‘-~:»v'z:, '

" The w1tness agreed-{ that he saw the LGC footage showmg a bon fire/ flare but denied
. that the bon: fire was lit with the consent of the troops. He maintained that no one
died at the toll-gate and noinjuries were.sustalned to his knowledge. While.he denied
' that'the Governor in some of his interactions with the Press mentioned that seven (7)
protesters were admitted in different hospitals; notably Grand View and Reddlngton
- hospitals.in: Lagos, he agreed that two (2) people died. He noted that one pérson is
alleged to:have died from blunt force trauma to the head on Admlralty way while the
other, d|ed at. Yaba Hedisagreed that although the individual died on Admiralty way
Wthl‘l formed. part of.the. Armys corridor: all the way to Epe, the death’ had no
| connectlon to the Lekkl toll gate R T

: .Vyhile the witnessagreed.th,at_ while'the troops were shooting in the air; people'wer.e .
running he noted that the Govern_or, was probably misinformed as _to the number'of
- wounded people. He-also disagreed that the-only thing the LCC footage proved was
that the Army got there dunng daytime, but. started their operation at night. He'also
noted that BCC reported the incident on the - 21t while CNN .in later days also
 reported it-He,didn't.see any of the-other reports as he and other soldiers were busy.
He::denied . that -the . Army did. not-present the -other: ones- because they were
~unpalatable to its narrative: In addltlon he was- unlnterested in.. seelng the- NN

B

footage. ggmet ey e e e
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Cross examlnatlon :of Brlg ‘Gen, A I; TaiWo by Mr. Adeshma Ogunlana

fao T . ;~'A4 vrl(r_, N '-4.5 - crogtt LK d .o .-4 - Tt

;‘When asked what mllltary men of h|s level were called he responded that they would
be; called An Officer and gentlemen. When further asked what it, takes to be referred
-ag:such, the witness responded that:such a person. would need:to exhibit the hlghest
level.of- chlvalry;rhonor and integrity. Thé witness noted that;t. Col. Bello arrived at
the Lekki-toll gate before. Gen.-Omata. He further noted that Gen. Omata was there
not -because Lt. Col. Bello. could:.not command well, but because the entire:81
Division Garrison had been given the joint responsibility of securing that sector. They
were to-carryout joint patrols all the way to Ibeju-Lekki to Badore. In addition, both’
Officer s in question went to their units with their respective forces. o

/ The'witness stated:that the reason why the GOC and he were calling Gen. Omata to
verify what was ‘going .on at Lekki was because the GOC was not in town at the time,
while Gen. Omata was already on ground. He further stated that the reason why he
i~ called Lt. Col. Bello was to conﬂrm the true state of affairs, as he had been getting
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‘requested for it. The witness insinuated that the stateriient of thé Governor was not -
a lie; but-a misunderstanding of his orders. He confirmed that he obtained his videos
from open sources which proved credlble because his operators confirmed them.

S ~L4,H,.

: 'Mr Ogunlana requested that one ofthe vrdeos shown by the witnéss, in which a voice -
was:-heard-shouting “Jesu Jesu, they're shootlng, they're shootlng be replayed.
‘Although. the witness. initially, denied that a certain person was heard saying.

“shooting at protesters”, he later confirmed heanng it-Mr. Ogunlana also requested

that- video.#20201020.wa0313’ .of Hg81D.file, where :people were . heard saylng.'

soldiers have: killed someone be shown to the witness. The witness however declared

thatwhile: someone could be seen lylng on the ground with what looked like blood;
~ the video' was: fake.. He-also* dlsagreed that the Nrgerran Army d|d not: have its‘own

recordlngs AR R R T

While the witnéSs agreed that-the summons that brought him before the Panel-was

to enable him give evidence on the Lekki toll incident of 20/10/2020 he disagreed

that not less than 90% of his testimony before: the Panel was outside the incident. He -
“also noted thatithe people the troops met at'the toll.gaté were motiin breachiof the’

curfew. He fiifther noted that thé troops-were.ndt: there: to ienforce:the. curfew: The

. witriess stated that the General, Officer Commandlng, 81:Division did not have the. ‘
phorie number. of the ‘Governor, and he was also'not a-member of- the Lagos State.
Security:Council: However +Brig::Gen. Musa Etsu. Ndagi; the- Bngade Commander; 9

Brrgade wasa member of the Council. He also confirmed that Brig. rGen Musa Etsu

Ndagr in hrs Affidavit- conﬂrmed that the Governor called him. :'----1'

' Lastly; the'witness 'confirmed that law 'and order had broken down. He also confirmed

thatithe palice had been .overpowered onithe 20" of October-2020.;However, if the
Governor had declared a curfew on the 18t or 19t it would not have been reasonable

bécause:at the'time; viclence had not crept into the activities of the hoodlums Whlle R

there were oREor. two k||l|ngs the situdtion had not. degenerated l AR

'?!1\‘3 ERSTA L RIC

Cross-’ Exammatlon of Brlg Gen. A. . Talwo by Mr. Bernard Onlga, by mandate_

~of.the. Presrdent of the Nigerian Bar Association on. Grounds of Publlc Interest

. NI IR T A o R . . . R S B f JS

Th‘e witness conﬁrrned that the Army was not on a mission tothe to'II gate, but"to_ .
ensure normalcy on the Eti-Osa to Epe corridor. He noted that the GOC was the one
with the responsibility of exercrsrng discretion in whether to use an alternative route
since he knew that protesters were at the Lekki toll- gate. However, once the troops'
arrived at the toll-gate, they were attacked. He confirmed that the troops responded -
to the attacks. When further asked if it was the habit of the Nigerian Army to respond

w ' ' ' ’ ’
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time the Panel has to adjourn the proceedings, as he is based in Kaduna. He
subsequently aligned himself with Mr. @gunlana’s position.
The Panel subsequent to hearing the arguments of Counsel on the issue, deCIded

that it would give the Nigerian Army the last opportunity of an adjournment for it to._

‘reconsider and change its previous attitude of ignoring the Summons issued on it, in
the interest of fair hearing. Further, fresh Summonses were directed to be issued on

. Officers who were expected to conclude the case of the Nigerian Army and further

proceedings.were adjourned to. the 27* February, 2021 for the conclusion of the
evidence of the Nigerian Army.- Furthermore, the Ruhng of the Panel was to apply to

other petitions-against the’ ngenan Army hsted before the Panel for the day s _‘
‘proceedings. : ' '

EVIDENCE OF LEKKI CONCESSIONS COMPANY IN RESPECT OF THE LEKKI

-TOLL GATE INCIDENT O_F ZOT”' OCTOBIERA _ 2020_

!

The evndence of the Lekki Concessuons Company began with the ccrv footage in .
respect of the lnC|dent whlch occurred at the Lekki Admlralty Toll- Gate (Sand Flll) ;

Lagos - o _ 3 ‘ -

Appearancés:_

i

The followrng appearances were entered in respect of the Sumrnons dated 28th ‘
: October 2020 issued to the Lekkl Concessmns Company ' !

o :_Rotlml Serlkl wrth Omotayo Omosehln and Akln Elegbede for Lekkl Concessnon '

W‘Company : ‘ :
s J. Owonikoko; SAN along W|th Olukayode Enltan SAN Joshua Tony Esq and
~ Yetunde Olabode Esg. for the Lagos State Government.

‘e Adeshina 'Ogunlana a'ppearing with LateefAbduIsaIam Ayoldelle. Ademiluyi»and

Peller Ogba for the followirig: ENDSARS: Protesters: Victoria Oniru, Dabira Ayuku,

Kamsinchukwu' Perpertual, Olugbe Ofoluwape Samuel Isa, James Akhlgbe
Nicholas Anthony Okpe Patnck Okala and Damllola Adedayo.

» Adeyinka OIumide-Fusika SAN wi_th Rabiat Fawehinmi—Morakinyo and Onaolapo
’ Obilad_e appearing for Raimi Olumide, Solomon Samuel, Olamilekan Sanusi,
Ayodeji Beckley, Samuel Asala, Agbese Isiawu and Onileowo Legend.







He clarified that it was not untrl the 11th. October 2020 that he knew that the people
who visited his company around the 8% of October, 2020 were #EndSARS protesters.
He: conflrmed theii idértity when some group of people on. Twitter alleged that he,
- together w1th the Chief Secunty Officer -under the instruction so of the Government
of Lagos State were planning to bring in SARS in order to arrest the protesters at the. -
toll gate. He noted that while the protesters left the toll gate on the 21¢ of October-
2020, he does not know how they left the tol! gate. While he agrees that the company

lost revenus, he is indifferent about the occupation of the LCC by the protesters He.

confirmed .that upon the occupation of the premises of the company, he’
communicated. this'fact to the members-of the board of the company, “and he" does
not know how miich the company lost in‘terms of revente dunng that perlod

The board, through a communication decrded to adopt the' wait and.see approach _
The Board did Aot méet to discuss the occupatlon of its facilitiés by the #EndSARS
protesters ' He Stated that he is unable to avail the Panel 4 rétord of thé Mintites of
the communication and the deC|5|ons taken before it was “dohe by way of phohe call.

He' conﬂrms that the' LCC is a prlvate/hmlted liability: c company, desp:te the'directors
béing government ofﬁdals He: however explalned that although ‘the LCC Was'
onglnally owned by s6me private” shareholders, ‘the Government of Lagos State
.bought the company Sometime in 2014, the’ Lagos State Government bought the'
ent|re stakes in the company, but it stlll operates as a lelted Llablhty Company ‘

T b

Hénoted that the prev10us owners were private shareholders such as ARM a ngenan
company and AYEEN, a South African company’ and other investors. The witness
stated thiat the'LCC pays tax to the Lagos State Government He confirms that there
aré Ap‘lans‘for the LCC to apply for insurance ansmg from the incidént. He stated that
 he beheves that the lkoyi toll gate Was set ablaze"around 8pm although he canrict

Tbe sure as he was not there at the tlme He gathered thls lnformatlon from lntelhgence' '
séurces: - T Bl T o ‘

-1

Hé-states that the LCC has mary and dn‘ferent types of cameras. He does not know
the exact number, and he further clarified that he assumed office sometime in
Séptember, 2020. The withess confirmed that sofie of the équipment of the LCC
werepilféred - and vandalized while the cortipany ‘harvested other cameras and
- equipment to prevent thern from being stolen. A staff, that he did not know his name
removed about three (3) cameras and one (1) tolling systems such as the Automatic
~VighiculaF Classification (AVS). However, he is willing to provide the details of the
person subsequently In addition, more than fifteen (15) others such as the tolllng
- system cameras were burnt while the surveillance.cameras were not burnt.
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on the premise that where a party complalns of any |rregu|ar|ty, it is only fair and in
the course ofJustlce to be allowed to establish:such.irregularity: To shut such a party
out of this. fundamental complaint will:Aotibe ir the: best interest of justice and the
investigations to:be reonducted by ‘the Terms of Reference ‘The proceedlngs was -

-t«adjourned to the 11th of December 2020.

Summary of the Continuation of the Cross-Examination of Mr. Abayomi
Omomuwasan, Managlng Director, Lekki Concesswns Company by Mr.
gunlana on the 11‘h of December, 2020 :

Mr Adesnna Ogunlana began by askrng the withess if on the 20‘h October 2020 the
PTZ camera wasmanned.or it was oh preset as usual. Mr: Omomuwasan explained

that'the camera works on its own, and that it had the capablhty of worklng on its'own:

if there was no human being manning it: He further explained- that'on that day, it’

~ could not have been manned as there, was no staff on ground after.the declaration of
 the curfew The witness further clarified that:the camera worked on its own up till the-
. time it ended: The witness insisted. and. malntalned that the camera was nerther

manned nor controlled by a human belng "

AR o PR
s oL
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_ -Mr( Adesma ®gunlana asked the wrtness to conflrm that from 12am t||] 1 17pm the
_average time. of the camera's oscillation’ was in the range of 15s to’ 19s, meaning that
- the camera was not preset. Mt. Ogunlana then réquested that the footage be played

at:the ~00:02:45, -00:03:32 to"stop .at-00:03:49;* 00:04:27 to stop ‘at 00:04:48 (21

seconds), 00:04:48 tilllpm, 13:16:10, 13:16:41 to stop at ~13:17:21; '13:19:00;

13:39:00 (noting that the video remained static for 17 minutes), 13:56: 20 for.15
mlnutes more, 19:01. :00 for. 34 mlnutes 16:19: 05 16: 17 28 and 16 20 01.

gy SRR

The W|tness responded by statlng that Mr Ogunlana s observat|ons onIy underscored
. his posmon that the camera was not-preset. He noted that if.it hadbeen manned by - -

-azperson;:such person.would:havenoted it and corrective measures would have been

taken::Agaii; the witriéss hoted. that no. staff of the LCC:was at the toll gate:! ‘The -

. Witness;refused.to admit that the PTZ camera was technically fa__ulty and needed to
-be torrected. He noted that like in any system or a phone, incidents can happen but
 interventions-or corrective measures could be used to-correct any idiscrepancies.

- The witness also confirmed that the. LCC took measures to remove its equipment like
" the cameras and so on, because they were being pilfered. When asked to show the
_portionywhich captured the moment(s} where equipment’s were being stolen, the -

witness:infdrmed the Panel that the PTZ camera would not have been able to capture .
the: rnC|dent bécause it was a surveillance camera that worked above the canopy. He

'_-further noted that no camera would have been able to capture the moment the.
equipment were being looted..He stated that as at the day when the-incident
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After the event of 20" of October, 2020 he did not go to the scene of the incident
again until the moment when he went to the scene alongside the Panel.‘ He does not
remember the date the Panel visited the toll gate. In addition, there was also no
interaction.between himself and the Governor before the visit to the scene of the

T i

o

LT

incident. The witness stated that he had reports of an arson /fire outbreak at the Lekki q
toll gate. He confirmed that despite being the Managing Director, he did not visit the g

site until the Panel went there due to security reasons. . IR 4

He noted further that the LCC had various private companies such as Rakumi, Zion
Grace, and Panther that cleaned its facilities and none of these companies cleaned
the facilities subsequent to the incident which occurred at the Lekki toll gate on the
20" of October 2020, He confirmed that he was not there to confirm if any cleaning
crew clea‘ned‘ the scene, although they could not go. there without his prior
instructions. He further noted that all its staff and contractors had b:eeh asked to stay
away from the scene from the moment the scene became tense. He. stated
‘categorically that no'cleaning contractors of the LCC went back there, this he knew
because he‘vx'/as in contact with his staff. The staff also hadvthlegn‘umbers of the

- Managing directors of the cleaning companies.

|
- The witness insisted that none of his cleaning contractors went to ‘dean the scene.
- Further, that on the morning of the incident, his company did not bring é_truck with
street sweepers to clear the scene. He also noted that the cleaning companies the
LCC contracted did not entirely use brooms. Sometimes, the cleaners used long
brooms and at other times, they used mechanical sweepers. He maintained that if

there was anyone who cleaned the place on that day, he knew ncfchiu‘ng about it.

However, he. acknowledgéd that he heard that the Governor went to the scene and
stated that there was no blood to be seen anywhere. That he -was not aWare of any
cleaning done or any report made of patches of blood by the cleaning staff despite -
~ the cleaning and that he would be unable to confirm from witnesses if they stated -
. that people were shot and a lot of people got injured because it was not within his
k'noWledge.; ' : : o : B
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Appearances:'

The following appearances were entered:in: respect of the Summonses dated 15%
December 2020 and October 2021 respectwely on the hospltal ‘

. © S. A. Oladipo with D. A. Adeoye for ReddihgtonHospital
LR .Olukayode Enitan with Y. Olabode and J. Briggs for Lagos State Government.

- o Adeshina Ogunlana wrth Ayo Ademlluyl Esq and Tayo Odusanya for;'

- "#EndSARS protseters _ -
e -Amanda Asagba Esq andA C: Eze for the N|ger|an BarAssocratlon (NBA)

. M. Jonathan Ogunsanya appeared as Counsel to the Panel o
C ‘\'l‘_,ElefOF wrth Emmanuel Eze for. the ngerla Pohce

'Lekkltoll gate incident. . : I S R

. Ev_ide\'nc_e, of Reddington __I_-lo'spita] -
L A . P , PR RN C e t T

-w::,-. 5 e

The. flrst wrtness gave hIS name as Mr. OJekale Adebowale. He- works at the Head

Office of the.Reddington Hospltal located at No. 12,:Jdowu Martins Street, Lagosas -

the. Hospital Admiinistrator. He stated that by the virtue of his position, ‘he is versed

with the facts relating to the matter he is appearing. for: -He also informed the Panel

that he has in his possession, a- couple of documents comprising of medical reports
in respect of patients who-were. brought into the hospital’s facility for treatment on

the night of the 20% of October 2020 and others. brought in till the 22nd October _

2020 P A+ ML O

B nie TR TUUI I P TS U S B T I Do

4o

| were admltted together and marked as EXhlblt A

Lo '.
e g

e “‘Medlcal Reports oftwenty (20) patlents presented at Reddrngton Hosp|tal Lekkr
~on 21 October, 2020 under the hand of Mr. Oleolo dated 25" October 2020

were admitted together and marked as Exhibit B.

. A, B . ) .
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.. Rab.lat Fawehlnm| Moraklnyo W|th OiA. Obllade for seven (7); _\_/igtirnsi.;of the . -

o’ Medlcal Reports of twenty (20) patlents presented at Reddmgton Hospltal»-,‘
" Lekki; the medical reports of eight (8) patients.at Reddlngton Hospital underthe
hand of Oluwatomi Joshua dated 20t October, 2020 to 12" November 2020_







'rnJury hke _gun. shots:
'attended to.a. couple of, the patients. The Ppatients. whd needed to be admitted were

* At the resumed Hearlng of the matter on the 30“‘ of January, 2021 the followmg

Appearances were entered

o Adeshina’ Ogunlana for the foHowmg #ENDSARS Protesters Dablra Ayukeu
‘Samuel Isa, Kamsonchukwu lbe,. Nuicholas Okpe Ukala Patrick Aylde Joshua
- Samuel,. Olalekan Faleye Nathanlel Solomon Nnatha Stanley- Chimezie, Evelyn -
Augustme Ajumobl Olajlde Damllola Adedayo Yaqub Sadlq Tunde Olanrewaju
Damllola Adenlyl and Ayoola Yusuf ' :

e John Uthman w1th Chinedu Nwata for Mr. Lucky Phllemon .

. A Toba for M A l_?atnck Ochenna it Rnm et

,_._eoyet‘fo _Reddmgton Hospltal

. Emmanuel Eze wrth JUlIO Hodonu for the ngerla PO|IC€ Force. REERE T R

._,.“ »,i:.. f o ..;-:?. S R ':""til'v's’ .'.,.4-. A :':.: i T

>e' H PR

_ ‘EVIdence -in- Chlef of Dr.- Babajlde Lawson on behahC Reddlngton Hospltal gt
’f~'The second wrtness began by stating that he is Dr. Babjide Lawson, and that he works.
- with Reddlngton Hospltal He is the Trauma.and Orthopedlc Surgeon forthe hospital.
‘ He aIso stated that he does not know the people he treated personally, but as

branch of the hospltal on the 20th 2‘]St and 22" of October 2020 respectlvely and |

: because he.is: charge of the Trauma. Un|t -a@nyone: | involved in any,fori.of traumatlc

ould have. 19,96 through him. first. He further: stated that he -

admlttedﬂwhlle those who requrred surgery were_taken care of. In addjtion, most of

'.the procedures were done there as well. However, some were transferred to the
Victoria Island branch of the hospltal where he is mainly located. The witness further
“~‘~testn‘|ed that on;the. night-of the; 20 of. October 2020 went; to- the Lekki branch, of.

the hospltal to assess. and determme if the branch requrred his, assnstance Further -he.

: spoke with thé. Managlng Dlrector of the branch after which he transferred patients

from the Lekkl to-the Victoria Island branch. He was there untll the 23 ,of. October, .
2020 Dr Lawson noted that he could not remember the names of .the patients. he
treated However on the frrst nlght he saw about six (6) patients. Other patients
tnckled in_as the days went by They all presented with varying degrees-of i [njuries. -
He: mdlcated that he was, ready to clarn‘y some of the medlcal reports where same
was necessary ' o ;

Cross-Exammatlon of Dr. Lawson by Mr. Olumlde-FUSIka, SAN

Mr. Olumide-Fusika began his. cross-examination by thanking the hospital for the
assistance it rendered to the victims on the day in question. He then requested for
the witness to be shown the medical reports that were tendered as Exhibit A, Band

e
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: 'the body He clanfled that the bullets are not- p0|sonous drd:that. the body actually

YR N [e:. dan s LR

walls it off. -

t‘\-

A RO e?r HN

In,respect of the next v1ct|m one Joshua Samuel, the witriess confirmed that the said .

patient was'also a victim of gunshot; and that the- medlcal report did |nd|cate that a

foreign body;which is the bullet was extracted from the patl,ent When asked about
the whereabouts of the bullets removed from the victim, the witness clarified that just
W *‘extracted and it would be with the Head. Surgeon ‘The witness further -
clarified that fhe reason why he stated that he was the'one in charge was because he
is theiTrauma‘and Orthopédic Surgeon. Further, that he picked this partlcular patient
up h|mselffbecause he*had a gunshot injury. He brought him in, ‘assessed him and

discovered-that thejbullet Was located in-his chest ¢lose to vital-organs: Further, that,
the'procéss required-him to-call in the. cardiothoracic surgéon who then took lead. At

this ‘point; - Mm‘*@lumlde Fu51ka SAN ,applled for san - Order dlrectlng Reddlngton
Hospltal to presentthe bullets LT o HET N < -

RO S st LOR IS

_'-kr G RSP A . A":" P let--‘ i

M Olumlde FUSIka SAN requested the witness o’ look at the Report |nvolv1ng orie’

Bright Osarehermen, a case of gunshot injury.. The witness confirmed ‘that:the:case:
indeed, involved a gunshot injury. He however noted that due to the nature-of the -
guh.shot injury suffered by the patient, involving an ‘entry.and exit. wound’ there was’
no’ bullet to be extracted as the bullet would. have already eXIted the body ‘of the

PO
ISR

e e TN R e ot : L‘ P

In respect of the Reports relating to. one‘Ajoku Japhet and Lucky Philemon,

_respectively; the witness confirmed. that the victims suffered gunshot anurles with
' both entry and exitwounds. - s ¢ T sl Tn T ;. F T

Ty I B : e

' Wltl‘] respect to. the next set of Reports marked as: ’Exhlblt B the wntness noted that
. thosersétof reports:weresin respect of victims: who .were treated at the Lekki branch-

of-the.hospital. Further, that his colleague- who also treated the patlents would also

 be comlng to glve evidence before the- Panel ek e

By Ay SRR TP LR . : : '. T -':,‘ cpon

' Cross Exammatlon of Dr. Lawson by Mr. Ogunlana :
. The-Wwitness.began by" confirming that one: Joshua.Samuel, one of Mr Adesrna
- Ogunlana’s clients was shot in the chest and that the victim had a surgery done, where
" a_bullet-was extracted..However, the. Cardiothoracic surgeon who was the lead
~ surgeon in the-instant case was in the best position to state where the bullet is kept.

The'witness went on to explain thatthe only role he played was to assess and examine -
the patient. His éxamination revealed that the bullet was close to vital organs around

‘the heart. As such, a more specialized surgeon'was needed to operate on the victim.
‘It was during the surgery that the bullet was taken out. Consequently, the Surgeon

was in the best: position to talk about its whereabout.
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requested the facrhty to forward all medlcal reports of patlents that were seen by the _

hospital. However, if the initial report was not seen by the hosprtal then another one
would- have been issued. Irrespective of that however, both reports captured the
essence of the injuries suffered by the victim (gunshot) which required him to have an

-amputatlon done. He emphasrzed that the dates of admission and dlscharge dld not
‘ .vary and consequently, the Panel could rely on. both ' '

The witness went on to explam that a cardrothoracrc surgeon is a person who operates

on the heart, lungs, blood vessels and so on. Further, that the V|ct|m was examined .
by an orthopedic surgeon. When asked to identify the portion of the report whrch

|

shows that the victim was examined by an orthopedic surgeon, the witness
_responded by stating that the fact was: implicit in the report. He went further to

explain that as the issuing doctor, it is assumed that he covered hls basis, and that if
he had needed to consult ‘anather specialist, he- would havel been required to

document that he did. Otheanse he would not have had the authonty to write the
report. The witness confirmed that hé is an orthopedic surgeon and also that the

report of Mr. Lucky Philemon did not reflect that the i |nJury suffered by the victim was

~_an entry and exit wound. He empha5|zed that .he saw, cared for, examined and -
. counseled the victim before he went in for the procedure and untiljhe was discharged.
He stated that he performed the surgeries on the victim and based on these, he is
fairly certain of the things he said. At this point, two letters from Alphacentric Partners,
‘Legal Practitioners dated 30* November, 2020 and 10" Decembe ,-2020 respectively

were admltted and marked Exhlblt E.

The witness noted that there was no bullet removed from'the body of the victim, no

Police Report obtained and neither did the victim pay for the hospital bills. He was
~ treated free of charge. When asked for the difference between a dying left leg and a
leftleg Gangrene, the witness stated that both were the same. He jalso explairied that

N disarticulation and amputation were the same and the term ‘amputation’ could cover

for both. However, while amputation involves tak|ng a part of the body off while
cutting through bone, disarticulation simply involves removing a part of the body at

" the level of the joint. In the case of Lucky Philemon, amputation was carried out on
- him. Lastly, he confirmed that prior to and after the surgery, the victim was advised
' and a recommendatlon was glven for the need of a prosthetlc leg‘

The matter was consequently adJourned to the 12" of February, 2021 to enable "
Counsel to the Lagos State’ Government cross-examine Witness Number two (2 ) from '

Reddrngton Hospltal

i

However on the 13 of March, 2021 Mr. Uthman ‘was granted leave to re-evaluate =

the witness (Dr. Lawson) in view of the new documents presented before the Panel
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the Wltness answered in the affirmative. The witness confirmed that the case note was
divided into two (2) parts: The information given by the patient or his relative where
the patient is unconscious and the part in respect of the tests taken by the medical
team in addition to the treatment given or done on the patient. He ‘also confirmed

- usually, the cover page, known as the data form contained lnformat|on supphed by
“the patient under reference.. He explaln_ed that in some other instances, the
information might be supplied by a relative where it was an emergency.

Referring to the second (2™) page of the.clinical note, the witness stated that the-time '

of 11.30pm stated there, was indicative of the time of documentation and not the

_time the patient was presented He wenton to explaln that the note beside the time

which stated: “he was brought it in with the inability to use the left lower limb ex

~ 30mins.” meant that it was the perceived duration in which the victim had been

unable to use his left lower limb. He noted that the victim was probably brought in
thirty (30) minutes prior to presentation:” The witness indicated that in the instant case,

the patient (victim) supplied the information. He reiterated that the patient (victim)
~supplied all information in respect. of himself personally and the treatment of the BE

patlent commenced thereafter

The witneés informed the Panel that as an orthopedic surgeon that deals with trauma,
the range of injuries that he deals with is gunshot injuries. As such, there is an aspect
of the training that is essential to understanding the nature of the injuries and how to
treat patients with such injuries. When asked if he knew the available gun capacities,

the witness explained that the nature of the injury helped them classn‘y the injury as
either low or high level; usually in correlation with certain types of firearms which -

could be low, medium or high energy. In response to whether high energy meant
high velocity, the witness explained that the term ‘velocity’ was used in the past but

- ithad been modified. He further explalned that where the velocity was high, then the

firearm was high energy. However, velocity alone did not quahfy a ﬂrearm Wthh was
why the terminology had been discarded or modlfled

!
i
l

. Dr. Lawson conflrmed that he- knew the difference between low, medlum and high
* energy injuries and also agreed that it could be said that the three (3 )types of injuries
. are usually caused by different firearms. That a person shot with a double barreled”

shot-gun was an approximation- between medium to high energy. He informed the
Panel that as a doctor, he did not know what a craft arm was. TheWitness was then

asked the energy level he would categorize a military grade gun, the witness did not

eventually answer the question due to Mr. Fusika's objection.

The witness stated that the first information of what ails.the patient is based on |

information supplied by them. He also confirmed that the examination of a patient

could either corroborate or vary the account given by such patient.-He agreed that
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Where there was a shortage of bed spaces at the: emergency room but the condltron
of the patient was not severe enough to-warrant a transfer, some of the patients were
referred to other:facilities. He: emphasized that the goal was to ensure that the
-patients were refeired to the” general or private hospitals in cases where his facility
could not care for them, : '

: When asked to give a ‘WIndow within which a patient who had suffered a high energy |

gunshot injury had to receive care; and where such care was not provided, could lead
to a fatality, the witness explained that Medicine was not an exact science as a young
person who had a gunshot injury to the leg may not die from blood loss but an-

infection. In another instance, a diabetic 20 year old man could die within two days.
He informed the Panel that an individual who suffered a high energy gunshot wound

~ should receive medical attention within twenty—four (24) hours in order to prevent him .

from dying from loss of blood. . R SRR EAN SRy
The witness |nd1cated that he was told that the Governor of Lagos State V|51ted the -
Lekki branch of the hospital on the night of the 20™ of October; 2020. When asked if -
the Governor,also visited the Victoria' Island branch of the hospital; the witness
indicated that he did not see him. When asked if the hospital made any. commitment.
as to what the hospital would do with whoever comes in, the witness explained that
around 7 or 8pm on the 20® October 2020, a call was placed to medical personnel

~ to.make themselves. avarlable as they would be required to help out: He noted that -
- the instruction was.that no. patient should be turned down. He confrrmed that the -
~ Governor was at the hospital on the night of the incident. Specn‘ncally, he-noted that

the Governor was there very late, at about midnight. He empha5|zed that he did not .
know if he informed the hospital staff that the State was interested in ensuring that
people got the best treatment the hospital could provide as he did not see him.

At this point; the witness was discharged from the further hearing in respect of the .

~ investigation .into. the Lekki incident the ‘occurred on the 20* of October 2020 as lt _
.affects Reddlngton Hosprtal : : .

ol
S
i-

i Wrthdrawal of Legal Representatlon on Behalf of the ngerlan Army by Mr A.T.

Kehinde, SAN.
Durihg the proceedings, Mr. S.N. Agweh SAN mformed the Panel that h|s presence‘
was not for the purposes of representing the Panel.-Rather, he was there to deliver a
message on behalf of Mr. Kehinde Akinlolu, SAN. He further informed the Panel that
prior to his appearance, Mr. Kehinde Akinlolu had written a letter dated 20* January,
2021 to the Panel,.in which he explalned that the team of legal practitioners who
represented the Nigerian Army based on the Summons. issued on the Army on the
28" of October, 2020 at the Panel has been disbanded by the Nigerian Army,
subsequent to the proceedlngs of 21% November, 2020. Consequently, they had no

s o ' . .
LASG JPI REPORT OF THE LEKKI INCIDENT INVESTIGATION OF 20™ OCTOBER 2020 6 8 :
. oo . .







The .fep.r'esentétive of Loatsad Pro_mbr’n_edia Limited is sworn on the Holy Bible and

states that he speaks English language. = STRNT:CLE | R
i EVIDENGE-IN-CHIEF OF»MR. “ABIMBOLA ENIOLA ON BEHALF.OF LOATSAD
L PROMEDBIALIMITED. o - ' S :

b ~ The witness began giving his evidence by informing the Panel that his name was
t Abimbola Eniola, Company Secretary to Loatsad Promedia Limited (The Company’)
" which islocated at Plot 7, Block 52A, Omorinre Johnson Street, Lekki Phase 1, Lagos.
 He stated that he was before the Panel due to the Summons that was served on the
Company-and went ahead to identify same. In the absence of objections, the
Surnmons to the Chief Executive Officer of Loatsad Promedia was tendered and
Sdmitted as Exhibit A. He was before the Panel to give the company'’s position in -
respect.of the incident which-occurred on.the 20t of October, 2020. ' '

RSN

|- He testified that on the 20t of October, 2020 the Lagos State Government declared

“ . ~ a-curfew. He noted that staff of the corﬁpany had-been working from home since the ..

' ~* pandemic began in March, 2020. ‘However, theOperatiiOns;te'am;ha‘d:beeh going
| - about their busiriess, which involved going to the company’s sites across Lagos State
| to’ upload contents and monitor. the situation of things generally. He informed the - 4
‘Panel that the head of the human resources department circulated'the broadcast of
Mr. Governor to the compény's group chat and directed the Operatjons team to shut
down the billboards no later than 3pm on that day-in order to enable staff of the
Operations team- return to their homes before 4pm when the curfew would become
enforceable. He stated that the billboard at the Lekki Admiralty tolli plaza wasturned -

off at 3pm and the man in charge of the generator left. - o

- The witness explained that the ¢ompany.was.into the business of outdoor advertising, i}
activation, both above and below the line adve_rtising {depending on the site). He
noted that although the company was registered in October 2013, operations did not
commence until 2014. However, as far as the toll gate was concerned, the company
only does outdoor advertising; which was the essence of having the bill board. He -

" informed the Panel that he did not have to leave at 3pm or visit the site on that day |
(20t Of October 2020) as”directed because he had been working from home. He
‘noted that panels belonging to. the company were vandalized ‘while cables and J

 batteries were stolen; although he was not sure when that happened. The company ‘

*_was not even aware of this fact until the toll-gate was re-opened. -

Cross- Examination of Mr. Abimbola Eniola by Mr. Seriki on Behalf of Lekki
Concession Company (LCC). : a ' -

" The witness began by confirming that the Human Resources Department gave the

- directive for the bill boards which the company operate in Lagos to be shut down.

" He also informed that apart from the Lekki toll gate, the company had bill boards
around Falomo, lsolo, -Surulere, and at the roundabout at Alexander, lkoyi. He also .

: - EN "~ ! )
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Secretary since Its lnceptlon He was called to the Nigerian Bar in 201 2. He confirmed
‘that he gave evidence in respect of what led to the switching off of the billboard on
the 20t of October 2020 before the Panel. When asked to confirm that the evidence
he gave was from information relayed to him by the technical team as opposed to .
first hand knowledge.- The witness responded by stating. that as the Company
Secretary, he had personal knowledge of the facts he testified to before the Panel.

He confirmed that the Head of the Human Resources Department of his Compariy is -

Chisa Oladebo, who gave the dlrectlve for the billboard to be switched off. He noted
" that she sent the Governor’s memo concerning the curfew to the company’s group
chat. He indicated that the message was directed to the Operations team, who had
~ been working outside since all staff had been working from home, He reiterated that
Chisa Oladebo. directed the staff operating the billboard to swrtch same off all the

bill boards. He noted that the billboard at the Toll- Gate was not the only one that .

was switched off. All other billboards were expected to go-off by. 3pm. He went on
to inform the Panel that the Head of Operations was one Mr. Lucky. (witness noted
that he could not remember the surname), who was not at the facility on the 20% of
October, 2020. The only personnel at the bill board on the day of the incident was
-~ _one Mr. Kor Asue, the generator man:whose. duty was to switch on the generator

when the public power supply went out. o

He stated the- name of the- Managmg Director of the company as Mr. Aderele
- Olusoga. He noted that the only member of the Tinubu family in the company is Mr’
. Seyi Tlnubu who is a shareholder and doubles as a Director. He further noted that
he knows Mr Seyi Tinubu, and he is a.majority shareholder. That his duty as the
Company Secretary was to organize board meetings, give the company general and
legal advice on actions it seeks to take. He stated that he is not a technical person,
but a Lawyer and his expertise is in advertising, as he has worked in advertising for
eight (8) years. He also confirmed that although he was not an engineer, he has a

foundational idea of advertising content, target market and so on, by virtue of the -
-position he holds. Mr. Ogunlana then requested the witness to speak on advertrsrng '

- content since he has become an expert by virtue of ‘long usage ' The witness
responded stating that advertrsement was meant for a target audience and that some
types of adverts were for banks and telecommunications who are their customers.

He disagreed that the purpose of switching off the lights at the Toll Gate was to throw _
the place in darkness. The purpose of the Bill Board was actually not to illuminate the

Toll Gate. He emphasized that although the billboard was a big one, it did not serve
the purpose of lighting up the Toll Gate. He further insisted that that the purpose of
- the bill board was not to provide light or illumination to the Toll Gate. He also
informed the Panel that the company did not resume operatlons after the incident
until March 2021.
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 When asked if he had any other documents to present to the:Raniel:ag’stated in the
Summons, the-witnéss indicated that he also-Had “three (3) com_paét discs_(cd)
containing photographs taken at the autopsy. In the absence of any objections, the
s susbmaiked " EndSARS/YABA/2020/005, - EndSARS/YABA/2020/041,
EndSARS/YABA/2020/062, Autopsy Images/Radiographic images were hereby
‘admitted together:ahd rarked Exhibit C. L o

The witness also-indicated that he could speak to-the autopsy reports’ without the
images. He noted that he had the report for three casés he was asked to'present. He-
explained that although the deaths of the three victims in the came about at the Lekki
Toll Gate, their identities were still unknown- and ‘that was. why they -were -only
identifiable by numbers and not names. As a result, DNA samples had to be obtained
- from the corpses for identification plirposes. He further expléineéd the'meéaning of the
- identification- given to:thé corpses. He also noted:that the bodies were labeled in
- Yaba, brought to'LASUTH for dutopsy and ther returned again to-the Yaba mortuary.
_‘He stated;specifically that He was only dealing with the cases presented to him. -

B

He explained that in respect of the first corpse- ENDSARS/YABA/2020/005, YABA
- feférred to the fact that the corpse was préserved atYaba mortuary. Hefurther:stated
| ~ that the corpse was said to be brought in fror the Lekki Bridgé at about 05:27pm on
_‘the 24" of October, 2020 by Officers of the State Environmental Monitoring Unit
. (SEMU). With'thg authorization from the Coroner;the autopsy inrespect of theiinstant
 corpsewas.conducted ‘&t LASUTH on the 29t of October, 2020 startirig at-12:45pm
‘;.%hd:'endiing?é'f‘Ofl::SOpr'n.iTh'e'-.Withess é)(plaihed further that the procedure for the
_+aitopsy-included ¢onducting:the"dissection; -an x-ray: of the entire.body for the
+ purpose. of uncovering‘the presence of any’ foreign-body. The result of the. x-ray is i
:cohtained-in the Radiologist. report, -signed’ by the Radiologist éhd‘r@éﬁaéhed to the
- post-mioitem report. He'noted. that the x-ray showed-a fracture of the 7 rib, body
“was slightly: decomposing, skinslipping off and ’g‘re'e'hish"detb‘mﬁb@]t‘io’n.-Alsé, the
_ body had been embalmed to stop decomposition. There was also a laceration/gash
.-on the:left hand side of the skull,-measuring 8cm by 2cm but ro fracture “of the
~undetlying borie. The only injury on the inside was a fracture of ’th'e' left 7% ¥ib. The.
~examinationof other systems showed accumulation of bloody fluid in the chest cavity
on béth sides as well as moderate to severe decomposition. Autopsy findings ledto -
the conclusion that the cause of death was bleeding into the chest cavity séquel' to a
 blunt force tratima to the chest. In summary, we concluded that death was as. Result

b
¥
.
: b
e
it
¢

it “of bilateral hématoma-sequel to blunt force trauma. However, he could not comment
i on the cause of the blunt force trauma because of the stage of decomposition.

Professor Obafunwa further submitted that samples of the organs which were taken
i were then looked at under the microscope. However, the results revealed nothing

I . . ,

ié‘gs remarkable, but decomposition. Additionally, a Dentist carried out dental charting of
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front) as well as a sutured linear laceratlon,tln ithe:lower part of the leg were- also
l : ~ observed. ' :

—d

sUpon openrng the deceased up, a. laceratlon or teanng of the muscles of the chest

l ‘ - with-a defect.in the intervening muscle between the first. (1st) and second (2nd) rib . - * *
( | accompanled by destruction of the major blood vessels that will normally ascend to
l

.ithe:neck were observed.:This was accompanied:by-severe bleeding of the right chest
cavrty (650 mil).-A fracture of the second (2") thoracic vertebrae was also seen, which
‘the Witness ‘explained that-it was the portion.of the back bone in the chest. This

“defect, - the : sWitness -noted.:goes - right - through the -body of: the : bone - -and

-'-_.communlcated with the defects:at the back (the. 2ecm defect that was sutured) In other
words; the. pathologists were deallng with a small injury at the. front, which went.in
~ below  the first .rib, . damaged .the major: blood vessels arising from the heart,
‘ proceeded further backwards to hit thé backbone at the 2 thoracic vertebrae level
-andthe margin at the back. This led to the: damage of the upper part of the tight lung

~:Specifically, arifléd; weaponass; i iy SRE S G TR 2
The witness also tendered the compact disc which had been !admrtted Same was

Cross Exammat|on of Professor Obafunwa by. Mr. 0Ium1de-Fusrka, SAN s
When asked.,if the:witness: could determifie How: long the suturing" done on the corpse
of the:deceasedare; the wrtness responded:by. statingithat; interest 4 was not. normally

. placedron how old*a: suture is:iHowevef;+he! could: assure that: the suturing, was+done
postzmortemi:aind- at-the-:Mainland - ‘mottuary, . Yaba where:the: bodly “Was-kept.:He
conflrmed that: SEMU recovered'the body of:the deceased and took. it'to.the mortuary.
Heahowever ‘clarified that sutures’ are not-a:form of: operatlon Its purpose is simply to
prevent the embalming fluid from leaking out. When asked to conflrm the exact date

when: the body was:allegedly- plcked up, the responded that he did not know. He

however:confirmed that he did come in ‘contactwith the body on the 2 of Novernber, ,

2020 swhen it was brought to- lkeja for autopsy, while the body was recovered on: the
215‘of October 2020 SRR S :

Mr. Olumlde Fu51ka SAN noted that in the eourse of the witness's testimony,’ his
réspohse. to -one ‘of the questions asked was::“I have reports on the deaths we are
supposed to be talking about. There are three of them”. The witness confirmed that
he stated so, but went on to explain that based on the summons he received; he
believed that he was asked to come spéak on the Lekki cases. Professor Obafunwa
Afurther confirmed that he did not go about scavenging for bodies; and that if he was
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J - -measuring about 2cm in.diameter (almost- an-inch and bigger.than the defect atthe

5 and led to:the:conclusion that death 'was due to severe blood loss as aresult of the -
* . destruction of-a. maJor blood:vessel; Wl‘NCh could have been caused by gunshot rnJury '

-played and thexwitness gave" explanatlons while:it played;: stating «that: there. Was.
5damage through the upper part of the lungs showmg tear to the wrnd -plpe” e













When Mr. Olumide-Fusika, SAN referr_ed_,th;e;.witn,e’ss*to page 9 of the Report which
- stated that “the body was noticed to"hiavé been tampered with after death (possibly
by the morticians)" &nd then asked if it would not have hindered proper-post-mortem

examlnatlon the witness explained that the reason he stated that was because the

corpse was allegedly taken to Reddington Hospital with-an open skull fracture When

~ the patient could not be resuscitated, he was moved to Mainland Hospital morgue.

- .He referred to Page 5 (partlcularly injury No. 3) of the Report which talked about

récent internal injuries: He noted that the Report made reference to the existence of |

. multiple skull fractures in the vertex of the skull, which had been packed with

- - polythene materials or other things. He further noted that it was not uncommon for
" motticians to stuff a defect in the process of embalming a body, in order to avoid the

' - draining out of blood or embalming fluid or for the purposes of maintaining cosmetic

appearance of the body. He went on to- explain that ‘the termlnology ‘hamper’. was
, Aused as the best means of explalnlng what was found; so that a definitive opinion can
“be given. He empha5|zed that it did not mean that there was somethlng to hide.
‘When asked what the purpose of a post mortem: was, the witness explalned that it
~ was t determine the person he was dealing with as well as the |dent|f|cat|on of the
- ‘cause of death. He agreed that where no pellets or bullets were found ina body, it
- was' not conclusive proof that the person did not die from gunshot wounds ’ ’
When referred to Page 3 (radxolog|cal exammatlon) Wthh stated rthat ”total body
| ”‘radlograph reveals no bullets or pellets” and asked why the pathologlst was looking
- for bullets or pellets, the witness responded by stating that it was not done for a

‘spec1f1c réason. It was standard practice for & total body. radlograph or x-ray to be

~ ‘done'for'the purposes of looking for foreign bodles fractures and so on where there
" is a mass dlsaster or where there is speculatlon ‘ - § SR
. : . |

.:‘.When further ‘asked lf there was a partlcular |nterest in ellmlnatmg the statement

: ;1-1wh|ch stated that “total body radiograph reveals no bullets or: peIIets , the witness
- again referred the Panel to page 9 of the Report which contained the - ‘Radiology

- Report. He noted that all he did was summarize it. It would be illogical for him to
.. conduct an autopsy without conducting a radiology test. The witness also confirmed

, that in the corpse tagged and identified as 062, no bullets or pellets were recovered.

~ When Mr. Olumide-Fusika SAN, tried to dlfferent|ate between the corpses tagged
062 and-041, by emphasizing that 041 died at Reddlngton Hospital, the witness
responded by explaining that during autopsy, all the official is requlred to dois to
document the narrative the recovery agency gives them. He noted that it was not
_uncommon that when someone suffers an injury, there are ‘usually rescue efforts
-aimed at saving or helping such person. He however emphasized that it did not mean
that the person did not die at the scene. However, it was a possibility, despite the
absence of bullets or peIlets
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would never be done again and that all bodles must be identified. He appealed with
family members to come forward with the. DNA:samples for identification as the
corpses were all labeled with:#EndSARS ‘labels. when asked what happens to
A unclalmed bodies; he rephed that he was not in a posntlon to make such deosnon

, The withess conflrmed that it was a valid assumptlon that the incident, which Ied to
- the death of a corpse happened in the coverage of the area where it was brought

" from. He also confirmed that the bodies kept.in the mortuary include corpses that

either died in the hospital or those that were transported there from their homes or
~ othér locations. When Mr. Olumide-Fusika SAN, requested for the witness to-be
shown Exhibit E, he noted that itwas a compilation of all the information. recelved at -
his departmerit. He clarified that his department did not receive any body. When
-asked where his department got the information contained under the sub- heading
‘Alleged Place. of Recovery’, the witness stated that they were. part of the papers that
came from the different mortuaries. ‘ s S A

When referred to and asked why Exhlblt ) dld not contaln the column for 'Alleged .
- Place of Recovery” and where’ the witness obtained Exhibit ‘D1’ from the witness
. responded.by stating: that Exhibit. D .was the Mainland Hospital Morgue -and that
- Exhibit. D1 in particular was. snapped and sent from the mainland Hospital morgue
. toa, phone which was then forwarded to the department because he complained that
the, contents of Exhibit D were not good enough. He went on-to further explain that
© thetyped document was the one done in the departmerit to put everything together.
"He agreed that the handwritten document did not contain the colimn showing the
place of recovery because the copy was not properly made. He also noted that the
.Reglster (Exhibit ‘1) was not always the source for the handwritten document
When asked ‘what the relationship between Exhibits ‘I’ and ‘D’ was, he explalned that
Exhibit | gives information about the person/agency that brought iin the body, the
date and time it was. brought in as well as the serial number from ’lthe mortuary. He
then-compares the information with that provided by the mortuary regarding thelr
serial number for the purposes of identifying where the body came’from He agreed
‘that the entries in respect of. the identities of #EndSARS/YABA/2020/078, #EndSARS
/YABA/2020/079, #EndSARS /YABA/2020/080. and #EndSARS /YABA/2020/081
respectively were neither made by him or his department. He also confirmed that .
each -of them also noted that the corpses were brought in dead by MPS, Abuja
because it'was written in the reports. However, neither the name of the specnflc'
Officer who recovered the corpse or the location where they were recovered was
stated. - -

When also -asked if he could identify the corpee tagged as #EndSARS/
ISOLO/2020/086, the witness responded in the affirmative because he noted that
there was a death certificate attached to it. He confirmed 'that_he was not the maker
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the presence of two (2) different handwntlngs onk the report presumed that it was
authored by two people in.which:ori¢ author documented that the body was brought
to the hospitalby'someone and included the date and time; while the other authored .

incidented that the corpse was brought in dead (BID). He. also informed the Panel o
that he had the serlal number of the corpse at hand. o S

The witne,ss vehemently denied saying that a corpse: brought in dead (BID) meant
that the body had been taken to the morgue; and went on to explain that when a.
body is brought to the hospital, it is taken to the medical emergency section where a
documerit directing the transfer of the corpse to the morgue is drafted. Again, the
witness confirmed that two authors probably. authored the reports of the: corpses
tagged as 038 and 046 respectively as a result of the. presence of two different
handwiitings ofi the report. He however noted that the presence of two handwritings
didn't indicate foul play. He went on to explaln that the most 1mportant thing was for
the body to first be taken to the medical-emergency section first in order to document
_its"éntry into the hospital. Further, that the documents were made at the Mainland - -
Hospltal, Yaba, Lagos. He .also.,.conﬂrmed.that while it could be-assumed that two"

persoris died at the General Hospital, Mushin, Lagos it was:also possible‘for themto

have died anywhere else. He noted that because the General Hospital; Mushin did
not have a mortuary, the driver had to go the medical emergency for someoneé to
register the body. He went on to expldin that it is-such cases like that of 038 that the
doctor would write case of BID, transfer to the'mortuary”; and that a perusal of the
autopsy report-reveals details such as the place of death, alleged place of recovery
and so'on.:-When such corpse arrives at the mortuary, itis then given a serlal number
: Wthh W||| be wntten at the top S e ey
Movmg on to the corpse tagged as #EndDSARS/LAGOS/ZOZO/O‘?ZI the WItness
confirmed that the accompanying document-originated from the General Hospltal .
Odlan; situate at Lagos Island. Professor Obafunwa acknowledged that the name of
the dec’;'eased‘(A'de‘Adisa Yusuf) and cause of death (gunshot injury) is‘,know:n while
thé next of kin-and the place of recovery of the cotpse were unknown'and not stated
respectively. The witness also stated that the document indicated that the nurse to
the patient was managing him for a gunshot injury to the anus until his death: When
Mr. Olumide-Fusika" asked if:the patient had not died-at/the time and-was being
: managed at'the'time he brought.in, the witness clarified that a careful perusal of the
document would have revealed some entry regarding drugs/medication and so on if
he was being managed. He however noted that he suspected that the person was
either brought in dead or gasping and they tried to resuscitate him. 'He indicated
that he wasonly trying to explain and not questioning the entry. He also referred the
Panel to the part of the document which stated that “on examination, ln‘eless body.”
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the column 9 of Exhibit H Wthh listed the location of the body as 17 Etureke Street,

_ Ita-Oluwo, lkorodu: He however noted that he would not know whether it was the

address of the deceased person as opposed tothe location where the body was

~found that was listed in that column: When Mr. Olumide-Fusika again suggested to
the witness that the information contalned inthe column was the deceased's address .
~the witness also insisted that it was on_ly the address listed on the form. Further, that - -
it was the information the medical director sent to his department. - -

.- Mr. Olumide-Fusika SAN, referred the witness to number 2 on Exh[bit_H, the witness
confirmed that the address of the body tagged as #EndSARS/IKORODU/2020/097 .
‘was stated as Alhaji Oseni Street, lgbogbo Lagos. He also confirmed that the name - -
. for the victim as listed in Exhibit H was unknown.-When asked if the address was that

of the victim or thé location where the body came from, the witness clarlfled that in

the document from the medical director, the address listed as noted to be the |
location of_the body, while that from’the emergency unit listed it as Alhaji Oseni

Street, Igbogbo. The witness went on to state that the identity of the corpse tagged

as #EndSARS/IKORODU/2020/093 was unknown but the address was listed as Falud,-
Oko Oba area. He explained that the same address in Exhibit H is what was listed as

the location of the body. He lnformed the Panel that the body tagged as

#EndSARS/IKORODU/2020/096 was identified as Chinedu Aloy and listed as the'third

in Exhibit H. Further, that the body was brought in by one ASP. Uwache attached to
the Sagamu Road Police Station. However, the location where the body was
recovered from was not listed. ' ‘ '

“The body tagged as #EndSARS/IKORODU/2020/094 was also ldentlfled by the
witness. He confirmed that all the information listed on it, lncludlng the 'sex of the
“deceased was unknown. He'went on to explain that in respect to Exhibit H, the body

was brought to his department from the Ikorodu General Hospltaly. Further, that he

- did not know where it was prior to its arrival at the lkorodu GeneraliHospital. On the
identity of the body tagged as #EndSARS/IKORODU/2020/095. He explalned that no -

information was listed on the form; and that as far as Exhibit H was concerned could
notlink it to any number on Exhibit H but that he would like to see the autopsy report
he authored in respect of the body. He confirmed that Police Ofﬁcers brought the
corpses and that their locations were unknown from Ikorodu General Hospital.

“He did not interact with the Police Officers, and would not have needed to interact

with them as there were other documents, such as the Coroner's Papers written by
Police Officers that could establish the identity. He explained that the Coroner's

- Papers would carry different dates as the bodies were brought in on different days

and that as at the time these documents were made, the only information contained
in Exhibit | was all that was available in respect of the bodies tagged as 094 096.

LASG IPI REPORT OF THE LEKKI INCIDENT INl'/ES;h(-;ATION OF 20™ OCTOBER 2020 ' 88

VU e s
EAL it 1t
R AT e

seBn T R
FrEiepy







" The:  witness ldentn‘led the document with . ithe = body ,tagged

#EndSARS/IKEJA/ZOZO/OO‘) and that the: name-of the deceased was listed as Festus
Vincent who was allegedly:brought‘ifi dead from the Nigerian Prison Service, lkoyi,

name .of the Officer Who brdught him in as well as an attached medical certificate.

The witness emphasized that the information contained on the form was what he was

~ told. The witness went on to'note that’ he could identify the bodies’ tagged -
#EndSARS/YABA/2020/007, - #EndSARS = /YABA/2020/048 and  #EndSARS

/YABA/2020/063 which were listed in Exhibit'l. He confirmed that two..of the

- documenits were from lkoyi Prison whilé the_third was from Kirikiri Prison. ‘He also

. Confirmed that he had the names which were given to him as well as the names and

phone numbers: of the people who brotght them in dead. 4 SRR
Professor John.Obafunwé further- confirmed-the identities of the corpses tagged

#EndSARS " /YABA/2020/034,- - “#EndSARS - /YABA/2020/068, ~** #EndSARS
- /YABA/2020/070,:". #EndSARS /YABA/2020/064 .- #EndSARS . /YABA/2020/065
 #EndSARS . /YABA/2020/066, = #EndSARS - /YABA/2020/067, - - #EndSARS
/YABA/2020/069 and- #EndSARS/YABA/2020/074 respectively. He acknowledged '

that the.deceased persons were all brought in dead but that the names of the officers

. were not stated. He:also conflrmed that the names of the deceased persons.vere
listed in"034,°068; 070 and 071, that the other victims were also unknown: and that'
the State Envirdnmental Mdhitoring Unit- (SEMU) was a: Lagos State Agency: - '

- The . -witniess " also:“.confimied - thé identities -of ."the:=s bodres tagged'
‘:ENDSARS/YABA/2020/062 ‘ENDSARS/YABA/2020/045; ENDSARS/YABA/ZOZG/O% ,

ENDSARS/YABA/2020/035 ENDSARS/YABA/2020/037, ENDSARS/YABA/2020/O4O
ENDSARS/YABA/2020/41,;- ENDSARS/YABA/2020/029, ENDSARS/YABA/2020/028

ENDSARS/YABA/ZOZO/027 ENDSARS/YABA/2020/026 'ENDSARS/YABA/2020/025,;

ENDSARS/YABA/ZOZO/024 ENDSARS/YABA/2020/023 ENDSARS/YABA/2020/022,

'ENDSARS/YABA/2020/021, ENDSARS/AYABA/2020/020, EN DSARS/YABA/2020/019,
' ENDSARS/YABA/2020/01 8, ENDSARS/YABA/2020/16, EN DSARS/YABA/2020/015,
ENDSARS/YABA/2020/14, ENDSARS/YABA/2020/012 ENDSARS/YABA/2020/011
ENDSARS/YABA/2020/008, ENDSARS/YABA/ZOZO/OO() ENDSARS/YABA/2020/005; -
'ENDSARS/YABA/2020/004, ENDSARS/YABA/2020/003, ENDSARS/YABA/2020/002,
 ENDSARS/YABA/2020/001. and ENDSARS/YABA/2020/099 respectively. He also |

confirmed that the bodies of the victims were all brought in by officials of SEMU and

“that'they were unkriown, according to the documents. He agreed that although the’
form'did not state where the bodies were picked up from, but they are stated in the

mortuary document. In addition, the names of the Officer of SEMU who brought the
bodles in dead were stated in the document '

The witness also acknowledged that of the thirty-three (33) bodies, twen-ty-eight (28)
of them were authored by one Abimbola Sheriff while three (3) were by one Mr. -

Olaonipekun (The leader of the team). He went on to explain that whoever led the
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~ handling Coroner autopsies. Currently however, he was only:a:-floor. member in the o
- department. He agreed that by virtue of the: posrtlons he has.held, he could be'

regarded as a publlc servant and-was bound by the Publrc Service Rules.

He: agreed that by virtue of belng a publlc servant he was precluded from d|vu|g|ng A

official records to-any one, otherwise by a Court Order or by law. He.also agreed that .
in.context; and also by the Hippocratic Oath, he could not release the medical records

~ of a patient to a stranger. Such records; the witness ‘agreed were confidential and

applied to every medical doctor whether in public or private practlce Lastly, the
witness agreed that it could be suggested that all medlcal staff in LASUTH were '

medical Offlcers I S SR R KIS

»Cross Exammatlon of Professor Obafunwa by Mr. Olukayode Emtan, SAN on

Behalf Of Lagos State Government. - L Lt B e
‘The witness began by confirming that the contents of the Reglster obtalned from the
several morgues were the information he complled into the document which was

‘ admltted as Exhibit E: additional autopsies he tendered by Order of the Panel..The

witness- conflrmed that a total of 83:bodies were received from Yaba; and that-the list
contained-details-of each body upon which an-autopsy was conducted. . SR

‘When asked to take the Panel through the location and condition of all the bodles;
“when: autopsres were conducted on them, the witness explamed that mast of the
‘bodies were in a mild to moderate state of decomposition.and had: been embalmed

prior.te.autopsy. He noted that about: twenty (20) bodies, allegedly- from Fagba were
charred (burnt). Further; that most: ‘of them were; unknown About six 6) of the bodies

.came from Ikorodu, and showed varying degrees. of decomposrtlon but had:-been
“embalmed «in order to- arrest decomposrtlon including - the corpses that. were-
vallegedly from the Ikoyl Prisons. R R T et P

B

'. The w1tness explalned that the relatlonsh|p between Exh|b|t Dand E)l(hlblt Ewas that

Exhibit D-was the raw footage image of the Register at the Mainland mortuary while’
some of the information in Exhibit E was picked from Exhibit D:-He went on to confirm:
that two of the bodies from Isolo were brought in by their relatives. Further that five

- (5) of the bodies were from the Lagos Island mortuary four (4) were fro,m the Adeniji

Adele and-.one (1 from Ebute-Metta).

The. witness Co'nfirrned that he was conversant with gunsh_ot injuriesby virtue of his
experience. Further, that during the examination of a body that was allegedly shot, it
could to a very large extent be determined if such a person was shot; irrespective of

‘whether or not a bullet was lodged in the body as well as the type of gun used. In

respect of the type of gun used, .the witness explained that there were two broad -
classifications of gunshot injuries. He went further to explain that where a handgun or
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blood loss due to severe damage to vessels on. the left thrgh 9Unsh
o]

pr:a;’u e

-~ from a'rifled weapon:-

e 008 Unknown, allegédly’ digd st lyana Ip3ja: BID-24t of October 20%

was already undergonng severe decomposmon C.O. D - unascertaln:

deceased was also dlscovered ‘to have suffered from hYPerte ¥

o

dlsease but that was ruled out as belng the cause of death

009 :Festus. V|ncent aged 29-years, Kirikiri- -Prisons,; he dled on h

- October.but the body was brought by Prison Offlcer on the 29th of Otk
ODe

2020 skull fracture and damage to the braln due to blunt fores

w body was severely burnt blunt fo‘rce trauma

z \\

u-EA (5“ B .
Ol'l “Unknown male; brought:i in.from. Anlsere @Jota on the 24th

2020. Severe skull and brain injury due to gunshot 1nJury, from a rlfle

CA metalllc bullet fragment was retrleved

mla ety b

, brought in ,.:

------ “Brain WIth multlple sharp Gnd- blunt force taims éi i’ Shothn
metalllc pellet was recovered whlle multlple pellet Wounds Were se

braln injuries due to“multrple sharp and blunt force trauma Body sllg

charred and decomposed S A R e

.'m!.

. ‘*016 Unknown from Fagba brought oh the 23rd of October 2020 by SEMU A
penetratlng metal through the Reck ‘was seen. H&" must haVe Suffered alrway
damage with dlfflculty in breathlng Body charred :
~017- Unkiiown: allegedly recovered by SEMU from Oylngbo Brought on the
+ 237 of October, 2020 with multlple lnjunes due’ to sharp and blunt force trauma
W|th severe burns ' S
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. 031 Unknown aHegedIy recovered by SEMU on the 3'ISt of October 2020
. from Fagba by SEMU. cThe body was Just charred rernains,. No internal
organs. CO D. -unascertained. o S
e 032- Unknown; allegedly recovered by SEMU on the 200 of October, 2020
i3 from Fagba. C.O.D. unascertarned due to subtotal cremation.
e 033- Unknown, brought from lkotun Police Officer-on the 22" of October,
2020 C.O.D. - severe blood loss due to dlsruptlon of blood vessels in the Ieft .
- thigh following gunshot injury, rifle weapon o :
"o 034- Michael Joseph allegedly from lkoyi Prisons brought by an Offrcer from
| lkoyi Prison on the 22" of October 2020. C.O.D. - Severe bleedlng dueto
disruption of the heart and the- left lung followmg gunshot anury from a rlﬂe
-"weapon C e e , o .
e " 035- Unknown, allegedly recovered by SEMU on the 22 October 2020 from |
" Bariga. C.0O.D. -severe bleéding followmg multlple anurles in the chest sequel
" to gunshot-wound, rifle weapon. - : L l :

.. -036 Unknown, allegedly dep05|ted by SEMU on the 22nd October 2020 from
Area 'F' Police Station, lkeja. C.0.D.~bleeding to the left snde of the chest
following a penétrating gunshot inj jury. There were at léast two shots. Abullet

- from the right shoulder area was recovered. . 1 : SR
o 037- Unknown, brought from Ifako Police Station around Gbagada area. Body. _
'was deposited by SEMU on: the 224 -of October; :2020. C O.D. - massive
bleeding into the abdomlnal cavity following ‘damage to the maln blood vessel
supplying the body. This was sequel to gunshot injury.from a nﬂed weapon..

¢ -+:038- Unknown, said to have died.at General hospital, Mushln about 3: 30pm- -

" on the 20" of October, 2020. It was deposited at Mainland mortuary at7:19pm

~.on the 21% of October by a Police Officer that accompamed the driver from .

‘the Mushin General Hospltal C.0.D.:~'massive bleeding into the abdomen

~~and chest due to InJurles to. the chest and’ abdomen due to gunshot injury,

s R T

: _nﬂed weapon. a
o 039-.Okinbaloye Adebayo, the address was listed as 27, Akin Ado Road Ajah.

Deceased was said to have died at Doren Specialist Hosprtal AJah and the
body was brought by a relative on the 22 of October, 2020. C.O.D. -severe
.. blood loss due to damage to the main right blood vessel supplying the rlght

| heart following blunt force injury, rifled weapon.
: e 040-unknown, allegedly brought from Olosan Mushin Police Station. He was
L found around 1:02am on the 22 of October, 2020 and deposited by SEMU
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o " 048- Abldeen Anlmashaun Wasiu, allegedly from Klrll(lrl Prlsons on the-227¢ of
October, 2020. Body was allegedly deposited-at 1:49pm on the 234 October
2020 by one Insp. Jafaru.Qshinda of Nrgerlan Prisons Service, Kirikiri. C.O.D. -
-maséive bleéding into the abdomen following gunshot injury. Some metallic
_ fragments were recovered at autopsy | - N
e 049- Unknown, allegedly from 1kotun” Police Station. Deceased supposedly
dred at 2:10pm on the 22" Qctober, 2020 and déposited at'11:15pm. C.O. D.
. -severe blood loss due to d|sruptron of the heartfollowrng gunshot 1nJury, rlfled

weapon. - . R LRV
-050= Unknown, from lkotun Police Station. Body deposrted on the 22
“October; 12020 -at- ‘l'l 15pm- by the Police. -C.0.D. - multiple chest and
abdominal wound followrng gunshot injury, rifled weapons. A deformed bullet

- was recovered from muscles in the abdomen on the left side:.; :

e 051% Unkriown, “from: ‘Tkotun Police- Station. Body deposrted on-thé - 22nd '
‘October; 2020 at'11:15pm by the Police. -C.O.D. -massive bleedrng |nto the
left chest cavrty following the: drsruptlon of a‘major- vessel on’ the left side.of
- the-lungs sequel to. a gunshot |nJury, rlfled weapon. a bulletl in. the lower
- néck/upper chest area was recovered. - : SR et

052= Unknown, from Ikotun Police Station. Deposrted at11: 15pln on'the 22

- October; 2020. C.O.D. -severe blood loss due to: damage to- muscles ‘on the'

right side of the chest as a result of gunshot injury, rifled weapon |

& 053-Samuel lbrahim allegedly died at Shop10, Randle Close, Sulrulere Lagos.

‘Body. was brought by one: Mr. Ojo Abiola, his boss at-5: 51pm on-the 21%

+ October, 2020 C.0.D: -massive bleeding into.the chiest and abdomen due to

. multlple lnjunes in the chest and abdomlnal organs followrng gunshot rnJurles

1
L

,.,V;}»-\.,, e

“rifléd weapon T
“054- Unknown, body was sald t6 have been found at CMS by Anglrcan Church
“at about 6:30 am on the 22 October, 2020 and was depositéd at Mainland
" hospital at-8:45am.by Arnekin Frank of Lion Burldmg Police Station. Death was
~ due to severe bleeding to chest cavity on the left due to disruption of the left =
Jung and blood vessels following gunshot injury to the back, rifled weapon

o 055- Unknown allegedly recovered from Olosan Police Station and deposited
at 1:12 am on the 21+ October, 2020 by Sgt Adebote Adeniyi from Olosan
Police Station. C.O.D. -severe blood loss due to damage to the main blood
vessel arising from the heart and damage to both lungs following gunshot

injury, rifled weapon.

ok - . _
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'follo'w'ing‘damage to a big vessel on the right ,si,deaﬂof.,;thes:";l_owei"‘abdomen
sequel to gunshot i |nJury, rifled weapon R G a
e 065- Unknown from, lkoylansons body was depOSIted at 8: O7pm on the 220
. :@ctober; 2020 by an Officer from the Prison Service. Death was dueto severe
blood I loss following damage to the major blood vessel in the heartas a result '
;fofgunshot irjury to.the heart, rifled weapon. . . - ="~ e ' |
o - 066-Unknown, from Ikoyi Prisons. Body deposited by Prison oﬁrcrals at 8: Oépm'
- on the: 227 October; 2020. The body came with a death certificate signed by -
—-one-Dr. Nebu which was dlsregarded 'C.O.D. - severe. blood loss (severe o
L ?:’z;\bleedrng into the abdonninal cavity) following’ gunshot injury:s rifled weapon.
e 1067~ Unknown frorn' Ikoyi Prisons. Body deposited at 8: 05pm by-an Officer of . .
~the: Nigerian Prisons: C.O.D: - severe blood loss due todisruption of the liver
“and right lung wrth bleedrng rnto the: rrght chest cavityasa result of gunshot _
- winjury, rifled weapon: - T T Sk LI
.. 068-..Christopher Francrs allegedly from lkoyl Pnsons was deposrted by an
-+ Officer at 8:05pm-on the 227 of October, 2020 He was sard to have died at
- :°1:05pm -as. per-the death certificate issued by Dr..Nebo. COD—severe blood.'
~ loss due to damage to the chest blood vessels and the rrghtllungs as a result
~of gunshot injury, rifled weapon. Two gunshots to'the chest«from the front and "
B | L shoexiting at the back were noted:: - e e BCENTEL |' v
) e :069-Unknown from Ikoyi Prisons on the 22nd of October 2020 The body was
_' ~deposited’ at 8:05pm.-.C.0.D.- severe: bleeding irito 'the - lchest cavity -and
"t abdomen followrng damage to the chest and abdomrnal organs following

'gunshot anury to the. back rifled Weapon a-bullet was: recovered from the
i .

L body T N TR ; T S A "'l"“ |
N --“070- lfeanyl Nnaborfrom lkoy| Prisons: Death occurred aboutl1 OSpm and was
: dep05|ted at Mainland mortuary at 8pm on the 22nd of October 2020 by an
- Officer of lkoyi-Prisons. C.O.D. - sévere blood loss due to drsruptlon of main
. blood vessels in the chest as a result of gunshot i injury, rrfled weapon.
e 071-Amafidon Premi said to be Yoruba from lkoyi Prisons was dep03|ted at -
“about 7:50pm on the 22" October, 2020.-C.O. D. -'severe blood loss due to

- disruption of the liver and abdominal vessels followmg gunshot injury to the

-+ abdomen, rifled weapon.
e 072- Shola Raphael, Ikoyi Prisons allegedly died on the 22nd Octaber, 2020 Body
’ _deposrted at-7:50pm on the 22" October, 2020. C.O.D. - severe blood loss

due to disruption of major blood vessel in the rrght armprt as well as the lungs
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.following gunshot injury to -the:abdomen, rifled_ .we_ago_n.;--l;le-also had sharpT
force trauma. o ‘ | |
i s 082- Unknown .brought-in dead by SEMU offluals at 6: 25pm The charred
o _vfremalns were brought in a body bag. Bit of the head and the splnal cord.
- Brought in on the 234 of October 2020. ' o
s 083-Unknown. B.L.D. at5: 20am on the 22“dOctober 2020. Deceased wassaid
" to have: been shot at about 4 45am. The, body was deposnted at LASUTH
morgue by ASP. Odenwa and ASP Odennde C.O.D. -'severe Ibleedlng dueto - |
dlsruptron of major.v vessels in the left thigh and left leg due to muItlple gunshot -
injury, rifled weapon. A bullet tip lodged in the Jeft arm was recovered
~.084~: Okoronkwo Sylvester, aged éyears; He was operated- on in: LUTH, dled '
and was-said to: have. sustained- -gunshot mJury to the abdomen around
TE‘JUOShO He. died at 4; 24pmon- the 21“October 2020 in LUTH Hisbodywas - -
transferred to LASUTH C.O.D. - severe blood loss foIlowrng penetratlng
- firearm-injury.. = ot i : R .
. 085-, Obianazu Okechukwu 25 “years: old was sald to have been shot about
. 2pm, on the 21% of October,.2020.at Mafoluku, Oshodi. Body was later taken
.. - at9: 59pm to |solo General Hospital on: the 21“October 2020 C.0.D. -severe
bleedlng to the side of the chestfollowing the. drsruptlon of a major vessel on
-the left side of the neck: due. to.a penetratlng sharp force trauma These bodies
"-had been stitched up by the morticians. - S --? - | '
+ 086 - Kufrey Victor Orok’s, body was said to have beenfrecovered'from
llasamaja at,7; SOpm on: the 20**‘ of October 2020. C.0.b. —severe blood loss |

followmg multlple sharp force trauma.. - e :
087 Charles Otoo said to_have died at. Aklode bus stop, Ojodu Berger,
brought in on the 22 of October 2020 at 7: 50pm. C.0.D. -severe blood.and
brain injury following gunshot injury to the head, rlfled weapon abulletin the .
.. right part of the facial bone was recovered. e TR
088 Nsute Antonaya was said to have diedat Ebute Metta and was transferred A
" tothe ‘mortuary at 1:54pm. C.Q.D. - severe brain'i rnjury, a closed cerebral rnJury
attributed to blunt force trauma. - T : _
e 089- Unknown was said to have. died at General Hospital, Lagos, Odan at
4: 23pm on the 23 of October, 2020. C.O.D. - severe blood loss following a -
destruction of major blood vessels in the abdomen due to gunshot injury to |
the abdomen, rifled weapon.
e 090- Unknown was said to have died at General Hospital, Lagos, Odan at '
9: 49am on the 21 October 2020 while receiving medlcal attention at the’
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respectlvely ‘ e oo

~they were, brought to the Ol"flce of the Chlef l\/ledlcal Exammer He went on to explain

‘the ng r|a Pollce Force.

. responded by stating that his records:suggested..that five (5) were -Policemen.

been in charge of coroner services unitil 2007, when he was appointed as the Chief

the moment, he was back to working in his department
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- After l|st|ng and statlng the causes ‘of death-of the" nlnety—nlne bodies, the witness
. confirmed that only the body tagged ENDSARS/YABA/2020/062 out of the entire
- ninety=nine: (99) was from to Lekki toll gate. He also confirmed that the deceased had

a gun shot on the 21% of October, 2020 by the reports; while the others were reported

.to_have happened at Ikoyi Prisons, lkotun Police Station, Ojota, Banga lkeja, Ajah,

Ifaks, Mushin, Denton Ketu, K1r|k|r| SARS IkeJa Fagba Tejuosho and Lagos Island-

w"

 The witness-also confirmed that the victims who died at Fagba dled asaresultofa -
.. -dispute:that led to-their incineration.; He further- confirmed that his department ~ _

dlscountenanced the medical certificates. that were, attached to .the corpses when

discou tenancmg the certn_ﬁcates was because they got a request

£5

“or medlco leda'l ekammatlon Consequently, “the op|n|on on those certlflcates

:became Al ahd vaid: He Rowever foted that he did not con5|der'|t appropnate to
write a death certificate withéut & timé of death or writing Unknown on the death

_certificate: He'insisted thata namer had.to be written there. Lastly, he stated that the
- medico-legal autopsy: report s_uperc;ed_ed any;other.;medn_gal_ ce}r‘trfrcate .,_l,s_s“u,med priorto

when.the éutopsyv\'/_,.as_,cqnducted,_.,.»— TP PR

Cross Exammatlon of Professor Obafunwa by ASP Emmanuel E;e on Behalf of

s EER T Ve ‘ !
|
i
I
i
i
|

When asked how many- of the bodies recovered were- Pollce"fﬁcersuth'er*Witne'ss*‘“’j

However,-only ene (1) was identified for release, He mentioned the released Officer's
name as. Insp.. Adegbenro Aderlblgbe whlle aothers ‘were unknown _When ASP
Emmanuel = e_suggested that 'rtually all the people that were kllled at Fagba were
Police Ofﬁcer due fo the factt at they were Burrit while some had tyres around their
necks, the witness responded that their ldentltles were unknown Until an identification
was done. Only then would €ach body be’ glven a'name, As such he could not state
that they were Pollce Ofﬂcers R '

Cross- Exammatlon of Professor Obafunwa by Mrs Amanda Asagba on behalf of
the ngerlan Bar AssoCIatlon. . o |
The witness lnformed the Panel that he has been working wnth the Lagos State
Government for about sixteen and a half years. He stated the departments in which
he had worked as The Lagos State University, medical school, LASUTH, that he had

Medical Examiner and the Vice Chanceéllor of the Lagos State UnlverS|ty (LASU) At

¢







o “the: emergency department to the . mortuary. “The first (1 St) form gnlwhlch

“In’ |dent|fylng the corpses of v1ct|ms the W|tne53tsa|dfthat ‘samples from three (3 )

- categories of relations to wit; parents 51b||ngs and childref would be collected, while

samples from the¢asesare: 4lso collected during’ autopsy The proflles of the samples
gollected are then compared with that.of the victim in order-to determlne the exact ~

person who died. Additionally, ballistics test had still not been done Consequently,
the absence of these two tests' makes the report mcomplete ST o

Professor Obafunwa explarned that ‘there 1 was'‘a standard operatlng procedure

(S:0.P.)-for receiving bodies at'the point of inception at:the mortuary: He explained
“that the senal number; date, time, name of the deceased, the person depositing the -
" Corpsey: ‘address- of the: deceased, name ‘of designated: Next-of Kin;- phone number

~and provisionalicause of death had-to'be entered‘into:airegister. prior-to-the corpse

berng admitted into the mortuary. Effectively, a form stating * please accept this body
in‘the morgue! hadto. be filled from the. medlcal emergency sectiohi- ¢ v L

: '—.‘".'. vy

He further explalned that there were two ( ) relevantaforms for: bodles *comlng from B

Al

coroner’s

¢ase! was written: at the top is used where'the casé:isionefor: theh_ Coroner::the second

{2M) form | |s filled where the. Coroner is-hot” requrred He: explalned that: these forms: ‘. ,

were filled to advise the person receiving the corpse-at the: ‘mortuary-of.the category
the ¢ corpse belonged.to and for purposes of determining ifan autopsy.) would be-dane,
“'thedate it was done;:the person. collecting the death-certificate; ”address and other
-details. Furthermote, ‘personal effects found on the corpse would: be released:to the

famlly members where.it is-not'a- medico-legal case: HoweveLwhereJtis_mrnedlco—

- legal: case, the personal propertles would have tobe: documented lnstead

lf.~_l‘l2~IS not a Coroners ‘casey |t is fllled there southat the person rlecelvmg it at the

mortuaryWIll know what-category it bélongs to-and.if-an autopsy is gorng to be done,

‘the date:it was done, the person who:isicollecting the: déath. certlﬁcate the address -

.and allthose details.-If you have personal items Jike neck cha|n and the dikes, if it is

. “"not a-medico- legal case, you.can remove’ everythrng and give thenl to the family but
lf it is, you leave ‘everything there because they will be- documented BaSIcally these

are the thlngs to be dofie When recervrng a body from the mortuary L

‘;’1’ ot .‘-

When asked how fallure to follow these procedures could possrbly affect hls jOb the

~ witness explained:that his department would riot mqwre/meddle into how. things

were done'at the-mortuary because they ate independent. However, where a case
which is medico-legal is moved to the mortuary or the body was hot properly moved,
it.could create problems in which medicoe-legal questions were capable of being
unanswered and capable of negatively affecting their job. This; he explained was why
his department insists that the Police call them in certain situations. '

RN
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Reacting to concerns about the names of deposltors who recoveréd the bodies belng
missing-and the ‘possibility of ‘the m|sla seling thetiséation‘where the-corpses were
fotind; the witness'stated-that'SEMU Was a'?known body: And that'the riamé’ of the
,deposrtor"could Tiot'be said 6 be ‘unkriown s the hamé of the person-who-led the
. teamiiskrnown. The ohly exceptlon t6 this was where the body was not deposrted by
" SEMU.:He émphasized.that matching the DNA samples would easily solve the.isste
- ofitheridéntification of the bodles in ordér to: avoid a case of mass burial. At.this
. péirit, the Lekkidnvestigation in‘relation to the evrdence of Professor Obafunwa was

consequently adjourned sine d|e

B At‘”the resumed Hearlng ‘on the '18th of September 2021 the withess. noted that the
scéne’ of - death ought 16 “have béen cordonedoff in: order for :meédico- legal

| mvestrgatron to start; even-beforerthé rémoval of the:body.” ‘He however notedithe
_ possibility‘of ahother forerisic-tinit berng invited instead*He alsé'bémoaried the fact |

- thst:the bodies had been'embalmied’ and Woundssuturéd: theféby:making certain
~ interpretations a bit difficult even though they were “sble to:determinerexit wolnds.
. Hé'indicated that there was a particuldr law which provided against the tampering of .
bodles Although?they-drd not I|ke that the bodles had been tampered Wltl'] they had

The witriess relterated that although DNA samples had to: be taken from all corpses:
during autopsy, samples still had-to* be.obtained from  péoplewhoe: fell they had lost
a'faniily memberbefore the samples wotild:becompared:and “determlned Howevet;:’
while only-fifteen-(15)families:had ‘come- forward-for sample':collect|on no'shipment
- oftthe'gamples to'a- DNA fabhas: been dorie. He finfc anelthat no-DNA

- tests had fp&en doné because'the approprlate authorrtles aret yet totelease the funds -
requrred to~conduct the testsi Further, ‘without an'-orderstossend; the samples; they
.couldnotibe: ‘déneThe: state: government had: always paid: foruthe“tests in‘the'past:
Thiewitness refusédto speculate as to the'lifespan: ofitheteferetice: samples ‘He: noted
that-he eduld onlyassume ‘that they would still be*vrabl .were cell scraplngs
Onily the' laboratory could if they could fetrieve DNA hatar Al ‘Hesfirther noted that
he ‘would advise that the-DNA tests be conducted quickly.due to the:fact that it has-
been almost a year since’ they were taken and stored in the freezer ‘as ‘well as.the
intermiittent power failure. He bemoaned the fact that if cére wa Gt

; -taken,

- detomposition might affect their viability; especially-as-his'department has not had
light (power supply) for over.a week: "He informed the Panel that his:department had
advised the State Governmient both formally.and informally:: He “also informed he
Panel that:while there was a risk of being unable to identify the corpses if the DNA
tests were not performed timeously, there however was a chance of succeeding at it.
Lastly, Professor Obafiinwa noted that he-was not in a position to tell whether or not
the Panel would be carrying out its fact-finding assignment in error without the DNA
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He mdrcated that one Enokela Harrison John a twenty -eight (28), year, old:male was. .
assaulted Further, that although he was brought inwith;the #EndSARS protesters, he
was not part of them. He, wasﬁhowever placed in the Intensive Care Unit (ICU) and
subsequently managed as-part -of the casualties. Addltronally, one Mr, Ogbonna',
Emmanuel, a twenty.year old, male who. presented with a'gunshot injury to the thigh |

and fracture of the femur was X- f|x and was dlscharged Twenty-three (23) year old .

Olalekan Faleye Male also presented.with-a gunshot injury to the leg. He was taken_.«'
to the theater for vascular ligation, where one of the blood vessels had to be tied i in..
order to prevent the patient from bleeding to death and save his life. He was

subsequently .- given- five (5). pints...of blood. and. then. referred to'the Natlonalg o

- Orthopedic Hospital, Igbobi, Lagos where he. had the limb amputated s
Also,Asue-Rolan, Thomas a 20 year ¢ old male, who was referred from Reddlngton.:; :
Hospltal presented with multlple injuries secondary to physical assaults He informed-
medicalpersonnel.that he had, been assaulted by soldiers.The: ‘witness noted that he
was- admitted-to. the /intensive care. unit when..he became.unconscious but: was

_subsequently. discharged. Mr.. Joshua..James a Thirty-Two-.year old, was -also-

transferred from Doreen Hosprtal He. presented wrth a gunshotinjury to. the left th|gh i

He was given. multrple dressing and. discharged with follow.up dressing. Mr. Patrlck,-;: L

Ukala, twenty-two (22) year old whohad:been referred from Reddington. Hospital also..
presented with a gunshot injury to the’ forearm:, An x-ray-was done and. he was:
dlscharged with a follow—up wound dressing.

- . . R . Lo
T ,C \ N(F SAe 'T’l Lo EA s LY AURSLETT

Solomon. Hagee a Thlrty-Elght (38) year old who was also referred frdm Reddlngtonn
Hospital presented with:a.gunshot injury-to:the left, shoulder ‘He had an X-ray-done -

and was subsequently discharged. Samuel Ashola Thirty=(30).year- oldmwaSJeferred:;_m

from.Reddington Hospital:with a:superficial laceration, secondary-to gpnshot grazing"

of the. skin to the left: thrgh Hls,wound was.dressed and he was drscharged
Avwerogoh Trust a thlrty—four (34) year old male who presented W|th a gunshot anury'
to.the left hip had multiple dréssings and an x-ray done before belng drscharged Mr.
Olamide Dauda aged. twenty-one- {21) .sustained. laceration to the right Hercules
tendon and multiple laceration.-He noted that the Herculestendon was repaired and
~ the patient put on Plaster of Paris (P.0.P.) before being discharged. He indicated that
Respect Matthew; twenty-two (22) year old male presented with a ‘QUnshot injury to
~ the,right.butt.-He had been referred from Vedic Hospital. An x-ray was done, wound
dressed and ‘was discharged. Lastly,Mr: Paul Femi presented with a laceration
secondary to. superficial gunshot grazing. on the-head. He had multiple wound'
dressmg before berng drscharged ‘ '

The witness rnformed the Panel that the Grandville Trauma Center is located at Plot
004, Eleganza Shopping Mall, Opposite Victoria Garden City, Lekki, Lagos. He
tendered Grandville Trauma and Emergency Center summary of #EndSARS patients

LASG JPI REPORT OF THE LEKKI INCIDENT INVESTIGATION OF 20 OCTOBER 2020 : K : 11 0‘ :







injuries, including gunshot:i |nJur|es He noted that whrle some patlents were . bruised

others had contrition or concussrons

MRy

‘He“rert"era‘fgd{"chatﬁhis name Wwas Dr. Aromolate and confirmed that he treated a .
patient named Nicholas Okpe and Olamilekan Faleye. When asked if he also treated
one Ukala Patrick Aylde the witness indicated that the records showed that he. .
treated one Patrick Ukpolo for gunshot injury to the right forearm and confirmed that . .
“the witness had been referred frorn Reddington Hospital. ' b

AL A

Cross Examlnatlon of Dr. Aromolate Ayobam| by Mr. Eboseremen

The witness confi rmed that whén the patients presented at the hospltal they narrated -
what happened to thé medical personnel after they were ‘asked questions and that ,

the "documents he tendered béfore the Panel equally stated what the patlents'

informed them. He however ‘hoted that they were pnmarlly lnterested in the medical -
information. He indicated that he dld not ask lf they were shot by the Police & it was' '

not part of therr medlcal records

Cross- Examlnatlon of Dr. Aromolate Ayobaml by Mr Ogunsanya _
The' w1tness Was only asked to ¢onfirm that Exhibit A (case ‘notes) were part ‘of the

records he submltted to the Panel as evrdence In response ‘he’ answered in“the

affl rmatlve

Cross-Exammatlon of Dr. Aromolate by Mr. Serlkl

‘The cross- examlnatlon began with the witness stating that he became a medical

doctor in 2004. He is a Fellow which means that he is a specialist in 1~Plast|c Sargery.

He has been the managlng dlrector of Grandville for about 7-8 years "He noted that

durlng those years, he had treated patients with gunshot injuries prior to the 20 of
October, 2020; although he couldrit remember the number he has treated §6 far. He™
further’ noted that hls hospltal was located opposrte the V|ctor|a Garden C|ty (V G C ) :

AJah area.
He conflrmed that he was familiar W|th the Lekki toll- gate after Oriental Hotel and tHat

between the toll gate and the location of his hospital, several junctions controlled by’

traffic lights would be passed. He explained that gunshot wounds would not
necessarlly rnvolve loss of blood, for example, where it was just a graze. However, in
a situation wheré the bullet penetrates, there will be loss of blood.

He informed the Panel that on the 20% of October, 2020 his hospltal s records indicate.

that f|fteen (1 5) patlents with gunshot wounds were brought to his hospital. While
none of the patlents suffered grazing gunshot wounds, one involved laceration which

he explalned were cuts on his body and could not be attributable to a gunshot. He -

confirmed that a person with a gunshot wound or injury ought to be taken to the
nearest hospital in order to save his life. However, this was not applicable in all cases

s

» . . P : .
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' The witness concurred that N|cholas Okpe -Ukala" Patnck,Q Samuel .-Ashola .and

Solomon Samuel Agee were amongst the six:{é)-patients- that were, referred from
Reddington.. Others were. Emmanuel Ogbonna and Asue Roland.-He noted that at
the.tim

witness indicated that Samuel Ashola had an x-ray of the left thlgh done, Solomon

Agee undenNent an x:ray of the left shoulder, Patrick Ukala did an x-ray of the rlght'
“ shoulder; Asue Roland had an x-ray of the skull.dene: while Emmanuel Ogbonna had:

x-ray .of the right leg done. Nicholas Okpe. underwent an x-ray and CT scan of the
chest respectlvely whlle Anukela Harryson Johnson had CT scan ofthe head and chest
as well TR U s T e DI

", ;-J..-

The W|tness mformed the Panel that the X-ray of the patlents were conducted outSIde
his faCIllty He went on to conflrm that the assessment of Solomon Samuel 's wounds
at his facility was that-he suffered a. gunshotiinjury-to-the’ shioulder. In -addjtion;-he
noted that.ho:bullet was extracted from .any-of the:patients.:He' agreed .that the

purpose ofan x-ray was to. determlne the extent.of injury orforeign body in a patient. -

(After the patient:was made to.read paragraphs 3.and:4:of Samuel:Agee’s medical

“was xtracted When asked for a medical explanation for: this; the-witness explained

(RS

~'that there :were ‘different types of gunshot!injuries;: dependmg*on*thel type of-gun

used
shot “guns;had-multiple: pellets which could. be extracted where they" were. close to the

.thepatients presented the facility did not have x-ray, CT- ‘scan and MRI
machlnes; When asked if any of the six (6) patients underwent a CT scan or MR, the

rmed that the X-ray:, showed. the: absence of -bong.fracture, - even -
d:that the patient siiffered aigunshot wound-in which no bullet. .

énoted:that they are. classified as:low:; and-high-velocity and that the'local or -

skln/superFICIal However; in respect of mlSSlleS it may run-through-the-body;-and-exit-—

"itythere may bea track: Even with an X-ray, nothlng with the_exception. of swelllng or

'damage to tissues would be found O S T R i e

Dr. Aromolate explained. that the charactenstlcs of a high veloc1ty gunshot were its .

speed, and the extensive damage done to the internal structure. However he did not

- know if a high velocity bullet was consistent with military grade. weapons of. that

~ Solomon Agee was shot with high or low velocity ammunition. He indicated that only
an entry wound was observed on the patient upon examination. When asked if he
could conclude that the victim suffered a gunshot injury without being able to locate
_angexit wound and if it were consistent with the x-ray, the witness noted that a clinical
diagndsis cotild be done as the exit wound might be so tiny that it might not be seen.
When: asked if he would be able to determine the type.of“impact a high or low
veloaty could make, the witness responded in the affirmative as there are other thlngs
to-cohsider; He could not also tell if the seven (7) patients were struckkby high or low

velotity bullet: He agreed that a Pathologist and forensic Ballistician ought to be able.

to make such’ diagnosis in order to assist the Panel. However, he could not confirm if
a highly expenenced military could assist the panel in maklng the determination.
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Mr. Rotimi Seriki with Mr. Akln Elegbede and Toym Abldoye for Lekk| Conce35|on
Gompany Limited. ' : St :
M. Cyril Ajifor w1th J. I Eboseremen Hnd: Emmanuel Eze forthe ngerla Pollce Force.
Mt.Bernard-@higa! wrth Mr. A. C. Eze for the Nrgerlan Bar Assoaatlon

Jonathan Ogunsanya Counsel to the Panel : -

PRELIMINARY MA'ITERS : -

- When the* Chalrperson informed the publlc of the presence of Mr. Hakeem Muri-
Okunola, Lagos State Head of Service for the purpose of testifying m'respect of the .
Lekki incident of 20 October, 2020, Mr. Ogunlana noted that he _had no obJectlon
even though it was the Governor of Lagos State that was subpoenaed Responding, '

Mr. Owohikoko, SAN noted it was the Head of Sefvice that was subpoenaed by the

Panél.* Further, Section*308 of the 1999 Conistitution "of the Federal Republic.of
ngerla (As Amended) forecloses the ablllty of the Panel 10 ’kldnap a Governor :

1 part allgned hrmself wnth the submrssron of Mr Owonlkoko SAN

| ‘-The Panel however stated that it would accept the Head of Serv1ce a5 representlng‘ -
the Lagos State Government on the: ground thatithe Governor cannot appear-before:

the Panel according to Sectlon 308 of the Constltutlon of the Federal Republlc of

'legerla 1999 (As Amended) R 0 A S T LA AR SN

AL X . Lol s TR «-ir.(‘_

At thls pornt Mr Ogunlana observed that the witness ought to be led by the Counsel

to:the-Panelsince he was summoned by the Panel.. When asked by the Panel if he -
- was"accompanied by ‘his‘own Counsel for:the; purposes of his- appearance at-the
Panel, the witness informed the Panel that Mr: Owonikoko; SAN and Mr. Enitan, SAN
respectrvely were his.Counsél: Consequent to'this: statement the Panel ruled that the

|
wrtness would be Ied by the Counsel of his:own choice. =

EXAMINATION-IN-CHIEF OF MR, HAKEEM MURI- OKUNOLA ON BEHALF OF
THE LAGOS STATE GOVERNMENT, ON THE 22" OF JUNE, 2021.

The witness began by lntroducmg hlmself as Hakeem Ofayinka Murj- Okunola, the
Head of Service, Lagos State. He then confirmed that he was in- receipt of a witness
summons to appear before the Panel on that day and the summons was with him. In
~ the~absence of any objections, the Summons issued by the Judicial Panel to Mr.
Hakeem Muri-Okunola, Head. of Service, Lagos State dated 15" June, 2021 was
admltted and marked as Exhlbrt A - ‘
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He explalned that different’ escalatnon points usually occurred.wheéneyer- protesters
gathered at the government house. Further, that:staff and government functionaries
would also enter:into dialogues:with- such protesters while there. In the instant case
~however;. although the dialogues made-no difference’ they were provided with food
‘and-drinks while the protesters themselves also brought their own refreshments to
‘the scene of the protest ' '

Wl'tl"l the protesters msrstrng that they were not gomg to dlalogue W|th any
government functionary with the.exception of Mr. Govemor or his deputy, Dr. Kadri
Hamzat. The Depity Governor of Lagos State on the 9 of October, 2020, approached
and.entered'into & d|alogue with the protesters-who. were converged at.the Lagos
House: He.noted that:Mr.-Deputy Governor. advised them as tQ- thelr Jights.and its
extent while appeallng to them to peacefully déemonstrate without caus:ng unrestrtHe———
noted the.deputy governor. encouraged them to avoid unruly-behavior. He, descnbed
the. dialogue to. being akin to;one between a political head-and young: |nd|v1duals
whoknew their:rights; He- noted that the Deputy Govemnor also, asso<|:|ated with the
- same rights. By 11* October, 2020, the protesters had reduced their. demands into.a .
~formal .document with -five,.(5). demands to, the Federal Government specnfrcally
addréssed to President. Muhammadu Buhan ThJs document he. lndlcated cameto
be known as the 5 for 5" FRRTET ST S - i : e

lt was the ev1dence of the WItness that Lagos State Governor Mr Babajrde Sanwo-
_ Olu.visited the toll .gate, on the 12 .of October, 2020 to address,|associate and
~ identify with the protesters who had converged there. Mr. Governor went on to
appeal to themsas a father and. leader respectfully- by acknowledglngvthe—wablllty.of
their rights which were. rrghts that he, the Government; and People of Lagos State also.
associated-with, while appealing for calm:-He-went on to inform them:that he.had
spoken with the then, lnspector—General of Police, Muhammadu Adamu in-order.to.
outline.the position of the State on the proposed Pollce reforms as well as the State's
association with the. 5 for’5 demand. Lastly, he informed the gathering that he. would
~ personally take thelr requests to the Presrdent for the purpose of telllng -him. about
theirintents. e S T L
He:informed the. Panel that the wisit- unfortunately became unruly as elements that
'were out to cause division and: destruction had irffiltrated the.‘laudable’ protesters. .
He noted that. those elements he referred to, were the ones in the pictures and videos
he would be showing: The said persons began throwrng objects at the Governor and -
it became..a nrghtmarelfor the -security personnel as they became h,_elple,ss_ He.
explained that there was very little they could do to calm their nerves. As a matter of
fact, the Deputy Governor also got man-handled during the sald visit.

By the 13" of October 2020 Mr. Governor also Vvisited the protesters who had
converged at the Lagos House, Alausa, lkeja. Like the situation at Lekki, the midst of
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Fps

propnate steps ‘to b& take
s 3’pm.

should declare’a curfew However the @bl icil-¢

1ty "'CO nC|l meetlng was
] |nc1dents wouldbe’in a- position to a

, ‘B 4.30pm, ‘the'Security Cou
witness mformed the Panél that hé Had to mention that his report was an accolint of

eld”‘”durmg which“the’ secunty experts wnth firsthand
dvise thé Governoron the
n. He Tioted that'the meeting did not end ‘Until’ about
rcil meeting had commenced. -At this point, the-

. ,_‘|‘
I
'Xs &

¢

RS

S rRhe sequence ‘of ‘events s he had’ been |nformed by the Governor as he WEE not a

s

e e

ember of the State’ Secunty Councnl i

ted the composltlon 6 :the Security” Councnl of the- ‘State as’ comprlsmg the

, 2Séhior” Specnal Assnstant ‘0
' General’and ‘Commissioner for Justice, Secretary
FStaff-ito ¥ the “@%@éfﬁolr}’l'th"el"Go_r’ﬁrni’s&oner “of
ative: of ihadhmmed Forces- thé “‘Air Force ‘and Navy f
SEof the State” Securlty S&rvice’ (DSS)“ _
3 ‘as meant*to occur weekly, it however usually O

n Secunty 0" the ‘Govémor,
to'the State Government

: of October 2020, Mr: Governor agaln appealed
CtoAhe youths 16 lésvethe foads and émbrace’ dlalogue forthe tesoliition “6f their
':”‘_‘agltatlons ‘On the” same““’day, ?th"_:'Hono irable” Panel ‘was: "also ‘lnaugurated He:
i"explalned that the Pariel would have been: lnaugurated two (2 ) days earller butfor the

yin“the subrnissionof its’ representatlves as'the ’ pnmary agltators “which were-

Withess testlfled that on ‘the 19“‘

© fhéyotiths\thé Body® representmg the ydiths at “the tife: H’e“noted“that~desplte—the
’:S:_fte' 'Government having it own’ Yoiith-Couneil whorm it usually dlalogued ‘withfit-
-"::'ned from taklng Hoinations” “fidm“the" body krown as* ‘the Natlonal Youth
f-Cou' cil of ngerla Lagos Chapter He’ further explalned that the slots had to pe left
movement ‘had grown- in size: He récalled thit the’ pnmary factor

m eirént was that the yoiiths had mdlcated that“they were.a
passmg “and

"“e’ca'lll”se“
whlch drove the
leaderless group.” *Furthér, “they -had " an all—embracmg, all-encom
technology “Based system for- producnng their representatlves As suéh,no 6né could
dictate their ‘choice. /At thé erid of the’ dlalogue two (2) |ndIV|duals one of Wthh was”
Mr. Temltope Majekodunml were subsequently sworh in.’ R .
He further test|f|ed tha he h| Jack of the protést which he earlier referréd tc")"‘éscalated"
state wide attack occurréd: He irdicated that
noble protesters were' attacked with cutlasses sticks and chafms; while" private and
staté-owried propertles royal ‘afid media houses were efther attackéd or ‘penciled for
attack. It was the testimony ‘of the witness that the State "expenenced ‘escalated

violence around the city.

. s‘_ 'F

S : L T c At
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‘ C'om‘missivon er for. H'ealth"'and"Co"'mmis"sioner for -lnforrnation and:Stratégy ‘who.were -
required.to meet. ata partrcular pomt a the overiment:House; Marifia to monitor.
what. was. gomg on around theﬁt:lty/state -He: recalled that:the. Special. Adviser on

S st

. Education wasralsovin: attendance It was his evidence that 6n the 20% of October,
2020 ‘the‘iacom‘mi‘ss'loner «ofPolice’ was -also ‘reporting  to -the»lncrdent Center
-simultaneously intespect of the incident at the:Orile Police Station. He. noted that the
viral-broadcast of the: incident which-occurred at the Orile Police Statron servedasa:
-catalyst.:As such, ‘series. of other attacks. began torocclir;across. the: State ‘on Police’.
Stations; Pollcemen and other security facilities. These attacks, he noted escalated to
media houses, palaces ‘private businesses, government establrshments aswell as the:

. Ioot|ng and arson-on publlc lnfrastructure

The curfew, the witness. noted ‘was further extended to' commence at:9pm. when
LagOSIans “started:, ito'? lndlcate <that <as+a . sresult. «of thew ‘attendafit®. Lagosr’
congestlons/trafflc and i other-icBhstraintss: ‘they ‘wouldzbezunable. ‘toligetutoitheir.
destihations before 4pmii This furtherextension of the curfew, Mri:Governor: directéd

' to: be commumcated on: aII platforms (mcludmg the now banned Twntter Appl|catlon)

vthrs pomt the Withess rdentrfned the prrntout Iabelled For'Greater,‘LaQos”za'tvl/eetf"f‘
in‘fespect of the extended curfew. The Twittermessage:on Governor: Babajlde Saniwo':
Olutsdirective:on the- 20th of October;:2020. of the 24 hout curfew: startlng at:9pm;,::
was! consequently admitted and rarked Exhibit 4G in the absenceof. any! 'objection; =
Movingon; the withess indicated that: simultanesus to orjust before: the directive was 7
announéed; ohe:DI Obi who was oneiof the faces of the noble #ENdSARS protesters-.
who ' had also: always beeri in :constant dlalogue with the*Government, released a.
video 6n-his’ social ‘media platforms urging' ‘the’ protesters to abide bythe curfew time
and go Back to’ thelr homes.: The said DJ Obi alongsrde Sthers vacated the Lekki toll -
plaza: The witness informed the Panel that as pait of the Incident Comnfmand, events -
going on at the toll gate. were also being monitored through'the Managing Director -
and officials of the LCC. He noted that they received perlodlc feedbacks and footages

: of-the mrgrat|on and»dlspersmn of the legltlmate protesters from the toll gate.

-

1 ‘,-4_,‘,.,:- T RS

At about 6 45pm on the 20* of October 2020 the wrtness rndlcated that a resrdent
of* Queen s Drive, lkoyl called to report sporadlc gunshots which the Incident
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~had dispersed the moment the curfew was declared. Consequently; no incidents
occurred at that location. - S pel '

3

He explained th_.awtﬂ_a\n;automatic—'cbhseqUence of the declaration of a curfew in the -
"__S,_‘ggj;ea;;is-ﬁtﬁa‘t”actiyation of men of all the security apparatus to various locations. In
respect of the instant matter, he informed the Panel that the Nigerian Navy covered
the sea installations, areas and neiglhborhoods of Ap’a"pai, Orile and its environs, the
Nigerian -Air Force. predominantly were s'entfto the: airports as well as the Alimosho -
“and:lkeja- environs; while the Police; the Nigerian Army and the imen..of the
Department State Services (DSS) were deployed everywhere, They were not | imited -
tOzya‘j.'partjcu'lar qut. T L SRR N .
Henoted that the incident Command was informed that there were indeéd casualties -
in.some of the hospitals iri Lagos. He"ili‘st'edﬁys;om‘e of the hospitals and sta"lfed that-they”
- Wwere more .in-Reddington Hospital .on -Admiralty way and the General Hospital,
Marinha,: Lagos. In the same veinyincidents of.ﬁ_'/io‘l_ence’\from'%oth"'eﬁ‘r parts of La gos which -
' hadf:zélle"gedly.escalated’tq_lcqlt and tefritbrial“&lashes in other-areas.was also received -
asithehow-insecure: and fra:g‘i.l”e"secur'ity -nétv&or‘kbf the state had been'run over and-.
taken' ddvantage of and the Policerhad also' bégunto retreat to fth‘eir.ﬁBar%acks“%f‘ i

el F

I
-

YT e oo

REL

ajs]ge‘_dvit_o'.%éXplain -wh"at\he;-tmea:nt by tPolice: fetreating to their ';Bé'r"r-a'ck's’,::thé ;
s$ explained that it simply-meant that the:Police Were ‘unable ‘to !'res"po,n'd- to
si.of incidents;*the - Incident. Command was ‘receiving as they’ were ‘being:
cked-by-hoodlums: In: addition, the manpower of the Police force in Lagos State

F——
'

Se) s"jt‘ﬁét‘c-hfedjih'in_'bec;a'use"of:the-rde'plbym"e'nt of its ‘detachment"“to-the North™
sitorthertinrest and- other assignments. ‘This'he noted had happened prior to the -
#Ei 'SARSZ.}ijQte'JSt._As' a result, its,"'aft,erma';“ch had-not 'béen_anticipated.» ]! -
7 _QVe.'rnbrf’SLiggestéd that &' physical appraisal .of the situation |be carried -

abgtit10:30pm on the"20":6f October. 2020 the suggestion was Tejected by
ity personnel ‘on the ground that it was urisafe. However, dué to the
fpeople who were allegedly said to have presentéd at Reddington'Hospital,
overnor égains_t security advice, insisted on going to the Lekki toll gate,

10Spital'and the General Hospital,-Marina. The witness werit on 'to'idénti’fy

in~photographs of hospitals visited by Mr. Governor and his team. He -
igd Gereral Hospital; Marina, its doctors ‘and the inj'ur"ed persons whom they
r,_'_i.;c’}ht","alth'oug'h he could not id‘efnﬁfy‘ them by their names. '

«

fen'.t’ on to identify pictures which were taken at Reddington Hospital,
Lekki, the individuals who had been injured in a stampede when they fell
, another. He noted that there were about thirteen (13) people at Reddington
_ H}Sé’ﬁ;q;taFWheh they visited. He also noted that incidents of robberies and looting of
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Yaba and the body transferred to the ‘mo"'rtuar‘y ‘He' explain‘ed‘;thja't‘“‘t'h'e Governor
lmmedlately ordered an investigation into the:dedths; fof the purpose of confirming
- the nexus of the deaths to the mcrdent that occurred at Lekkl Toll Gate -

ST

: S’ih%'ﬁ'ltane'OUSly, the wi,tn'ess stated that the Oba of 'Lago's, Oba Rilwan Akiolu was
_sacked from his palace and an attempt was made to burn down the palace. He noted
that this incident occurred evén with the curfew in place Further to this, the Incident
Command received.reports: from’ members of the Lagos- State ngh Court :and

residents. of the Catholic Mission Street that'the Lagos City Hall was under siege and.
being looted: He indicated that men:of the Lagos State Fire Service were prevented -
" from’ ,movmg into the nerghborhood by the said attackers: In the.same.veln, Police

alluded that it was urisafe for.them to go:into‘the areas where these incidents were -

occurring: Without causing harm’ or fatality. The ‘withess-noted ‘that children ‘and

vulnérable people hadalso been.incited to*join theattackers: He: explarned that'the

Bus’ Rapld Tefminal (B. RT) at Muritala Muhammed Way, Yaba was also attacked

There was very: little: the- Police Officers at Denton- Police: ‘Station could do as they' :

- were also trylng to protect the Statlon whrle these vices were occurnng

M. Murl Okunola 1nformed the Panel that a record ofaII thé |nc1dents Whlch started‘

from the 12 t6 30* of October; 2020 was complled and submitted’ by the Lagos

confifmed the | hardcopy of thé fecordedincidents as it was the, copy that ‘was

reproduced in thé shde However Mr: Ogunlana ‘sbjécted t&the tenderlng of thé said -~

document ‘on’ the premrse that th&"incidents beingreferred to- from the -12t%-of

&'Police Coriimand to the State Governiment. He then went ahéad to identify and -

Octobét, 2020 was outside the terms of reférenice of the Panel “and was also time=
constimingIn': a conS|dered Ruling, the Panel héld that the doctriént of the lnadent -
recorded during the #ERASARS protest-by thé Lagos Police’ Command frém 124 to -

. 20t October, 2020 was ‘admissible and marked samie as°Exhibit D on| the grounds
. that-from the- date tecorded (20th October,: 2020) fell within the: perlod of ‘the

“incidence report “Thé Chairpérson -also noted that the Panel WOuId Iook into’ the |

relevant: aspects Wthh fell w1th|n the : scope of its |nvest|gat|on T

When asked it he (persona”y) or the Governor and his entourage had confirmation of
' $6mMé & the” ‘&Vents, the ‘withess’ explarned that on the 23 of October, 2020 the

Governor and h|s téam moved around the State-to witness sbme of these mudents _

Hé |nd|cated that they visited ‘twérity-seven (27) locations where goverhimeit assets
and pnvate propetties had either been losted or destroyed. He listed seme of these
assets as the High Courts and Maglstrate Courts, Igbosere, Headquarters of Ajeromi-
Ifelodiin Local Government iri Ajegunle Ajeromi Police Station;, Palace of the Oba of
Lagos and B.R.T. bus station located ‘at Muritala Mohfmed way, Ebute Meta. He

indicated details of these |nc1dents were contalned in another bundle of p|ctures in

a different file.
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aware th‘at the youths were not smiling: He reflected that those:words-wers some of -

the-factors that allégedly propelled irresponsible'*oe'ople'to instill fear, commit
crimes, destroy, loot and burn:} ipropérties. He noted that 'such statements gave
opportunist.ciiminals the environment they to thrrve and perpetuate-injustice.

Spetking in respect to some slides about the protesters the witness. explamed that -
the lessons learned and observed was that things could be legitimately done as their

rights as protesters could sometimes infringe on the nghts to livelihood, life and
“others of other people. He noted that the guerilla protesters who infiltrated the midst

of the hoble protesters should be held accountable for their actions as he'was sure.

that the undesirable -outcome “of the protest was not. the orlglnal intent of the
prOteSterS 5::;* '.‘_ e 4':2':'-"» R b._ T e Ats T “t-_'i:' R ‘.: - L .;:‘4

| Whlle notlng that although it was the era of free speech he however empha5|zed the
need for cautjon’especially to followers -on, soqal media.‘He notedthat.he had also

inclided: some. recommendations--and ,appealed for the consideration..of the -
recommendations'by.the Panel in order to avert a-tecurrence:of suchincidents in the-
future'through misjnformation that is disseminated through social media. To this, the-.
Chairperson:.:assured:the . witness : that - the Panel would : read: ‘the.. documents,. :
intelligently.The. examlnatlon SNz ch|e1c ended: w1th the wrtness explalnmg plctures of &

damaged propertles

A Cross Exammatlon of Mr. Hakeem Mur| Okunola by Mr. Ogunlana.
:'Cross examlnatlon ‘began-with the. witness stating that he -believed- that
-Statehad the: capacity :to. réceive, gather and process. information, recelved on the

»the Lagos‘ ,. |

Tl bl

territory it governs.. He went on to state that-he was a legal practitioner when-asked
ifhe:was also a sociologist or psychologist. He stated that he was not a member of

..the rSecurlty -Gouncil -of ‘Lagos.State. He, went on ta .confirm.sthat: he used: the
.expression+'guerilla; protesters during his testimony. The, witness went - on: to- explam

Jthatsthe.word ‘guerilla’ was used to describe the people who huacked the. protest

SR T %v

.-undervthe Qguise of being. protesters to'perpetuate crime. When asked to confirm that _
thie-guerilla: iprotesters, as.opposed to the #EndSARS protesters caused,the violence .

in:Lagos, State, the witness reiterated that what he said was that the #EndSARS protest
was: huacked by those who dld not come to parttcnpate in the protest. .

‘When asked to conflrm lf part of hlS evidence was based on. hearsay, he informed the
' Panelu‘.that somé. parts of:his evidence were things he witnessed while others were

toldtochim by the Governor.-When also asked to provide proof of the infiltration of
' protesters;the witness explained that the fact of infiltration could be alluded to from

rthe videos he tendered and the Report from the Police. The witness explained further -

thaL,apart from the video, his oral testimony established that during the monitoring
-ofsthe. toll gate, people took advantage of the place to. commit crimes such as
.r‘sr,rgjgkmgfweeds and the sale of drugs. He also emphasized that the scene ought to
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within the vicinity of the-toll plaza will be on interest to the ‘lr_'agds’“zStatéiG"éver'nm:e"ht
as+it was a-public infrastriicture, inclusive -of th e/entiféiétaté He also ;oﬁﬁ"rméd that
the curfew wds based on'the!secaritysitiation of the State at a particular. period in -

~order toavert chaogiAs Euch; the managers of the toll were expected to cooperate

- invmaking:available relevant information in respect of the position of things-at the .
' Lekki toll plaza ion 20° of October, 2020, © 7wt - inr e s T e

He rioted that 'he was aware'that although’the “Lekki Concession Company. Limited -
‘was“a limited liability compa hy,f*ijtsh:‘bw:ei/er: operated solely &s a go:rporaﬁe'i entlty It~
was the.testimony of the witness:that he was also aware that the-compaiy-had a-
board of diréctors'whoiy ere responsible for the management of the ‘company: He -
indicated that hie agreed.tha sthe company: was' ity fo alargerextent

astitremployéd its:dwn staffr: {ater the bblic service could depld ,

: et S S O o I A S S

spetific cadres:whichith ‘compahy-réquested-Officers:for: The managing ‘director, :
et e LT

théiwitriéss notéd wasthoweverrecriited from the private 'sector. ™
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‘Whenasked: if thesLagosiState :Government gave instrictiorsior: directivesito the-
~ companyin respect-of .i_ts-y-da'y_-t@‘édéyiiopﬁé‘ré‘t?ibris”;‘lthé.Witne_S_S’ informed thePanel that-
‘the ‘company was ‘a: publicsoivned. ‘subsidiary but operated as atprivate entityiHe
clarified: that the: ’h"f:féw‘wé%:'n”dt?tfffp‘é‘rtiCul‘é“r‘l’ykdi"ré‘é:fed atthe Lekki tolligate protésters'

v SR T R R T S O s AN 0 L e i % > PR IaN B | TP e
“alonebuttosthe twenty (20):millionpeodple who'we re.residentin:lagosaswell r
i3 4 Vi sl Delw g g ' RTINS

~ When:asked:ifithe: Lagos:State: Governmentigave a Ay.directivesto thes comipahyin::
respect-of the”.o peration®of “the-light, -switching off -of the light.or tthe femoval f.of
cimeras at the Lekkiztoll gatesthe wittiess responded by stating categorieallythatthe--
Lagos:State*Govemment didinot involve itself with the-day-today-activities of the :

-

company:+He reiterated: that the state government did not:give directiv e
- company as tothe operation of the light, or whether to SWitch;_offf%of the lights-or

refnove of cameras at the Lekki toll:gate: »wwen ~7v s danip

Lastly; he-explainéd: that: the-managing director of.the company twfas;. able --tbi%erela)l/f:
information’to the Governor about the situation on‘ground omfche‘-day,of';tb'e:-ihcident :
evén*Zt_hc_j'ugng?fhe‘WQSiﬁféti'phyéi,CéI-Iy’«:in' the office because they-were informed that.the *

"corpany:had- remote:raccess. tovall “their -cameras. as - part ‘of - theirfun ctions fin
mo'nitc‘)"r‘mg“'ithe‘irs?fae'il-ities_.fTh’i‘s"‘f enabled thé managing’ director to view.the cameras
remotely and then send them “éhe’_clips' by electronic format. At this poirit, Further
Hearing in:the#Lekkizincideht investigation as it affected. Mr. MurizOkunola was™
adjourned to the 29 of June, 2021 LIS S AR

e

PR C
LU s

-
< Ay oy L

On the next adjoum’éddate:, .t.h'e’withess was reminded of his oath. e e
Cross=Examination -of Mr.-Hakeem Muri-Okunola by Mr. Eboseremen for the Nigeria :

Police Force. - = vt .
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investigation into the attack on the Oba's palate was part of the.reasons.for setting
up the Panel. He also. indicated that he was notia memberiof the State Security-
Council. He doesn’t attend becauseheris ot-a ‘member. - ‘ |

-
N TS )

4 R

He-informed the Panel that the c_Omml'Jnic‘ation which bl:amed hijackers was unknown

to the Governor of Lagos and that'hefwa_s uné\_/vare,that Brigadier General Taiwo
testified that a Baale seeking ‘omo onile’ money asked his boys to burn down a
building.. When: asked :how 'the State’s secu‘rity*.gathe_'r"ed information, the -witness -~

emphasized that he wasn't a membér of the Committee. He; noted th'a'ti' he.only' gave
an-outline of what he knew that took place: He indicated tHat"he"shodld'.be familiar
with-the convoy of Mr. Governof-when going-out. He indicated that there would be
between seven (7). and-eight (8) cars including sometimes, an ‘ambulance as well as
his:Press crew. He confirmed thét‘iher"e’"woL_ﬂd be 4l sorts of 'reco-rdin'g%. e el

e e T . D . T et oA B U

4 vM"'rf.;e:—eMruri;'@k'L.Jnola‘ '.’ébhfirrhed that! the" Deputy 'AGo‘ve':mor- 6nly ‘accompanied * Mr.

Governor-during the visit to the:Lekki toll gate-before 20 October; VZO%O'.. He agreed
that thé visit was played live and reported in newspapers. When asked why-the attack

on.the Deputy‘Governorvwas‘not.rep"orted, the witnéss indicated that the Press men

did 'hOt"‘kh‘Qw\but'th_at he was informed by the Deputy:Governor hjmsélf on the day*
of:the inciderit, as tie Was not'on ‘tHatvisit. He indicatedithat theattack was verbal in

LA W& b SIS S

i
el

He noted. that it would be the_‘éxamine‘r’s sﬁggestion if she sug‘gésted ‘that Mr.-

. Governor was manipulated into-declaring-the curfew By “forces beyohd his power':

Hesstated that Mr. Governor was net manipulatedinto declaring the curfew based on

~ available information from marly sources _atfosé'thfe~5tate. He'went on to confirm that

héém’ét’=the"?deVefhor at fhe"-’"Sta'te"‘Executiv"'e‘-f-m;e;éting on the 19* of "FOC{:Ober,“"ZOZIO"
where thé-issue of declaring a curfew was deliberated. . 7l TR
He 'éi_(p‘l'aine‘d that a Security’ Council“meeting needed to be-held in addition to -

B .

-monitoring évents which were -hap‘penﬂing"aind that'Mr. Governor informed himthat’

at that meeting, it was decided that events would be monitored as they unfold. The
declaration of the curfew occurred on the 20t of October, 2020.When asked if he was
aware that thé idea:of using the Army to quell the-protest had been ongoing before-
the 20" of October, 2020 the-witnessnioted that he was urisure of the nature of the
quéstion. Mr: Fusika.then requested that:thé following meédia to wit: IMG_0468.PNG, -
IMG_0467.PNG, IMG_0465.PNG (October 17,:2020) and IMG_0463.PNG. (October
18, 2020) be opened and played. -~~~ " S :

Thewitness agreed that he had séeh some discussions about the Army being brought
into stop the protest prior to the 20t of October, 2020. When asked to clarify the
disagreement in which Mr. Governor stated that he did not invite the Army while
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wound, Mr. Owonikoko objected to the queétion on the groAuﬁd:ft'Hét;the'fWifc'ne‘ss was

not the author of the document being referred to™ "~

Co- s
R Ak T A L LA
R et Ly

HLe__went‘éhead'ﬁto:-infbrmvt.he’.Panel that he was not in the video or pictures of the visit -

as the ‘people who were shown were in front. He however insisted that he was at

‘Reddington Hospital, Lékki.‘ He indicated this belief that the first time the Incident

Comimand _heard about gunshots was 6:45pm with the first call coming from a

_residence in Queen'’s Drive, lkoyi. He stated that.‘the":‘_'Hon'ou‘rable Attorney-General .
. received the call and that everyone present:at the situation room _he:‘c\rd"’e'verything '

the caller said as it was over the speaker phbne:Hé confirmed that théip initial thought

was that the'gunshot was a:robbery. when asked if it was normal-to cafll the Situation
Room as.opposed to the Police, the witness explained that the called the Honourable -
" Attorney-General as a staff of Lagos State and because he/she was aware that he was
" in the Situation Room and that another resident who informed them thatthe shots.
were coming from across the water, Ozuniba Mbadiwe was also called. He noted that
the caller was not.a security agent and that he called the other person.in order to-
. confirm-if 'he also. heard the shots because he.lived within the vicinity. Further, that

the pefsdn_ was the ‘6ne. who, then' confirmed that the shots Aw'er‘e';c_oiming‘ from the
‘Ozumba Mbadiwe afea. i s s L o e T e

‘
Tt

He confirmed that subsequent to the confirmatory call, Mr. Goverrpo_r{then-:called

Hakeem.Odumesu; the Lagos: State Commissioner of Police. He also|confirmed that -
| pﬁid‘r-?c‘o‘ the call to the Conimissioner of Police the managing directh'-ioffthe-,LGC was”
called to ask if there were gunshots and that the managing director confirmed that -
hi's'sta’ff-ihform_ed him that there weré. gunshots from armed :mén‘.::::Hefijrth,er‘---——-j
confirmed that the initial thought of the Incident Command was that the.shots were- !
from the Police until Hakeem Odumosu informed them otherwise and that-the.LCC -
~ of the LCC sir_nply'.d,es_cribed‘the_,shoote'r_s as armed men to theirboss. . ...~ ¢

When asked if'the Command asked the LCC managing director for ,f'u"rther particulars
of the armed men as there was someone on ground that had seen them, Mr.
~ Qwonikoko objected to the line of question as that'was not what the witness stated

in his evidence before the Panel. The witness then went on to confirm that he had not

.denied that what he stated earlier was the original information they 'we're, given by the
LCC boss and that-the Incident Command then consulted the representatives of the
other armed units after, the -Commissioner of Police denied the,presehce of his men .

at'the location. |t was the evidence of the witness that the. represe‘:ntativés all denied
that their Officers were responsible. He clarified that what he testified to before the

Panel was that the Incident Command called General Ndagi who denied that the.

people shooting were his men. However, social media videos and subsequent media
reports showing men dressed in military uniforms and allegedly form Bonny Camp
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could not descnbe how many. ‘cars. const|tuted the convoy;. nelther- did? he see the
convoy in question. He went on 1o clarify that the Government was against Police
brutality and not against the Government, He confirmed that although other children

partICIpated insthe protest, his children did not. He indicated that the danger of rape - |

did not-amount torape when asked how many reports of rape or attempted rape the
Incident.Comimand Room, recelved This, he indicated was a pOSSlblllty across Lagos

He noted that the call made by the paramount. ruler who was lodged on the 10% Floor -

of the Onental Hotel; Lagos at about 9pm was made to the Govermor. Itlwas a private

 call that was not takeri over the speaker. However; they were irformed after:the call

and directives were given. He clarified that the paramount ruler was a reSIdent of the -

Hotel;and not a Protester “Further, that the Governor’ did not ask. the paramount -

ruler where he got the lnformatlon that the Orlental Hotel was gomg to be razed

It was' the testlmony of the witness. that the Panel would have requested for the CCTV

4 footage in‘ordet to; verify thatthe Orlental Hotel was allegedly going-to betburnt; if.

it found it material. However, the security agents sent to.rescue him. conflrmed that

 there'wereiactually a lot of. people and given that the incident was within thevicinity -
‘of the-toll plaza which had.witnessed unrest; there was a likélihood: that the threat.
was likely to°bé reali-He doubted: that the paramount. rulet-was the: only resident.at’
' Orfental: Further that he Was the one who was rescued as:he was thé| only onethat
* called:for assistanice:: Heindicated “that: he ‘was. not .aware: cof thexrumors thatthe

Onental Hotel allegedly belonged té Bola Tinubu or to belng aware that the hotel
' |ssued a: statement to. the publlc to debunk the 1 rumor e W 'i R LTy

l

He also denled bemg aware of whether the alleged ownershlp of the Onental Hotel»_

" by:Bola Tinubu:was: ‘responsible for'the attempts to burn it down. He' I|nd|cated that™.

what ke was shown was what he stated before the Panel whenasked-if he:was: aware

of the- existence of the video. of a dead person -at-Reddington. beforethe Panel.-He -

-~ confirmed that he testn‘led that people were being treated in ‘opén space and that
they:went into the wards, reception’ and areas of the. hospital: When asked if the

facility was overwhelmed,. the witness ‘indicated- that the- hospltal -had reached ‘its -

- capacity because the’ Hospital already had patients who were already accommodated
although he d|d not know the hospltal apportloned its- bed spaces = :

He mformed the Panel that some of the victims were in: the hospltal and that the Panel

visited the hospital betweer’12:30 and 1:30 am. When a: video tagged GDIR9972.in

which a pérson alleged that the Governor had been to the-toll gate before the time
the witness éarlier told the Panel was played, Mr. Muri- Okunola noted that the person
who allegedly said that was ‘obviously not telllng the truth’ because he was with the
Governor.

He informed the. Panel that it was dark when they arrived at the toll gate on the day
of the |nc1dent That they drove slowly through the toll gate but did not see or observe
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wounds being - tréated -at the -time. Moving ‘.'bn‘}to;-;thes:%ar_nédia%ﬂ‘iie%:':-utaggéd
VID:20201021_003419; the witness agreed that:atlotiofimaterials were posted live at
the scene ’ah'd.somee'Onling;’s,ubséqﬁeﬁtly’;’-Mr;‘ Hakeem Muri Okunola went on to
_confirm.seeingisome of-the videos that had just-been played online’ before his
. ‘a@ppearance at the Panel. He noted that he recognized the last of the media files that
" was played: He further noted that he did not see any of the pr.cjtesters who allegedly
When - asked if his team investigated the video he. acknowledged Iséeing prior,
especially when he reported that because Eniola Badnus did not die therefore
" nobbdy: died, the witness noted that he did.not expect to-be asked to confirm that - -
the media files . were taken :at- the‘alleged scene especially as their| ten?city' and”
" veracity could riot be verified. -He however-did confirm that somé of the media files |
he brought before the Panelwere thained online while some were taken during their
| insfjeéfi'on'.ﬂ*Hé' -denied.saying that there were cult clashes at:the Lekki toll-gate. He-
clarified that although there weré cultactivities in various parts of the:State,events
‘were however being monitored:. ...~ B P A I

B FEAY SRR RN : PR et
et AR oy |

. The gitness: went Qn_.toAstate;,,t«hatihe:alth'ough"h_e‘te'nderedvan_dz'fshéwedaiar:\/;id:eo of
~one:DJ: Switch, he was not following her ori the social ‘media'-Applica:tio'nlkhown"as ~
Twitter. When asked how he was able to verify the media file when he didn‘t follow -
her, the witness explained that a person'did natneed to follow a.panticu_lar.—p;exsoh-ality
to.watch the conterit(s). posted by such:people on Instagrami.! He noted thatthe .-
particular post being teferred to.was from Youtube and.the person did not need to

befollowed. e AR L e e

After-being ‘asked to: read aloud the content of the twéet:-'»being reiferredto, the
 witness confirmed that the tweet was rreferring to -Mr. Bola. Ahmed!Tinubu (aka. -
Jagaban). HQ.re.it,efatedf,that_,he: did hot;b_avé to follow D.J. Switch-to. go: onher Twitter -
_page. He vérified that the tweet in-guestion:was madg by D.J. Switch because it was
on:her:Twitter handle. He indicated. that at the time the .screenshot jwas’iakj‘eni,‘ the
saidntwe"et-:had"béen retweeted one-hundred'a_hd fifty one (151) times, although he
could ot know the number of tweets that had been made by D.J..Switch. -He.
however noted that it would be correct to state that as at 10:45am, the number of
tweets noted beneath it was one- hundred and thirty six (136). He noted that-he
wouldn't know if there were one hundred and thirty-six (136) tweets as at the time the
screenshot was taken-or if the number of tweéts__ex‘_/er made would be indicated under
the.name of the person tweeting. Lastly, he noted that it was incorrect to state that
" the goyerhment was only concerned about the people who did riot die; and not those
who allegedly died. ' | ' I ' :

'Re-Ex_aminat_iOn of Mr. Hakeem,Mufi-O_kL;nola by-Mr. Owonikoko, SAN.

t
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’.Bola Trnubu was responstble for the incident at the; Lekki toll gate. .. ok

for the first responders to brlef hlm He. noted that it was the responsrb|llty of, the
A Panel to find same-out. The witness went on; g, conflrm that: his appearance at the-

Panel was with the. consent, of Mr Governor He also restated that he was there.on

,behalf of the Lagos. State Government He further confirmed. that he some of the

reports he tendered before. the,Panel were obtamed from social media and also that -

" he had read that soldiers from Bonny Camp were:the ones who shot at the toll gate. " |
He mdrcated that, he brought the Panel's. attentlon to the information wh|ch he saw .
on ‘social medla and that it was on record

- Wltness lnformed the Panel that. he was: unaware that one MaJor Osoba Olamyl
Acting Drrector of Publlc Relatlons of the 81, DlVlSIon of the Nigerian Army issued a-

press. statement afflrmmg that Ofﬁcers from Bonny Camp weré the ones. at the toll
gate. Whlle he agreed an’d_‘ onflrmedjﬁthat,lt"was on fecord. that there was quant_um
 lives-and. propertles aCross Lagos; h :,,.dlsagreed that, the destructlon started.-
.th ' -‘<_,St=of October, 2020 asa’ result .of the action -of. the: military atitoll gate: He.

~noted that the Government had been récejving reports of. clashes along the axis: from .

thesweek preced| 1gthe 20%of. October 2020:-He believed that from reports received
by the Government, Guaranty Trust Bank (Gtb): Accéss Bank and Ebeano Plaza. along
Admiralty:Way, Lekki:Phase: '.'l‘;.Lagos was destrayed .on the. 20%-0of. October 2020
although he did not know the-exact time:tle statedvthat the Lagos State ngh Court '
lgbosere Lagos was burnt; on the 2‘lst of. October 2020 as well.. S

;".‘5\-. oy

He mformed the Panel that he was-aware. that the Honourable Attorney General and
Commissioner for Justice was Iooklng into the issue of the possuble prosecutlon of
the hoodlums who caused the destructions: He noted. that he. recalled .the; tweet
about ‘Dark Forces’ and. conflrmed that same was. made by Mr. Governor. He. denied.
seeing any speculatlon or allegatlons on. socral media alluding to: the fact that: ASIWaJ

When Mr Onlga stated that there ‘was & school of thought by LagOSIarlls to the effect

that one of the reasons why there was no intervention by the Lagos State: Government

~in protecting llves and properties. after the incidenit of 20t October, 2020.was to deter.

people from coming out to protest in future, Mr. Enitan, SAN objected to that line of
questioning on the premise thatthe Panel worked with only facts. This obJectlon was’
upheld by the Chairperson-of the Panel who held that the Panel only worked with
hard facts. The cross-examination ended with Mr. Oniga appealing to the Lagos State _
Government 1o extend the tenure of the Panel. : S SR

In- the absence of re- exammatlon the witness was at this point discharged from
further appearance at the Panel in relatlon to the incident which occurred at Lekki on
20% October, 2020. ‘ ' '

LAsg JPI REPORT OFTHE LEKKI INCIDENT INVESTIGA:l'lON OF 20™ OCT OBER 2020 . [ . ' 1 4 6 :







angles to harm peaceful protesters wrthout any group seemg it, so when together
anythrng that happens can be seen and heard by everyone SFouRd:; ’They did not have
_ aniy security to watch outfor them. lmtlally when el started. When the protest started . ,
" earlier around 8 gt and Gthof O?:tbber 9020, they sually stayed at'the protest ground
till-about 8prn- ‘?pm but towards 10" of October they started staying at the protest *
ground till 3am. Some groups would come at 4am and others at 5am so itwas a.
continuous process ' Different groups come at dlfferent times. It was a continuous-
process There are usually Journalists there and medla houses so, what the protesters R
‘do-is that they give them the.opportunity to talk to peaceful protesters Protesters
also gave people-the oppdrtunity to tell thieir SARS stories: They also had people~
whose parents are in.the Police service to tell them about Police’ welfare she noted
that it was more oftalk and communlcatlon no protester was atmied. Wrtness stated
that thére were volunteer: cleanérs,i.e. very peaceful protesters who come together
to clean the erivironment, they get tid of every stone. There was no.stone ‘in‘the -
enwronment The only thing they held every:day Was.our ngerran ﬂags She' noted :
 there were different people from different tribes and. theré was o segregation; all
were, unlted There were. days they had to chase school ¢hildren home. She stated
that they had from kids'to the aged people at the protest ground A representatlve
from thé’ assocratlon of market women was also present Foee Tl Ry R

She stated that the only exhrbrtron of relrglon at the protest ground was that, when it
was’ ‘time for. prayers ‘they put bafricades around an-area to protect the: Mushms while--
they HKave' their prayer.. They even brought praylng tnats,. hijabs arid prayer- ‘hand-
books. The protesters held a mass oné Sunday atthe protest. ground when the prlest
, ~came and even had Holy Communlon on that ground

st

The wrtness testrfred that from the frrst date there were four @4 ) Pollce vans that came:
and: protesters gave ‘thém their space. “The' Polrcemen on'that partlcular day; 10" of
Octdber wore their gas masks and they A were approachlng the peaceful protesters
They were comlng aggressrvely in-stch a Way as to agltate the. pedple who were -
standmg and protestmg It took the intervention of the celebrities such-as Timi
Dakolo Mayorkun and -Pérrdzi- who weré “on ground on that’ day to :avoid-a
confrontatron {t was her testimony that Tlml Dakolo had to do to speak directly to
one of the Pollcemen and told him’ that protesters were riot’armed. He stiggested a
‘chaln barrlcade and protesters were 8l{ to hold hands to form a chain. Timi Dakolo’
was able to convince the Policemen to turn back though ‘they were still wearing their
gas ‘masks arid’ Batons. Tt gotto a pornt where people on ground started checking
storés like Jumra and Konga to get the’ prrce of gas masks to see'if they can all
contribute money to order. She confirmed that they éventually "got gas masks
because the situation the following day got worse. That the Police had planned to

shoot tear gas at the peaceful protesters as they gave them five (5) mrnutes to vacate
the Toll Gate. : .
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protesters that he was' going to AbUJa to give the ”5 for 5" demands to.the, Presndent
She noted that someone asked why he had to go all the: ‘waysto Abuja when peaceful
protesters ih Abuja .are being’ sprayed with? water cannon, beaten.and illegally -
arrested and the President:has done nothing to arrest the molestation of protesters -
there, The Governor's reply.was that maybe the President has not seen the peaceful
Protesters Sheé stated further that arother person also.asked the Governor why he is
the one.going to Abuja?; that is he the only one the President listens to? She said the
- Govermorurged them to leave the Toll Gate and that protesters will see hlm with the
President the following day.  She noted that the Governor wanted to say something
else but people started singing that he should leave. According to the wrtness other
Politicians-like Shina: Peller and Lai Mohammed the Mlnlster of. lnformatron and his

P i

son’ also came to the protest ground ": o B R S B

When Mr Olumlde Fusrka SAN asked the wrtness whether she was aware - that the
Lekki toll gate belonged to LCC, the witness responded that she had always thought
it belonged to Lagos State Governmient: He then.asked whether. the business ‘of toll -
collection was going-on at the time of the protest and witness responded in the
negatlve . She went on-to state that they had an agreement wrth the.L.CC staff, which
 allowed themtoset.up the tent in front.of the service iceritre.She hoted that somne:.
people werée sleeplng‘on the bare 'grass whilé' some were' sleeping-in their cars. She.
-alsoinoted thatwhenever they brought breakfast; lunch-arid dinnér, they always gave
the LCC staff who were always in the Serv;ce Center @fﬂce e

S’he- stated- that on the'ZOth of OctOber 2020 there was someche the 'pea'ceful:‘
protesters apprehended that was stealmg pipes. She noted that the problem they .
.ha_d vas: ‘that whenever thieves were caught, the Police-do not accept.them they

co"“, ered them the problem of protesters She noted al partlcular occasron when ‘

S ""“,'ndle nrght she. noted that @ partlcular lady was speaklng to:them from
across the barricade and the lady said the Ilght can never go off hot even for a second

th the if she sees sthe Lady, she could recognlze her. Asked whether there was any’
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“location, date and time. She stated that she could demonstrate |t by ‘using
any phone before ‘this before the Paneliand:#as-asked to use! ‘the blood
soaked plcture for the illustration later on, so as to save time:. Mr Olumide-
Fusika SAN-askéd the witness to narrate what-happened on that day. He
‘noted that he would like that the content of the flash drive to be played

The wrtness stated that there is a partlcular folder tltled ”Where are the footages

In’ |t are plctures of the cameras atthe Toll Gate and, notJust one camera as submrtted :
to the Panel by the Lekkl Concessnon Company ‘She rioted that they had three drones
flylng on the day' of the massacre From the drone VlCleO there were‘:two 1armed Army"
, on the 7t ol _n'lt by -
the nght and none of“the footages from the camera were present : noted that E
rure: "on the 23rd of October 2020 : d' that itwas no lo_ g i_‘r there as_ _

......

" the generator and that 1f the footage from thls camera |s! presented lt w1ll show that[

ire tl into the ofﬂce

~ at the toll g _te where the peaceful Proteste €
of camera that was removed earller at about 2: 38pm on the 20th ofVOctober 202 '
T ) cameras were removed and werg ponntmg “directly”at the pl s
pea"“‘: ' ul Protesters were. She partlcularly noted that the .‘ ; | 5
volt ‘ary coordlnators of the #ENDSARS protest use that partlcular loc atlon as the_f
st Gge is because of those camera in case of any. event most espeC|ally because of‘:

hoodlums s9 that they can get footages o o . . :
l

The wntness showed another camera she stated that it was the same type that was .
removed She sald that thls camera is dlrected towards Orlental hotel where the Afmy -
came from' and where they parked three vans. ‘One’ of the vans Iater moved towards
the protesters while two of ‘the vans remained there. She noted that the two other“' _
' 15ed ‘tov convey bodles of Protesters whlch she wrll show in apother VldeO o

sugge'sted that they ask Orlental Hotel management for footages “from’ thelr own-'
‘ camera She also showed a screenshot of a camera at Sand fill area, where shie stated
' he Army started shootlng from She noted that the camera should be able to
_ show the spotﬁwhere the Army ¢ came from the exact place they started shootmg from
“and it wrll alsd show when they were leavmg, and who and what they left with. .
The witness identified the camera Wthh she stated is d|rectly in front of the LCC
office. She stated that thls camera shows the LCC office.as well as the Toll Gate. She
also noted that there are two cameras in front of the LCC Office. One is meant to
show ‘the Lcc ofﬁce and the other reflects the Toll Gate. She stated that if the
footages from thesé cameras are presentéd, it will show who started to fire at the Toll
Gate, when the Army left and who they left with. It will also show that there were LCC
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The witness stated that on their way coming back ~from»-gettinguth'etdrinks}”-‘-sorneone
came to inform her that a man from the Lagos:State:Govefnor's- Office wanted to
speak with the- protesters and sos theiperson ‘was directed to the stage. Meanwhile,
he kept talking.to: hetionithie:way and she told-him she was busy. That the man said
they are calling the’ protesters at the Lagos State Government Office so as to talk to

‘them. At that point, the witness stated that she received a call from a friend:in the

a State House of Assembly He was one of the Politicians that usually come to join the
‘ .protest That he called.her and told her to Ieave the“toll gate because. ”her heart
canhot take’ what they are plannlng at the toll gate on that day.” The W|tness sa|d she
“asked that |f it was because of the curfew he- did not need-to worry because it had -
been moved from’ 4pm to 11pm She said that the man said it is not because of the
curfew and she hung up She istated. that the man who came from the Governors
'Off|ce sald that the Governor was asking to see seven: (7) representatlves of the. Lekkl
Protesters flve( )Protesters one (1) SAN and one (1) Mental Health Doctor She took
“him torithe stage where ‘they. were over*20 people and -one person amongst the
| Protesters said' nobody is.going anywhere because it could be the DSS: She said that..
the mian kept insisting and the said representatlves have to be: there. before 3:30pm.
That he kept shoutlng at the’ top.of his voice: that they must be there before 3:30pm. .
Thewitness: stated that she left other voluntary organizers; there to-payt the dnver that -
brought them W|th the drlnks and so she did not: know the conc|u5|on and how the

man left TP LU PEREEL I R R SR S E e S

o
T

-The W|tness stated that wh||e she was w1th the bus dnver she notlced that-a lot of
people were: gathered by the 1éft hand side of the Toll Gate.-That they started .
bringing everybody: together telling them-that the only people:that should be;there-
should: be the- voluntary securrty She stated further that they were: all talkrng and
contlnued the. protest the way they usually did. Everyone was chantlng ENDSARS and .

, people Were: sharmg their SARS stories. Whlle she was. W|th .one of. the bus drlvers

. who' ._elped bnng drinks for the Protesters, she saw people runnlng towards the truck
used as the stage. That was when shestarted hearing gun shots.-She stated that she
just left the bus driver. there and ran. towards the protest ground. Immed|ately, she-
chmbed the stage and fold’ the person with the microphone that they are:coming.’
She. noted that she thought it was Policemen because she never |mag|ned the
ngenan Army would shoot that way at people. While she was telling the person W|th

‘ mlcrophone that Pohcemen were shootlng, someone came from the back and said it
was-not Pollcemen that it was the. Army. Sheé said she was practlcally arguing that it
wasa lie, because she grew up ina Mllntary Base and did not believe they could do
such-a thlng SE ‘ : 2 :

She noted' that whjle the gunshots were going on, she remembered that there were
two blind people under the tent. The Protesters had tents at the LCC area of the Toll
Gate and they usually allow, mostly the disabled people to-rest under the tent
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4 thelight& off: The
peaceful‘protesters started banging the jgat;e,«;a‘§lgijgg»étJj_"'_'e_'m"ﬂ‘?cf“o"'*»t on the light. As'at"
. that point, it was alreadyjy__e'_q_r«y_;g_agk:é@’r;;;dﬁcfhé’"ﬁoljdi’érs"—x’xvér‘efshbqtin'g” everywhere. .

.. Managing Dir_ect;dﬁ‘,of the-—LCC‘ that called and-asked them-tg tumn

N Lt
T T s L A MR

D €63

'FHew1tness gaid that while trying to.put down her head and sfay low, she twa“s lobrking' 4
tound for anybody that she.imay know around the tent area. That immediately, she .

‘hesrd some guys shouting and screaming saying that “they have killed her”. ‘That
he:turned ‘and noticed a lady had:been shot..People started going there"and some -

7 boys took- off their shirts, and tried to'see where'she was s‘hot-."She'.w;as}blééding“
fusely and' the witness noticed that 'she was bleeding from the left side ‘of heér”

Magh.: The-bays ;tljied:fgoe—f@’s’e theirshirts to. sU ppress the blood but. she was ‘rj_ot
fing: Shesstated:that she picked up her'phone and- called thé ambulances:that -

I a

ustally:broughit to.the jprotest ground: -Shie also “called those’she knew are’

:-d ctors '.ZWh:o?eus,L_Ja_l|y-;cdfp_e;ﬂtq:,the‘,: iprotest-groun d-and they all said '-th"éy, were sending -
lancés«=She stated that'sh eimmediately went-back to the-lady-and saw the-guys - -

‘ @gh@i‘.@fg@;_\{.\_{_HéI;-_e_':.thq;g.o._ldi,é:rs;'wére:,j,s,tan‘dirgjg: at the:gateof the; I;Q_,Cj;ofﬁée,- They.

efemot shooting at the LCC office bécause the tent was in front. of.théiLGC-,;foicef,: :

ere-fe iqg?thg._Prot_es_te_i"s}and} gho’o_ting,di,,r,_e‘,c;_tly?at .th‘er'n-::‘AriQ.th“'ef~pe__rsqnfiwas3 '
Giys"put-thex!'guy’-dnd the'girl in front :of the'sbldiers'saying thatthey

A€ - %
o

----- 5
e Ly

SR 5'1)‘::’ IR R ’:-3'?5 U R ?f-,f.z;f."f".“"'n A B o T I BT Wk ﬂ
j_caftedftHat’?twd_of the:soldiers fa,cjed.thfer'Préteste'r's:*;Or{e'po‘inft,ed'the“gUn- at them
while the.other’s gun asfacing:the-ground: That.she knelt beside-the:oné-that-had.-

his.gundow and started begging him and ‘telling him to allow them take the people”

torthe hospital-As they weré talking, sheino; {:orie -of the:ambularices_comingin.

When:they were trying:to take the. ;‘girl,;«j';shjé ‘sawione of th e soldjers talking to.people

bulance andythg;;n"géxtf‘_c_h'ing:"she saw was that the:ambulance turméd-and.was ‘

fC Ay A

wthiea

legxiiﬁg;::\/-\/hile’l,f..aaving#anc':.fgher;am.bulaince‘ff:w‘h_ich wasthe;secorid smbulance wasalso

cSthing in, Theman in the firstambulance stopped: hirn.andispokewith him and they -

both __tu_rned--and_ left. That.was what go,,t_v'.__@verydne angry. _Sﬁhe:s,aifdiﬁthé“t;‘?{'sh_,e got really
- an_g‘tjly-and was asking why they sent them back. _ T e

[ S SRR B R A OISR A T S e L

Sheinoticed: that immediately, the soldier whose gun was ‘pointed to the ground
rajsed his'~:hahd and tighténed his fist; she did not know what that m‘ean'tfbu_t‘he turned -
from Protesters:She said, while. sh'e’.v_v_'as;_shouting'.ahd askihg them-to help take the
people:to the hospital; one of the soldiers looked at her and cocked his gun and a
live bullet fell. She stated that she picked up the bullet. She could see the bullet-from
the light:that was coming from Access Bank. There was no light, the only light they
had wa_s’fr_'om‘jthe-béhk behind them. - L : :
She stated that the soldier was pointing the gun at her so some of the “guys” there |
carried her and lockéd her in a car: She stated that she was banging the car and telling

LASG éP{ REPORT OF THE LEKKI INCIDENT INVESTIGATION OF 20™ OCTOBER 2020 . . T : 1 5 6







Omata sald he had children also and advised them to leave the Toll:Gate: and never
come back..She stated that she- did not reallyfpayr«hlm much attention. because she
was still with. the lady.: She: alsoﬂstated ithat:shie noticed.a.man-on the floor, he was
very. old,+he had come to- meet Protesters’ earller on the stage and-told them that he
' cameifor the peaceful protest and that he came from lkorodu: That the old man told:
" "theProtesters he wanted to go home that day. and does not want to stay in the tent.
- He. asked Protesters to assist him so.he could go back home so they told him to wait

_before the: chaos happened She stated that she later saw the mah on. the floor and-

he was alreadyshot S S o ; s

B She stated further that wh|le was holdlng the lady that was shot Protesters were trying

‘to:seeiif:they-c could geta phoneto: call:anybody: :but there were'so many phones on:-
" the floor that no- one was.paying attention‘to because ‘théy-did-not know which-is:
. ‘Wthh She:stated that she:noticed that most of :the-phones -on: the flpor had:their

torch lights=0n -and: ‘no.-one ‘wasslayingclaim’ to' “therm;she then»heard ;a»#guy="
screammg, he was:shot.in the hand i Ton everyonelwas(told to'turn off thelr flash and=

put down.their. phones SIS AR S IO

Ry lxlyr

The witness stated that she notlced that Brlgadler General Omata rece‘iyed'—a”ph‘o"‘he'-

call and left and immediately he left, it was as if the shooting started ,all over again

becatise:when He:was aroundy it réduced. She had toletigo-of the: girl-holdingrher”-

A,hand +She, saw:;people:carrying’ sinjured. peoplesand people that were:no ‘loniger’
moving towards the side of theiArmy:=She: sawdifferént peopleand: they were putting” -
some:of them-on the stage trucksThe guy whosé intestines came out was: also carried’

, tb:the-étage truck: She:then: left-the: girl she was> holdlng»and crawled.toJ:he-otherf_'___
side:While she was:there;j'she;sat: ‘down. there-for:a while.and was feellng bad that -
thereswas.hothing she could doto: ‘Help:so.she' crawled o thé 1Cce area The withess’

_noted that therewasa“ "guy?putting on: white'and blue jean;: ‘he was not: fmoving and’
thersoldiers liftedhim like:a-piece of.-rag ahd: thfew him intd the van! When ‘they'put- -
hini in the van;sshé:ncticed other legs- stickingoutof: the van: but she does-not tell

how:many people-were there: Oneofithe’ soldlers was pushlng the legs of the person
in wh|te and bluejeans msnde the mllltary van; T S R
When the witriess’ got to’ the LCC 5|de she asked the ”guys where the guy and the
girl‘that.were put in front of the soldiers were:and they responded that the goldiers
had-taken them and‘they said they (Soldiers) were going t6 treat them. She said she
gotangry because how would theyallow ‘those who'came there to ‘shoot to take them

.-‘v—:: . - FAP

away. While they were talking, she hoticed somé of the peaceful Protestérs had been

able to drag the LCC gate open’so people had been-able to eriter the LCC as a form
 of shield. She saw about three people she knew and they carried her into. LCC: She
saw:people in front of the stage’ truck that they needed to help but they told her that
they’ will do it in the morning. "
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She stated that about 30-40 mlnutes later they were at LCC and everyone was trying
to help those that were- injured, when she saw tear gas corning:from the Oriental hotel
~ area-nitially, she said she did not thlnk much;of it She thought it was the fire at the

Toll: Gate-which started whenthe Army. was -around. Their vans were there. |t was -
when.sheilooked that she discovered it was tear gas. A friend then came to her and’
said that.they had to leave because the Policemen were there and that the only'way -
out for. them’ was through the water.-The friend also informed her that there are -
Policémen at the Lekki area and the Oriental Hotelarea..Everyone was trying to pack.
. up: thelr things to see how they can leave. The “guy” told her that one of the voluntary
organizers-had been looking for her that the the. DSS was coming for them because -
‘they are the terrorists in Lagos. The “"guy” then said that now that the fire at the toll
, gate«had increased, ‘they will see feasons 1o kill people and so protesters’ ‘started -
running fowards-the. waterside.- Someone said he had a canoe and twol”guys sard
" they could paddle R SR Lt e
She stated that they ‘were: waltrng for another paddle when they saw a ‘man puttlng
on a white-outfit standing with-some Policemen;:shot the: “guy” in frontof them. She
stated further that the two people she saw wore ‘SARS jackets and the ones at the'.
pack were in a-Police van. He:shot him pomtblank without an altercatlon Thetewas’
also.a Police van with Maroko Division.written on:it. The: Pollcemen started" shootlng
it the water at the people who.were already in the’ ¢anoe.*She noted that when
they were running; the people at thie shanties $aid that the’ man-in whlte,that shot the
guy pointblank; is the: DPO 'of Maroko. Everybody scattered -and started running
. helter-skelter. Suddenly;.thé witness: ‘noticed she was pulled into a- car and dlscovered

they were three: of her frJends U

'r

The Wltness and ‘her frlends left and ‘went to. Lekkr Phase 1. They mqved down to
Lekki Scheme 1, where they saw” hoodlums ‘were looting, they apprehended 14 of
them:who ‘were: handéd over:to:the Police’ but the pollce said they V\l/ere not'their -
problem: "They:left therrwith the items they havée stolen’: Atlekki Phase 1; they. saw’
a-whole ot of-people around. They caught® hoodlurns looting:-but slome of them
escaped They-were 14 in- number and they said “na them say make we come”. They
- stole-different thlngs ranging from clothes to television. She stated that they put them:
infront'cf their car and:some of the protesters living around Lekki Phase 1 said.they
were'gaing to stay there with them till the riext morning. Thereis a hotel and a church,
* they told Protesters fromthe Lekki Toll Gate that they- could sleep there so the rest
of them stayed there. The witness noted that the next mornirig when she came out, .
she noticed they had taken the looters to the Station but the Police said it was not-:
their business. Meanwhile the Police were goifig about that same morning-arresting -
peaceful protesters. One of the Policemen told the witriess that they had been given
the Orders to shoot at sight.and told her to go and hide wherever she. could. One of
the Protesters that took the’ looters to the Statlon also told the witness that he

o
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© witness that they brought in many people fro_m-diﬁ'erientfhosp‘jfca151%%'ahd:Her register
got filled up. That.it:got to a point, _s_he,§tgppe,degwﬁiting"-hames and.they treated all -
. "ENDSARS, prqtesters,fqn;rf_rg__e@;b;qtgwhféﬁ witness was at the hospital, one:of the victims '
showed her:the-drug prescription-he was to-take but he could not take them because

g

- he-has not-paid so witness and her friends gathered money for him to pay for the o 1 ‘
3

drugs. . She said all the injured said the same thing and they.were told that three of
them who were still sleeping.still had the bullets in their bodies because they were

.
|

situated in.dangerous positions.

Qn.ié-;Of‘th‘e :ihj;ure_d ‘had-.a sister who is a PQ.I"ic'e‘vOﬁicériahd\the_y were a;bléitq' get her 1
contact; called h er.and explained-the situation. She noted that the lady officer was
cryifig-and -said: even,.in. her. office, they wefe asked not:to alk about the ‘Lekki

incidence, but her own brother had ow became a victim: :She.alo stated that some

of the:victims did not have:any méﬁans'.o‘f.;'idefntiﬂcétion on thém;-tha{ ‘a'!fnurse told her” -
thatone.of the victims there was called Unknown Micha‘;e_‘l. He got a bullét in his head
close 1o hisbrain but they said he will get_fb.ettér;-::S_Hé‘ufs.t‘a-ted fu'rth.ér‘s,.’tﬁa‘tvthére were. -
~ about:six of the victims that got-bullets in the head: The wit_nesé"'sa~i'dgi they tried to
Seé,:eyeryO'nﬂe, to find out what they need:and they ,éftartéd.:puiting;:fu'n%ds}-ﬁtogether to -
"‘ensure:their ,§éféty.—?Witn é,.ss;;sai'd that after:some-days;: whénthey.went back; they:
 were told that Unknown Michiaél had diedOne of the nurses said Unkrown Michael’s
parents came because the .prOtesf—-or.gan'izérs'-’p,u”c ou.t.Victims*‘p"iéfu’res'»ofht-‘sdc'ial media
toseeif-people:who knows them. could:recognize: them.. He ‘di"ed.i:fhie ‘day after his
fdijaily§s-_;v:‘i‘s‘it:*t?ESh.e” -stated- that shé asked the ‘nurse-for-the’ number -of Unknown
’M.‘irc-ha,e‘l,’-sgihum,..and sister but-the nurse:she said shé could not'give her the numbers.”

e VP .

"SHé.tbl'd:her,'hiAs,;rea'l:na’mézis'.Gabr'iéleyoo‘laAdedUnbi.

~ When the witness eventually.spoke fo:the 'd,eceaSed’s‘%sis-ter., she told her that they
'ri"}e'_gle"‘cted hirm: that he had. injuries 'on-his:back 'and-:the_vy‘ were not turning him. She - -
fuither:confirmed. that many of the victims were neglected:there. Shelasked for afist -
of people that died and-a doctor she'met when she was trying to have & meeting with ‘
the DED** told her that.she should send.a.mail. to LASUTH. She told the Doctor that '
she knows Gabriel-and had been the one coming here to take care of him..He then
told-her that since she kneW’Gabrie_I:,:-he is one of those that died at LASUTH. She
then told him.that they were the voluntary organizers at the 'pro{es’é"and weére just
trying toput evidence together. She stated that the Doc'tbrrres'ponded that he would" -
have:loved to help but.they had been instructed not to talk about the incident, except
t& family ' members and even at that, there was a long procedure. o -
'Mr. Olumide-Fusika, SAN at this point, applied for a subpoena or Witness Summons
on'Mr. K. F. Gbajumo, Director, Hospital Administration & HR," LASUTH concerning
an Internal Memo dated 30 October, 2020. Panel granted the application thereafter
‘and adjourned proceedings in the Evidence of Miss-Serah lbrahim.
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informed the Panel that the name of the person who sent .th'e__.:m’essaﬁg_'.éiito;,.‘che group
was Ibrahim Mustapha, Director,. Clinical Services:iand Training/Chairman Medical
Advisory Committee through the.phonie.number 08035060250. She confirmed that
fhe'messag__e\indi_catedfthat~the4in'fo'rmation about dead people should not be given -
out:’,. - ' ) ' T CE : :

She went on to state that an 'Army-Oﬁiéer named Frank Qrﬁata»who_vﬁés dressed in
- military khaki addressed the protesters at the protest ground. He encouraged them

to leave and told them that he would ask the soldiers to stop éhootingj. She went on

to confirm that they were able to'identify the people who died as Well,__a.‘?_-the hospitals
' they were taken to. She informed the Panel that some of the hospitals the victims
~ ‘were taken to are:; MRS .anny Camp, Yaba Isolation Cénter,'Ge'n‘eral:Hbsb‘ital, Odan,

~ Lagos Island;-Vedic ~Lifégéfé,Hstita|} Lekki, National Orthopedic Hospital, Igbobi,
R'eddjrjgtc:)n__;Hospi'gal., Vi, »Red_ding,ton,;Hospita_l; ~Lekki, Lag'osfiUnjvergsity Teaching
Hospital {LUTH),.lkeja- General Hospital,.?Lagos,,Stat'euUhivé.rsi‘ty Teaching Hospital
(LA,’S_UTH),‘-G,randViHe:.'['._rauma._;Cénte_r,v Lagos Hospital, Lagos: ~ls|qnid:,:»Av,oh‘Medi_cal
Practice. Clinic; | ekki, St. Nicholas Hospital, Lagos: Island, Britannia Hospital, Lekki,

- First. City. Dja_gnos"i_‘s Limited, Lekki, Budo 'Sp;ecia'liét,.; H.o,s"pi(tél_,- Lekki, St: ‘Edward

Specia ligt jHjoMs'pitgl; and Cardiac Center, Lekki; Lagos Executive, Cardiovascular Clinic, .

Lekki, Qlive Multi-specialist:Hospital, Preston Hospital;- Lekki and Lagoon Hospital,
I A PR T S E S I el e e

A't;thi;sp,:qin__t,fM_r.,;,:sprniko,kp objected to the witness: readi’ng out the names of the -
hospital.as the:Ij_st.Wa,_s_no,t,be;_fojre“the,,panel.r Mr. Olumide-Fusika however noted that
the . witness - .was::only.- refreshing. .her. memory and . then -urged_lthe - Panel to'

: discoUn_t.ernangek‘the‘. objection. The Panel, overruling the objection|held that the
'vyj_’gne:HS,_s;yva__As.;ial,l.@w:e,d;.‘to;_g;o‘,ntinu‘em h_e,r_f_eyidenc'e‘.yvitﬁg the use of notesito refresh her
memory,.on. the, premise, that she had earlier. testified. that.she made notes’ of
information she received from medical institutions and also because the Panel was a
fact-finding one with flexible rules of proceedings... SRR s

When asked,to,e;_(plainﬂand demonstrate how to verify the vgen'uinerﬁeés of images
- and videos obtained from social media-which she intended to show to the Panel, the-
~ witness explained that when a video is made or an event occurs in another country,

the information can be verified by simply uploading the picture or _vidéo‘ into-Google
Drive. which ‘then ‘extracts the date, time, device, and location where the spe‘ciﬁc‘
media was taken. At this time, the witness was asked to, and she went ahead to
demonstrate the pfotéss with the image of the blood-stained Nigerian flag which the

Nigerian Army had alleged was extracted from a film.

At this point, a series: of photographs and videos named ‘the Arﬁm:y-_ was never
attacked’, ‘chaotic and bloody’ were played with the witness speaking to them as
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 only:carried mine. lwas able to ideniify my-son with the cloth he wore:

“woman. Due to the language spoken by the mbther_,-én<.Interpfeig.r;:~'Aj§'ke Menja

Samuel was sworn on the Holy Bible to interpret from.Ibibio to English language.

Lo . B ey

The ‘in’ggr,purue’g_e‘r;expl;afiﬁe‘d that -the- evidence of the woman in the video as understood

by him was as follows: -

Her .n'a'mé._vis_. Ndifreke. Sunday Ibanga .w‘ho,se child was Victor Sunday lbanga. She
suffered-to raise the children‘till they became adults, since their father's demise. The-
deceased victim ahdfhis siblings left for Lagos. On(_the'. 20"‘«'(_31c October, 2020 someone
called her phorie ‘and asked her to call: one Nkpo-lkanna. The «Wom:;:lh.i!?dde,d‘ that

“when she called the said Nkpo lkanna but the phone was rot.responded-to when it-

rang, she called her son's frlend who also resided in.Lagos. His friend informed her -
that her son-had beenshotand killed and that his corpse was yet to.be found or seen.’

A The_rjh_ot}hé‘n-_indic‘ate’d_'that the_.:dec,e,,ésfe_d_'Ieft;f_dur (4) siblings, a Ma'le'wrhq also résid'é_d

i'n;;'l;;a_g‘os...é nd gph_hé,é:';(S) :f',e'm"azléé;?behih'd.f She‘had.been AI'o'.Oking.,fqr'\-'h.e_ir.-- son's corpse
sjhgg.;f)i-s.,-,demiéje, As -a result; she has ,hadjt,o undertake _d;,ifferent*sjobsz!to zsUppOrt_ her
search.for him. She noted that:she had spent a4lo't,.oﬁm'_on,‘ey;fiinv-cludin,g moriey.meant

for-her, ;a_'nd;"h_éraojc,h_,er« children’s feeding:in-the search for the corpse of her son, She

noted that although;the Government said no one-died on.the 20% of October,:2020
she:_.,was’-,-yet, td .gither.find her,son alive or. his:corpse. ‘She ‘dje:man_dedfchati his corpse - -
be provided in order-for-her to.give him a befitting: burial.-She- also requested-for:
financial help as the alleged ‘deceased was the breadwinner of their family. He was
res_'pdnsibl_e_; for. their feeding as.well as; his sibling’s ,edug:-ation;_-,_Shfei was .in tears
because she:could not find her son and there was nobody to help hergl o C

l .

Sgbéequen‘jc, to :the -a.BGVé,- c;oi,iri_sel': rééueétéd that’th_e;v.__i,de.o.,ztagged;;FQLfSQ‘?SgMPéf =
which was of a Muslimwoman who'glle,_g_edly buried her son be played. The narrative :

of the video was.as follows: “If the-children of the governrent weére ‘;iﬁ'th‘iS'mas.saqre', .

~ how. will they:have felt. When | got there, there were so many dead tbodies fthé_re, |

It was the cloth -
he wore in the picture the person who came to inform me snapped that was usedto
identify him. Someone asked her what time she saw the body-and she said she.thinks

it Was:arouad,m_idnjgh\t/earlyvhour_s_of the morning but was not sure because she was

_ nciat,'h_“é‘r_s'elf.;;She was asked what time he was buried and she said véw early in.the
_ morning. She said she can show the interviewers where they.buried him.” The video.

ended with the woman holding a picture of her son at the Toll Gate.

The witness went ahead to note that the woman's son had been one of the volunteer
security personnel at the Toll Gate and that his body-had been taken to a shanty .
alongside another because he was known, shortly before the Police arrived and.

 started shooting. At this point, Further Hearing was adjourned to 15* May, 2021.

“
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‘The hextvideo tagged GNRQO416,.was that of a-M uslirn woman.who was:crying-and . -
expldining how:her son had begh killed at the_._prgjge§tigr.cS.Und;i:iiénd she was only able
toidentify his body by the cloth hehadbeen wearing. The woman noted that it always
broke her heart.every:timé she heardthe Government.séy‘{hat nobody was killed on

.that ‘day:She was.then latér:seen crying by his graveside. .Next, she informed the
PPanel that video NOOS0352 was that of one Victor Sunday, also a protester in a pool

~ of his own blood with people trying to stop the bleeding. She added that his body

was;still missing,-Th agima'gelgtagged. IMG_0528:according to the witness was that of
one. lfeahyi;‘_Nic‘h}olas,,a-._k.a. A?‘J;v‘whd had: his intestine_s;,;poUr’outwhen,,hle Was-*»éhot::in '

the:stomach.-She.noted that}ah:i_s'»bo_dy_:Was..S,tiil missing. She also noted !thét theyhad .

received the repartin respect of hismame from a:man who claimed that his:brother:

was missing.although they-didinot know.if it'was.the sarne.persort being refetred'to:.

Sheustated thatiMG.-7102 was that of .one Kolade Salami, a residenit 65";th,e‘;~shan’t_:-ies:=‘

She:indicated:that OTAF1620,showing a-body on-the. floor-was that of a;man:who.
PF?@E_Qdedf to:be dead whil e>':thé,-:oth,eiﬁ;;ma n was' dead.:She:said the; media tagged. -
FPBF952 1. dated 24" October; 2020 showed a floating corpse. The ,witrje,ss;jexplained-
" that:some of the protesters had:jumped into therbody.of water.forsafety while'some”

. ‘ A A .
of them had suffered gunshot:injuriesi:She.noted that she personally-abandoned the

Fax

ey e

Th witness | nformed the ;I?«a_ne.l;th‘afalMA.\G-'v_-Q‘-?._.S ,was that ofa ma

: nknown:asUnknown:
Michael’whose real name was:Adedungbe Gabriel Ayoola: He-was-identified by.his.
l:thlqy.ghé;th&e‘..,d.ec.e.a,s.e.d.‘;had:rbee.r.;‘\!;;bé‘s,ed-zin--Lago_s.-: :

family-who.resided in.Qye State;.a

i Y

" CXPL8000. showed: one- Adedungbe :Gabrjel. Ayoola- being =;cr,eat_e.>d.|[..at; a-hospital,»

unable; to talk. -She..noted-that. the .nurse ‘informed. them: .that:-he . died: from’

complications in.the ‘p..rgc;es_s;;of:extrac’pin g the bullet lodged in his bocéy: GUUQ6110
was.a photograph.showing the moment whensthe; surgery .on Adediingbe, Gabriel.

Ayoola a.k.a: Unknowh,-Mighae;lr‘~vya’55)09fn_elu,ded,j:";;.j,»-;‘-;w..«.a-

The witness testified furtherth a_t;}me:dia-rtaggéd EGEGE6668.was that of protesters at

the, protest ground;shouting “how many pegple will the-soldiers kill2 She.went on:

“to.state that s_or;rje,pf‘.the.;prptgsters-_WerQ ordered byxt"hé_ soldiers to .‘cé[.,ry.; the injured.
people into. one of the seven (7). vanswhich she were at the protest ground. Further,
that the-only source of Jight at the protest ground were:the blinking lightsfrom the.
vans of the. Army. IMG:.0553 wasithat of the body of a victim who-had been shotin.
the neck. -7 wosip . s g Dy e L e e e S
Explaining:the reason for.the, absence of bloodstains when Mr. Governor visited the
scene, the witness explained that in the morning, they had observed over twenty (20)
Policemen pi_ck_ing_.yp: bullets at the Toll Gate while the Protesters were trying to
locate peaceful protesters. .The Policemen later instructed everyone there to move "
away after which three (3) Lagos State trucks with brushes underneath came to clean
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. up Exhibit A were comprised of different folders with each having a caption and that

She also conflrmed that the two (2) flash drlves she tendered in. ev1dence -contained
" a compilation of videos and images wh|ch sheswasurelying on in support of her.
evidence. She stated that.the. compllatlon was done by different people and notjust
by her- alone When.asked if she-took the time to count the number of videos and

images, she stated that they were put in folders and that they were more than five'
hundred (500). of them She further conflrmed that the two (2) flash drives which made

she watched all the vrdeos It took her less than twenty=four (24) hours to watch them
all She agreed that some of the wdeos were repeated in dlfferent folders
hen asked lf she edlted any of the V|deos in the folders before she completed her |

compllatlon she explamed that she personally edited only the video taken by CNN; .

' although the full video was also'in.the folder. She further explained that the pictures
and-videos. that_were . edited were. taken from the. handles of the!lagos State
'Gevernment; whilersthe -naimes .and personal handles. of. people - who- preferred -
anonymity, as'well:as. those who reached out to'them to say that. they had-missing
relatives were: cropped out..Names in text messages were ‘also cropped out. She-
noted that the Counsel would be able to identify the:second category of videos and -

lmages when he Saw. them o : . l _

Referrlng to vrdeo No 19 (labeled DEQQé’Ié‘I) located in the second (2“d) folder of . ,
the first (1% flash-drive captioned *Chaotic'and bloody scenes at the. Lekkl Toll Gate”, ; l
the Counsel asked the witness to confirm that the video which showed aman wearing
white:and laying on the floor.was 1 minute A4sec-long. To this, she responded that -
the particular.video was:taken from five.(5)-devices, but that particular. one.being--
referred to was 1m: 44s long. Although one of the flve vrdeos was: taken by her she
could not remember whrch lt was. . . ' _ ' E -

She conflrmed that the vrdeo labeled DGKN'I703 (No 20 in the second folder) had
duratron of thirty (30) seconds. With’ respect to the media labeled CA7A853C (No.10
in the same folder), the witriess agreed that the inscription on the vrdeo did not show
on the two (2) other videos becausé it was taken with the SnapchatApp by one Bola -
and that it was thirty-eight (38) seconds long. When asked if each folder would show
“the-date it was modified when clicked on, the Witness explained that every computer - -
system-capturéd the data of any picture or video imputed into it-at the’ partlculartrme
and that it would also showed the date such media was modified if the video orimage
was eithér cropped, rotated or even had its name changed. She further explained
that the particular video had been modified because it was played over and over
again at her Lawyer’s office.’ : R R

When the Counsel indicated that the modification date of the video in question did
not change despite playing it repeatedly, the witness informed the Panel that it was
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~ billboatd than the Toll Gate. When asked where the billboard was located;the'witness
responded by sfcatihg that the said Prince was standingzdiﬁectlyifb'éhind‘fhe billboard.
She confirmed that she was not ?physica'_lIy‘fsp"r“e's”ﬁe“nftfaicithe' Ikoyi Link Bridge when the
 picture was taken. She:was‘at'the Lekki Toll Gate from about 8am on 19 October

| 2020;:they had issues with a man who came to steal pipes. She left the location at
4am on the 20".October and came back at 8am on the same day. She also confirmed
that she-went back to her house when she left the [ocation. When asked if she left the

location:atany point between the 20th: and day break.of the 21st of October, 2020

'res'pec'ti\_/_ely,r‘;s‘h“e indicated that she left the toll .gate at-about:2amion the 21% of
~ October; 2020.when -Policemen began shooting:- Shé: came back to the: Toll Gate-
between 10:1%am on ‘the 21% of October, 2020, Although-the shootings -‘were no’

loniger-happening'at this time, Policemenwere preserit at the'location. She went back:

t6ithé seene because some peoplethad made Videds stating that the shootings were .

3

’ s’ciI}l.,QOI_h"g"‘:o.'rif'an“d;vreqUesti'n‘g‘foE"hélP‘atvabout-"7ah‘\.ff‘** et e e

no A -, & ize ch ot LIy L AR PAT
SR i, i RIS SR AN T WM AL IR Y

L gt b

- She r;i’nfd’r_nﬁ"ed the Panel that .she.Witnessed -Sh‘.obting between - 2 'aih;d" 3am'by- :

' Policemen; which was about the same tim‘eshe.’w"aé leaving. S‘he'-testiiﬁed that she

' waf's‘ffzinfdrsme-dtbyﬁsofm‘éo'né ivho was atithe hospital that-he was shot in'the morning. "

She‘hoted that:shespérsonally, as-wellas her vdice dppearéd-in some'of the videts

i

githe pr"otest'e”rrs‘-vto’fIoWér’thei’r voices. .

. K por o . R I S ¥ It R

R ety 1:7EL L
SR SRS
‘

Dés‘Cri bing the entrance gate into- the Lekki Service“Ceriter; thewith ess: jsi’c_z‘a"é‘é’e‘d that

- thepathway hiad ‘grasses by its-side;wheére the tentwaékept. There was ‘a'spaceto:

the left and then a wide space for parking cars while thefé was a pedestrian ‘door

. aHd;;p‘i_cm'rqés'“ss:uch‘:'asvf:6I'ADDF_8;2DB98'E’.-'415@32=389DE:{f.?l C058898FE1 ,6.:-Wberéﬁrshev_:-was’- :

s

towards the ight. To the end on the left was: 2 bigger gate for cars to|come in. The

bigger gatehad a'blue:chiain in the middle %Which?frh"éd'e*it‘épp_'e'é”r“a‘stl"iough it cold®

opeti sideways and at'thesend and “¢ould alsoslide: At this point;:the informed the

* Papvel-thatithé bigger gate Awas. a-sliding “gaté“as "opp »
sideways. The withess-However insisted that there waé a blue-chaif ih the middle;.

thus making it appear as though it:could beopened sideways; which was also where *

ofie”Baba’ sat. She indicated thatthé instant:video did hot capture any LCC staff-on
thé Aight of the 20% of October, 2020. She also indicated that in thevideo which she

pposed "to ‘onesthat opened:

claified Kervoice featured in, the complaint was not Snly for the locking of the gate

‘bt fortherlight as'well. She insisted that if the gaté had been opened,-thére would
nothave been a-need for thé protesters toishout from .outsidé. They would have

" _si"r'n‘p‘lyj‘appr’oéchéd?thev’st'aff-. She corifirmed that the video did not mention anyfhing' |

abolit the gate ‘and'that some of thé protesters, including her gained entry into the
Lekki toll gate service center where they ;met staff with one of them even eating.”

-

WhHén asked if she was inside or outside the building when they met the staff, the -

| witness'e_xplained'that there were four (4) people in the Office wearing orange and
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4e‘>_,<:p_l_a>i_ne‘d,g,tha,t:,she noticed a camera at the fifth.(5™) toll from th@_:!e,ft.,,with;?two'-other _
cameras directly facing where the stage truck was, She:also-noticed two cameras at
the, 4% and 6% toll were the ones, | g;t}g\;yg‘r@,;,;e,mbved:; Specifically, it was:the two 2)
-ameras f.agingﬁ’gb"g;;nggte,ster,_s;;fb_a_t were removed. She however did not notice any -

-,‘ggmgrasﬁatc;,th,e.,\/!g;toria. Island -inward .Lekki tolls..She indicated ‘that the -soldiers -

approached from the Victoria Island end of the road: They were also shooting at the  ~
‘protesters as they'approached. . ‘ S C

. &a

'
. f
4

: MISS Ibrahim indiléafce.d that the cameras that y_vo‘ulc'{ha-ye_captured the shootings she
_was referring .were directly at the, fence .of :the .toll booth with another-two (2)

. urj.dgm}e?tﬁ,g.'rhgsgpam’g;rg;i she alleged fa_c,ed‘;fchgl“ Army directly and yvou_ld have

captured everything ‘that allegedly transpired. When asked ifj_thos_e;vi‘éere the same-

: cam,e_'ra_s__;_she stated that she did not see, the witness explained that the cameras she

was; referring.to were u nderneath the;toll and round-in ?-Shéfpé,;:'.lt was the pointy ones -
allegedly.facing the-protesters that were removed. She insisted that the two ‘others

ave captured;the Army at:LCC we re.the ones standing, including four

‘oth\é_ljs{l_i._gagth_ev bridge atOriental Hotel. She also insisted that the entire footage was -

contained in.Exhibit A, oo s

Mr, Seriki requested that IMG-7.102 from the first flash drive-be played. When-asked
ifishe was aware that CNN.reporters. were not present at the Lekki toll gate on the
night of .the 20" of-October,- 2020. the  witness inforfned the Panel that-the CNN"

investigation.was done using Google metadata-and that this-fact-was/mentioned:in’
. the.said report. She insisted however, that the full report by the CNN was part of the
eviden ch_i.,:_‘ Wh en. the examinerireq uested th at.IMG_712MP4 be played, the withess

assgﬁe_d. ;tha,tuCNN only used reports obtained from ‘direct p,ro‘tésteirs family’ and
Google. She also insisted that the picture was downloaded from Google metadata..

It was her testimony that there were no organizers of #EAdSARS protest: She-however
- confirmed that thew_rewe're two (2)-drone rec;qr.din'gs.‘;b.y?%ﬁeacefulr‘protefsters,*butj‘-.th.ey'

AR

' h-ad‘,jcg_'cé‘l'Iglbéck-thé.,durc_)hg:s,s_i_n order foirxth'e_,m._io,n’o,t_-.geftf sfhpt;:-Sh’e agreed that adrone’
could. be-remotely: controlled and:that.the drone was allegedly-used when"the:
shootings started until they were called back by the person when theéshOOtihgs,‘QOt |

intense.. -.,..~ L7 F

She ,clonfigm_ed,:that different drones had différent altitude limits: The one used by the
| protester-was the videography. drone. While. she knew the owner of the drone, she
did not know its height limit because it-did, not belong to her. The owner was -
physically present at the toll gate on the 20t of October; 2020 at the beginning of
thie shooting but she couldn't tell if he later moved to a safer place when the shooting

got intense

. | Fa ) .
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'_passmg through the_T

restated that she was.facing thecamera directly. She went.on: to_:;ldentlfy thei lmages

as that tagged IMG 2449, When M. Olumlde Fusika: :asked herwhat, dlrectlon -a car
| Gate, whenutheflmages were taken would be coming. from,

u‘ﬁ’;ad wy S

wit:. “It is directly.in front of where the Protesters were

she, responded by.s statec

‘}gathe_e_d Ifthecaris com|n'g from Lekki, this camera can see it.” When asked again

what side of the expressyay. the partlcular camera was located, she stated that it was
directly under the Toll Gate. - . . 1;-

N
i [N Sy ;_‘,'-ﬂ.

.|.r,u:’,,.\ T ot B S ST e - : i 'I

Moving on, the W|tness conﬂrmed that the camera. WhICh was shown in the last lmage
was, about srx( ) feet tall and a tall person could touch it. .She noted that the purpose

: of any mounted camera was to get recordmgs of, events She also,conﬂrmed being.

_'When asked if

; ‘ ware that heManaglng Dlrector of the LCC had testlfled that the camera

A .m”entloned that aIthough he dld not know the exact number of cameras: the LCthad
. they had one whlch faced the top When asked if she was unaware of the fact that the

s.-stationary,- she: responded by stating :that: :the~ imanaging.

29 pr of thefLCGdLéd netmention thatr ‘particular camera:it wassher: contentlon ;that.
WS,

ﬂtop * of the

rt was a dome camera but it was not mentloned She, however conflrmed thatshe

at ground level were of the,same desugn MISS lbrahlm responded by statlng that the
cam‘eraz\at the top of the mast looked exactly I|ke the ones;at the face level, including
2) that were. removed as; they were whlte and pointing. She'then identified:

the lmage WhICh captured her assertlon as. that Iabeled as-IMG_0988. _Further,;that

" the cameras were.located in LCC's compound She mdlcated that the'fence between
the LCC compound and, the expressway startedwrth a.net; thena fence and ended.

asked lf she,“w‘orurld be surpnsed to Iearn that those ‘cameras were, mstalled because
of the lncrdence of damages of the. 20th of October 2020 the witness rnformed the
Panel that all the cameras taken had been at the LCC compound prior to the 20" of
October, 2020. It was her evidence that all the i images she displayed were taken two
2) weeks after the Lekkl massacre; although the Lcameras were allat the Toll Gate

before the 20th of October 2020

i A
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the protesters CllCl was to cluster in the middle of the protest ground She lndlcated
that there were a lot.of people at the protest ground and:shé could not count them.
When the counsel asked which side.of the. express *the camera which she snapped a

picture. of was placed, sshestesporided by stating that it was. "Undermeath the 4% or
5%. toll-by:the right”, where the- protesters were gathered. It was her evidence that -
she witnessed the D.P.O. of Maroko Police Station shooting at protesters. When' '
asked the exact point the shooting.occurred, she responded to wit: "The protesters -

were here. and sshooting happened about 10 steps behind while | was standing by the
Lagoon side and.[.saw:them coming from the 2nd part of the toll;-some were walking
while the van came in from the 37, toll booth, The man in white also came in from the

right.-After that shot,a car came in and | was dragged inside”. e l

She further testified that the shooting by the Police took place at the Toll: Gate: She

asserted that.the Policemen walked straight down from the LCC: lawn area.. She
admitted.that, she did not: knowD,P.O: prior:to the day of the. lncrdent She. stated .
‘that from her- observatlon there were no hoodlums at. the protest. grpund between g

the tlme the Army arrlved and the mornlng after T PR TE Sk B

'«: S s L N . . . . . '
]. i g . . . I !

She. 'left ' the protest "ground; around :Zam ::Q'nz.:the'_ i 2;1 S‘ ofa_'Qcto'ber;;ahd -went:back.
between 10-11am on the same day. She reiterated that she did not see any hoodlum. -
even: as-at the time she ‘came back in the :morning.: All she observed were about
twenty (20).Policemen; When the videotagged GBIR9972-was played and the. w1tness_
was:asked.if the point pomted to by the protester was by the expressway, the witness
stated thus: “You will-walk-straight: down.from the.edge of the lawn to; behind: where : -

the. Protesters were.” She agreed.that the video did. not reflect any portlon .of.the

lawn. She :went. on-to stateithat there was no way to identify.all the protesters A

However from what the gentleman.in the video said, he was a peaceful protester.and
had.nowgapon. ltwas:her. pOSItIOﬂ that:she,would take his-words for:it:She asserted

that the.man in the.video was.not smoking Indian. hemp. Rather, he‘was holdlng a:

cigarette: She also lndlcated that she knew the person who.shot the vndeo :

i

- o v -, = .
STar e s, s C et e e oL . . SO, e et M e
v N LT [E RV

When' the Counsel asked her to conﬁrm that t’he man in the video neve’r‘ said anything

about anyone being shot at the Lagoon front by the D.P.O. of Maroko Police Station,

she responded that she was not everywhere In-any case, she- insisted that the man
only stated-what hie-saw from his standpoint. When asked to describe the structures
between the Lekki Toll Gate where the protesters were gathered and the lagoon, the
- witness listed a net and a small grassy lawn, shanties. at the other end and a small
pathway for hlg_her vehlcles such as trailers. She went on to _confrrm that the road was
a straight one which passed the front of the Oriental Hotel; and although she knew
that the mesh wire fence ran through the entire stretch from Lekki Phase 1 to Oriental
Hotel, she did not know how far/long it was. Miss Ibrahim noted that the fence was
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was the only place where she participated, she explained that she was first-at the Link
Bridge but they subsequently moved to the Lekki toll.gate sfithe 8% or 9* of October,
2020. She went on to confirm that barricades-were erected.on both sides of the Toll
Gate _to,pro:tacttgihegpfﬁiéstéiéi"'Mf; Oworniikoko, SAN-then sought an adjournment

whiéh was granted. Matter was consequently adjourned to the 10" of July, 2021, -~ ~

At the-resumed Hearing,. the . witness list.ed‘ investigations into the killings of
protesters; the presence of soldiers.and who ordered them, why the lights went off,
removal of cameras, cameras whose footages were not given, whereabéuts. of the
corpses of those who died and justice in general, as the complaints in respect of the
incident at the Lekki Toll Gate that she wanted the Panel to '|ook“into.§. Additionally, -
she wants.the Panel to assist in en,suringf that‘-éuch an incident never otccurre'd again -

while urging thatthe scene of the incident be transformedto a mémorial ground.: R
L R L N T T MO R TIPS S B DRI

‘She informed the Panel that the protest at Lekki started on the 9% of October;-2020.
fully. That; which took: pla‘cé_- on the 8* ,‘of;Qctobér,AZ'OZO. was simply ;E'a ‘movement’
- from "ch"e"lko_yi_, Link:Bridge to the Toll Gate. According to the witness, t;h'e erection of
barricades, at the Toll Gate was not authorized by anyone specifically. It was a:
collective decision of the protésters. She indicated that she was awarelof the fact the '
Lekki Toll Gate was own ed bysthe-Lekki Concession’ Company. for vt'h‘é' lLagos:State”
Qaygrnm_ent;,She noted that the proteé_ters‘spbke to the staff of fche,.L;’iCC,and;had a
conversation with.thém béfore erecting the barricades. She alleged théi’c,the staffeven’
helped in.érecting them. However, while she did not know.their n'amtes; of the staff; :
she could recognize them. When asked if there was an agreement with the LCC to
take over the Toll Gate prémises either for free or for a fee, the witness noted that

she was not aware. tha,t;-,gp,r,o..teste.r,s':r_.eq_u,ir_e_d permission to.use gove‘rn:rhen_t_.,ciwned, .

roads. -The protesters used p‘I'avstic,barr,icade‘s p_rovi_ded ,.by*!the'.nl-_lGZG-~sta‘ff. She
confirmed that the staff -who -assisted ‘had:been the same ones captured in.the -
fq@;é;ges_., It was her testimony that the formation-used to-erect the ba rricades was by

erectifg one around the lawn which the staff told them th'ey: could us'el,.’fori,the tent. -

| Thej,yv,itn‘e_,ssrwe_nt _oh to confirm that the #EndSARS protestefs had 'nq‘leader's,H_ip. In .
response to the question, asking 'the withess to mention some of the protesters who
- spoke to the LCC staff for the use of their barricades, the witness stated that there
- wére differenit coordinators and she was not expected to know them all. She informed
the Panel that she did not know that it was a crime to take over a Government road
paid for by tax payers for a peaceful protest. She indicated that she did not know if
“thefe were lawyers in-their group of peaceful protesters who knew the implication of
erecting such bafricades on a highway. She confirmed knowing one 'Folarin Falana,
a.k.a. Falz as one of the protesters. She agreed with the examiner when he informed
her that ‘Falz’ was a qualified lawyer. When asked if the protesters sought guidance
from people with the knowledge of the law to find out if it was lawful to barricade the
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fee ”We were only trymg to protect ourselves and not playlng t e,‘, role of Iaw 4
enforcement agency.” o ' :

Yt

' ‘Referrlng to. therorrgrnal footage tendered by the LCC, specnflcally at the period of
- 6:25pm, the w1tness conflrmed that at the 5 16pm time on the 20" of October, 2020
both SICleS ofthe hlghway had been barrlcaded by three (3} levels of barncades before
, the Toll Gate She noted that she counted seven (7) booths each on each side of the.
- _-toll gate. and conflrmed that there were tWo (2) free pass routes for those who had
pald in, advance such as e-tag holders She also conflrmed that holders of e-tags also’

. had,to .90 through the bamcades However ‘the: nelther the peaceful protesters or <

Refernng to the v1deo at 7pm the w1tness acknowledged that she recalled seelng
those vehlcles dnvmg within’ the penmeter of the Toll Gate and that the barricades
had to be d|smantled before -getting. .o that pornt She also., recalled that.the
protesters ran away from there lt was. her assertlon that some of the barncades were..

? 'ters” She lnformed the' Panel that the source ofllght flashlngﬁ
s on peoples phones She insisted that people were still there

‘la‘goo‘n srde.were p ‘
‘was ] from the torchllg

and barricades. erected as, well as there.was.no curfew at the time: and people w were.. |

Stl_ll eacefully protestlng

Movmg on to 7 50pm she mformed the Panel that she could see the bonfrre Wl’llCh
was started by the. Army. She. mdlcated that she,was. there as at that|time although -
she could not see up: to that d|sta ce. She noted that she could see. fr (5) bonfires..
’She could not see, any ,of the protesters in the footage as the protesters had all-
_ converged in the mlddle Aarea around, thattime.:She also noted that she was not-able::

to see_‘the stage truck as the camera could not capture it - R ‘

' She conflrmed that the bonflres extended to. the Lekkl Admlralty area and also that o
shootlngs were going on, although itwasn't shownng in the footage. However, people
were . gathered in front of the stage truck.-She confirmed that she could not see
anyone scampering for.safety from the footage. She noted that people could notbe .
seen in the footage as they had been gathered together in front of the truck. Most:
importantly, that the footage did not capture exactly what was happening: She noted
that the soldiers could be seen casually-walking around and not shooting or picking

. PR
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The Witness confirmed that in both pictu rés the victim was bearded ;im_;fch‘;eic;b'ht-ra'é,ting .
documents and had no neck chain. Further;.that:the: footage was' recorded at
Reddington. It was her testimony :that-while the video was not time stamped, the
death of ft_h_elgf}_zi;,c:ci_mu_;v\féfs~_7"E’6‘r/fﬁFh"ﬁé'd at Reddington ‘Hospital, Lekki,-Lagos. She was

e

© awaré that the Governor sighted the body during his visit to Reddington on the 21
of October, _2020; and‘attested to.the same as being the only death, during his visit. )

. Although she was not there at 1:20am when the Governor went to. Reddington
Hospital, one ‘Chinny" and ‘Femf’ carried the body at-past 6amof the 21 of October,
2021, and arrived at the hospital at past 11am. They were told this particulaf person
- was brought by them and the nurse confirmed it. That, she did not know the doctor’s

report,;he"ither did she see the'ins,tru'rhen-tl of transfer of the body{k‘f'ro'm Reddington to

| LASUTH;;Lastly, she did.not.engage the Pathologist at LASUTH but only spoke'lv_vit.h
the doctors at LASUTH. -+ T T N R

Théf-fWithessif;Wefni-‘-'o:n "to:' state. that there wer'e'.nineA'(9),'ﬂndi'ng's:ﬂzli‘sted_.i'n the

' anatomical/pathological. findings on 041 and that it was only an x-ray that could
“identify it; when she was asked to _obééw_e"fthe left 5% rib fracture of ih_efvictim and
that the opinion.as to the cause of.death was severe cerebro-cranial injury and blunt
forcertraima. She:also confirmed that there.-wa53nO'ﬂfihding.mentio‘nirﬁg any form.of . -

gunshot injury. inthe-reportand that she did not/carry bjutia'r'i‘sia*utép‘éy{re;pon or handle
t@%,decéa'se.df-‘c;'o'rpse:'That,:it'wa’S not an ‘opinién that he died ofiguinshot. injury but

f fact and that although she was not a medical doctor or'certified pathologist by

training orby experierice; however, it was her opinion from what she obgerved..: <.

b

She informed the Panel that she was presént and saw an. officer 'fr'o'm‘EMaro_ko Police -
Station shoot onvefp'e'r'so"n straight in-thé& head::She however left an_cﬂ didnnotknow
~how: many people-the Police Officer shot and killed that day. She equally did not
~ know thé name Officer who shot or the person-who certified*him dead. She noted
-~ that:she’had a re';:ofdof another person who was allegedly killed at #_'ekki Toll Gate -
- and.méntioned the name of the deceased person to be one Victor Sunday. Although
* she did not witness his. death, his body-LZWa's"-Howe\?ér"st-ill'.mi'séin'g till date, thereby
making. it difficult to get the medical report of his cause 6f death: L 3
|  That'thé video of Victor's mother and brother-weré played and that both of them. -
were:riot at:Lekki Toll Gate. The Witness went on to state that she is aware of the
public notice asking relation ‘of missing person to visit LASUTH facility to assist in
identifying bodies that were unknown and which those relations did. That, the brother
to the deceaséd was around to check the hospitals but she did not have anything to’
show that a relation of the said Victorwent to LASUTH to submit their DNA for cross-
matching. However, she could getit. o - '
The Witness went on to identify the next one as Olamilekan Ajasa and stated that she
] - did not witness his death, neither.did she know- who certified him dead medically.
That, she did not know if it was the person whose mum was shown in the footage and

went to the mortuary to identify the body by the shirt he was wearing but she saw

L
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SUMMONS ISSUED ON MR. F.K. GBAJUMO FROM LAGOS STATE UNIVERSITY

'TEACHING HOSPITAL (LASUTH) WITNESS ON.: BEHALF OF MISS SERAH

i*"‘ dLRer

IBRAHIM. = WERRRIE :
" The witness stated hisname &s GbaJumo Faruq Kehinde. He is the Dlrector Hospltal
Administration and Human Resources, Lagos State University Teaching' Hospital, -
Lagos He confirmed being in receipt of a summons.to produce a ‘document and
same was confirmed as being the document which Miss. Serah Ibrahimi testified upon.
In the absence.of any objections, the LASUTH Ikeja- Hospltal Admin ;and ‘Human
Resources Department Internal Memo From The Office: Of The Director HA & HR
dated’ 30" October; 2020 to. all . staff. headed, *Guidelines for ; Information’
' Dlssemlnatlon in the State Public Service”, under the.hand .of Gbajumo K. F. was
adm

: SUMMONS THE NIGERIA POLICE FORCE

EVIDENCE OF MR. ONILEOWO LEGEND IN RESPECT OF THE INCIDENT OF

Appearances Entered : ' SIS T C e
‘Mr# Olukayode Enltan W|th Jerry E Brlggs and Y Olabode for Lagos State
'government . R AR TR R A
Mr. O.-A. Obilade forthe Petltloner - : S :
Mr.-Rotimi Seriki-with Toyin Abidoja for Lekkl Concessmn Comapany Ltd

i

- Mr. Emmanuel Eze.with Mr. Julio Hodonufor the N|ger1a Police: Force

Mrs-A. Gi Eze for the Nigerian Bar Association (N B. A) ;

M Jonathan Ogunsanya .Gounsel:to the Panel. - i : :

Examination In- Chlef of Mr Onlleowo Legend. T e ‘ N

» The W|tness began glvmg hlS ev1dence by stat|ng h|s name as Onlledwo Agboola

' Lege,\'__ ..He resrdes in Surulere Lagos and works asa Secunty Personnel He stated
that he‘began part|C|pat|ng inthe #EndSARS protest at the Lekki Toll Gate on the 16"‘

- of October, 2020 after WhICh he would return to his- and come back to the protest. .
ground; the next day On the 20* of October 2020, he arnved at the protest ground

in. the afternoon but he was not certaln of the exact tlme

The w1tness began h|s account of event from the 19"‘ of October 2020 He stated that
he received mformatlon that the Nigeria Army was gomg to be at the toll gate on the
20" October, 2020. He thought the Army were only coming to see what the protesters
were up to and then leave. He testified that they had all been told to come with flags
* on the 20" October, 2020 as they had:received information that when the soldiers
sighted the ngenan flag, they would not hurt them.
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voice and he explalned the situation on ground to her He said the: shiosting stopped
at the arrival of one of the Generals. He statedthat’the'General asked them why they
were there and asked them:tormové. He said they told the General that the army -
- came to.shoot:at-them -.but.-the_ General told them he was not the ohe that ordered
“the shooting, ‘that it was power beyond him. Witness gave the General's name |
General F.-O. Omata. He. said the ‘protesters- told the General- that they weren't - N
leaving and would be’staying there till morning of 21% October, 2020 “He said the-
: General came down, commanded all soldiers away from the Toll Gate | |

'The Wltness sald as soon as the Army move. out the ambulance came and they got '
'to know that it was the Army. that prevented the ambulances from comlng through,
earlier. He said they'moved the lnjured people to the ambulances Helsaid thére was ~
" an old man at the scene wearing an’ Ankara that after the ambulalnces left, they
~ decided ito stay till day. break. The: Witness .explained further that after sometime,
they saw. Policemen « coming in, wearmg SARS jacket. Their leader who the Wltness’
"said he found out was. the: DPO Maroko Police ;Station,and.that he.| |was wearing-a
~ white outfit. He said they saton the. floor holdmg flags and chantlng :that they were‘
notleaving: When the Policemen were: -about 2ft away from the Protesters, they shoot .-
tear gas at the protesters. Witness said before he could get up, elght.Pollcemen had.
sﬁrrounded_hi’m_, hitting him with their AK: 47s.on the he'.a'd»-;and»-bodyl.r He fell down.
and pretended-to be.dead. They were still hitting him on the'ground: till he stopped
‘moving. He said the Pollcemen then advanced and were chasing other;Protesters and
shooting. He said he was, rescued by :the"Protesters that ran to the| water5|de He
| further stated that someone came to him later and he thought he wanted to stéal his-
phone from his pocket so he grabbed his hand: When other protesters noticed that
he was allve they helped hlm up to-the side of the river where he made a V|deo of
himself and his bruises which he posted on twitter. Wltness said he also took pictures -
of. two dead bodies before he left- where he was taken. The dead bodles were close
towhere he was ‘taken. The Witness said when the Police were coming back -everyone
rescuing people ran for their lives.- He said he had to-crawl to the sidel of the river to -
hide because there are some buildings where people lived there. He crawled to one”
side and hidthere. ThePolice kept shooting till day break he kept praylng that the
Police would not find. him. He said he was at the hldlng place when he made the
second video where he was saying if he dies, he would die frghtlng for what he
believed in. He was bleeding profusely and he had to use his flag to stop the -
bleeding. People kept chattlng with him to keep him awake. He stated that some
people informed him they called ambulances but the ambulance operators told them
that they could not come to them ‘

LASG IP! REPORT OF THE LEKKI INCIDENT INVESTIGATION OF 20™ OCTH OBEl‘l 2020 . . | ’ 1 88







by the Nigerian. Army on the floor. Yet another VICleO was played to show the pomt

at which the Nigeria Police arrlved lt was the ev1dence of the W|tness ‘that the soldiers
had left at that point. © - L A AT ' '

. .,-_,z,:?;»

In another v1deo. someone in the V|deo was heard saymg the Police were shootlng at
the protesters The wrtness went on to play a video showing himself with blood on

" his head and a swollen arm The witness could also be heard saying he had to pretend :
that he was dead before they ’Ieft’ h|m while other people in the video alleged that :

about five ( ) people had dled wh|le twenty (20) were mJured and had been taken to

- the hospltal Mr. Onileowo Legend also presented avideo showing a person who was
shot by the Police, lncludmg a second video he had posted online. He |nformed the
Panel that the v‘deo was taken at nlght whlle the Police were stlll shootmg Hel
4 lndlcated that he hla'd to hlde somewhere for safety He |nformed the Panel that his

_thoughts at the tlme was that the V|deo he made would | be hlS last as he was stlll .

3

bleedlng B . I

-Cross-Exammatlon of On||eowo Legend by Mr Emmanuel Eze on Behalf of,

LT

ngerla Pollce Force. e

- e

The Wltness began by conflrmlng that he saw- the DlVlSIOnal POlICe Oﬁlcer (D P O ) of‘.
the Maroko Police_Station: When asked if he saw the Police Officer that shot at that
~scene'? who set the Toll Gate on fire? and why: the Witness allowed thejhoodlums set -
the Toll Gate on fire? the witness responded that it was because the hoodlums were

a lot and that he had been the only volunteer security personnel on ground.. When

also asked why. his phone camera could not capture any of the 'said- Police Officers,

‘he explained that the Police were comlng from the other side of the Toll Gate, the_

Oriental side. That, they were marching towards them and shootlng, and were led by

the D.P.O..of: Maroko. Police Station.. He: explalned that the protesters had to sit.on’
the floor in order to avoid being hit by stray bullets. Further, that the short v1deo he

recorded was done while the Police officers: were. far-away.-

When the witness. was asked if’ he agreed that whatever his eye could capture his
camera could-capture as well, the witness explained that it depended on the phone.

He went on to explain that his phone at that time was not very sharp. He informed

_the Panel that he was able to identify the Policemen because they were wearing the

jackets worn by SARS operatives. He was familiar with this as his father, until his death
was a Policeman. However, he could not see the inscription on it because the Officers
were far away. The witness also agreed that bouncers also donned jackets. However,

they did not carry rifles.
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pretended to be dead. In the mornlng he could not find any of the dead bodles The
witness stated that-the Pohce shot all through the night and-he'was surprised the
bodies could not be found because he took thepictures himself.

H b
ER. PSRN
'.J'—‘:‘

Mr. Emmanuel Eze asked the’ W|tness |f he will not be surprrsed that other people who'
have testified in this matter in different petitions said the DPO.took the bodies away
|mmed|ately and he wondered why they did they not carry- the witness’s body. The
witness said that he was not surprised because the Police were chasrng and shootlng -
other protesters. There is no way they could have: carned him immediately. ‘When
asked to state at what. point he left that partlcular point where he pretended to be
- dead, he respondedthat the Pollce were still shooting and chasmg protesters. People
that were at the- waterside found that he was still alive and they helped him up and- -
~_h& saw two bodies near hit ‘and that was ‘when he took plctures ‘Witness was
réminded that in one of the videos played before the. Panel, a mani'said Governor
Babajlde Sanwo- ‘Olu came around 3am and removed bodies. Hé responded that
maybe that was what the man saw. Witnéss was referred to his V|deo which showed
the Protesters, the fire, but did not show the Police who claimed he recorded He was
asked to'show the evidence of Policemen throwing teargas, the witness msrsted that
he saw the Pohce that they‘were the ones that assaulted him. They shot tear gas at
about 2imidters fiom the protesters: They were far away at that tirme and that was why
hecould record. He confirmed that he khows that-DSS uses tear gas but would not '
be, surprrsed if he found out the that Civil Defense also uses tear gas e

t
E g,
vk

The wrtness stated that he was. treated at PrlmeFort Hospltal he Ieft the hospltal ina-

~ hurry: when he heard that the Police were looking for protesters and, as a result, he
- does not have a Medical Report. He stated that when he got home ‘and suspected--

~ that'many people already knew what had happened, he werit into hrdlng He said he
knmew .about this because so many people saw his posts on Twitter and confronted'
hlm He noted that presently, he is belng very careful S
Mr. Emmanuel Eze confronted the witness that it is only his emotion ithat drives him
to think that somebody is watching hlm since he is not a cult member. He was asked
_ to tell the Panel if he had been approached by. anybody since the incident: The =
witness answered in the negative and:stated that it could be because they do not
know his face or where he stays, he also confirmed that no Policeman has come
looking for him., He also stated he is after his own safety and not willing to take any
_chances He stated that does not know the name of the Pollce Offrcer that assaulted
him. : L

Cross Exammatlon of Mr. Onlleowo Legend by Mr. Emtan, SAN On Behalf of the
Lagos State Government : :
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* When asked if-one dicate
was theeg of abroken fan: He explained thathe:wastaken-to the shanity by the.Lekki:.

Toll.Gate -after_being brutalized .on. the: foad:When the Council “asked-why.he why
‘ney,en,testiﬂed;béfor,e‘;the,jP_anel thathe was rescued and takento a shantyin his earlier

:n'ever__knew there would be shootings at the Toll. Gate because there.was:no protest -
in Mushin that day so he did not krnow what c;ag_sgd;;jch@_;.;shgo\tijn‘g.-; He confirmed that -

he was still at Sandfill at the;tjmggch‘ef,é\_gmyal‘éft Sandfill-but chose not to go to Toll

-Gate.to join cheg,,gpﬁgteéteﬂrsgih spite of the shooting. He confirmed that some of the

protésters he met at.that time are known and some of them brought their petitions.
. He-further confirmed that he.is not aware of anyone that died after the event. The
_ .witnﬁes,_ls stated that he has been hiding though no Government agent has attacked
“him since that day and that he started coming- out;fewsmonths after the tension had
" gone. dewn: He confirmed that he was no longer-in-hiding and he has :not been-
_attacked. Hearing was adjourned-at this point. ", - SR S

3
t,

~ On the next adjour‘n_ed_,day{}-the*With,ess"croésj-._iexamination of the witness continued
- with-the witness ‘confirming that the videos he tendered were taken atithe:Lekki Toll
Gaté road.: While he could not recall the:tinie; he. r._'em'emb,ere”d»_tha-t-théy:wef'r.ea.taken. :
- immediatély-he.was 'gp;t;~fhelped ‘after the-soldiers had left: He:did.not know: the:

n'g‘mb,e__r;@;ﬁhpu‘rsgSUbs_equent to the:soldiers leaving'and he.did not:want to give the

Counsel a:wrong answer. The witness stated: that:the vidéo ‘was taken beside the:
. waterside. He denied thatthe video amo ‘ o

unted !to._ac"cihg on his part. !

B s . PR i o O LI T RN
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testimony, the-withess' r,'espénde'd that the shanties-were by the road-and-that -was

_ where he:shot the videos.:He statéd thatthe wanits the Panel to believe that the video "

was shot‘beside the roadat Lekki Toll Gate. After. being brutalized*and rescued on

the"roa‘_d;:He,Wfééxtéken‘ to the side’ of the road-and there was wé’ter:ﬁehind him. He
emphasizedithat he was never.in the shanty. He again: insisted that thevideo was'shot-

" by the road at the Lekki Toll Gate. When asked when he left the waterside, the witness
_explained that he was rescued after the Police brutalized him and went after:other

p‘l"ote’s't'ers'.'}Hé had to crawl to the. areq of th’é7ir'|vér where-people lived for safety:as

bthér_;people whé had been trying to rescue others also ran for safety when the Police

returned.:
When the Council insisted on confronting him with the fact that the recording was an

act by the pedple threatening war, théwitness-fespondéd'that altholigh the people

in the video were angry, they did hot:mean what they said.-He noted that he was

aware that the Toll Gate was set on fire. When the Counsel indicated that the Toll
Gate was burnt after the witness's colleagues threatened war, the witness reiterated

~ that those threats were mere words said in the heat of anger. He noted that General

Omata allegedly mentioned that “powers beyond him” invited the soldiers to the
Toll Gate. This statement, the witness noted was not recorded.

. i .
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of the scenes.if-the video awvas'a fan, the'witness indicated that it .







" not know who started the fire, the Army was-there nonetheless The fire was:at the

side where the Army, was. He confirmed that he remembered:that he sighed-a Petition.

‘before, the; Panel and that.he. could identify; itif-hessaW a:copy. of it. He went-on to

conflrm that he, earller .gave s eVIdence that he'had been informed by some organizers

of at.thesToll Gaterthat: the Army would: bescoming to’ the toll, gate -on the 19%. of
:October 2020. He did not. know thelr names or. lf they worked for, the Army or any :
~_secunty agency ' L S i - . v

IR YRS Ta

the. :toll booth were, on, He did:not know the source of:the:light te the billboard or.
réetlights.: Helagaln conflrmed that helwas taken to.PrimeFort Hospltal Agungi: by
an'ambulance on the morning.of the! 21 Qctober; 2020; Heiindicated that ke did: not -
dictate theichoice of hospital to. the ambulancé operators.:He was.the, only protester
taken:to-PrimeFort Hospltal that: morning and. although he'sawother: people receiving-
treatment; he did not know if they were protesters. He is: unfamiliar; ‘Wlth_, therarea |
between the:Toll:Gate and Agungi as he lived on, the, marnland Hewas however:
aware, that most- of the protesters had clalmed to have been taken to: hospltals in Lekkr ¥
Phase Jzand that.the:ambulance

many.1 mlnutes it took the ambulance to get h|m to PrlmeFort Hosp|tal or: how many

l'~ E PN .5.:.‘ ~

.He had observed that the Ilghts of both the b|llboard and street Ilghts at the toll gate |
were swrtched off at the time he. arrived at the protest, ground: He did.not- check the -
“time but it was in the afternoon: He- indicated that it had been unusuall The lights at.

trafﬂc light junctions-they. passed through: - bt g slee 0B et fa

‘I
Whlle he. did:not-know:the name:of:the hotel he moved to after leavrng PrlmeFort
Hospltal the however-khew: that« ity began swith-/Lekki! and was: located at Agun‘gl He::
indicated that the room.cost Eifteen:Thousand Nairar (¥1:5/000.00)- per night:and'he

spent three (3) nights. at.theshotel. He was-however given.a- -discount-and-could-not::

~ remember;: how much he: paid by transfer He could not. remembere*nc he Was" glven a-

CANIRES .'.'fy‘-,v. ..?',:: B VI .'f B
Vet A ~‘l| DT NI

' ’When asked why he felt that the place for h|m togotowasa hotel after belng beaten |

recelpt

mercrlessly, the witness explalned that:he:néeded a:place.tolay. low until.the curfew:
whichwas stillin. place was lifted.He could not go'to any-other hospltal where anyone -

- knéw.-him:because-he did-not ‘have money on” ‘him, neither could he‘afford the

treatment. He further explained ‘that: the. hotel bill:was settled frém ‘money sent to -

him: The: withess went-ahead to conﬁrm the:Petition he signed and filed before the

Ranel. inthe absence of objections;the Petltlon of Onileowo Legend filed by Citipoint

Legal Pract|tloners on the 16th December .2020'was admitted and matked.Exhibit B.
He.also confirmed that he srgned the Petition but noted that he-did not think the
Petition contained a reference to.either the Lekki-Toll ‘Gate being.on fire, that'the
soldiers were shootlng as they approached from Bonny Camp or that the Army shot
lnthe air. ‘ R : CTe -
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explained that the individual cIalmed that he was a Pollceman Thet Pohce ] ,‘
.subsequentlytoldthemto Ietthem handle it E L

4.4,,.3..-‘“,,” DU

5 [,),f;.'.‘, ";-“Z,‘-vf'.‘,‘,‘ e

When asked |f she had any record of that to confirm her assertions, she rephed by_ '

oo

statingrthat¢/there “Were three vans-with a-group-of Policemen. It was"a group of

" protésters: that. carried him‘to the Policemen.” She noted: that for jevery of such
persons-handed over to the Police, none-of them wrote any Statement. They were -

simply hahded over. She then confirmed that not all of the over threethundred (300)

- fostages she tendered before the Panel was frori thé: ‘Lekki Toll Gate area, although -
" they were maJorly from that location.;She explained that the footages! which did not

occur at the Toll Gate were combined in a folder. According to her, they were plctures

“and. footages of-Aationwiderevents Which culminated ir the. #EndSARS protest::She” ~
agreed that the fostages equally covered other areas in Lagos State apart frofn the-
Lekki Toll. Gate. Wheri-asked to confirm that she-did not personally-cover those areas, -
- sherespondedthat she was only.at the Lekki Toll- Gate. She'could naot speak to those -
places betatisé shemwas not there.- However there were thervideos | apart from the..

~ ones about the mcxdents There were: two (2 ) others allegedly showmg sponsoredzf _

e 3a

When asked lf the agents who worked for her w1th1n and around Lfagos State d|d not’fE _
“inform her that Policemen were killed;:she'stated that the protesters:h Had:no. agents.

' She also-informed the Panel that the videos she tendered before: the Panel were
derlved from the news-and she watched them on'the news:before resentlng sameto .
the:Panel::Wheéri-also-asked-if she-asked about the Police: killings; }M|ss Ibrahlm_" ’
responded that'she could notuask the journalists-from*Channels and'other stations:

~ questions.:She responded that'she is-familiar with Police uniforms; as such gheeould™ -

identify a-Police Officer when she saw. one.She- |nsnsted that the issiie of the D.P:O.

of-MatokePolice Station, was the reason: why she left the Toll Gate: Sh[e msrsted that

she wasthere = u vt T et e 0 R e e e }

v 4 € -
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When"'a"sked, to- mention the name, of the individual-who was killed:ahd the:hospital
he was: taken to, she replied thus: “He:shot'someone and I-entered.a‘carand: left.:]-

don’t have the information of the name of the victim and where he/she was taken t6.”
When ‘asked if she knew the name of the individual from the list of names presented
by~ Professor: Obafunwa-for - autopsy. at-his department, shé :responded:that the
individual was someongé the:D.P.O. of: Maroko ‘Police: Station :shot: - Further, that
someone recognlzed the individual as well as the D.P.O of Maroko Police Statlon as
well:- However, she.did not-know the person who recognized the D.P.O. personally.

When asked if she was aware that the individual she referred to as ‘Unknown Michael’
was actually. killed at Ojodu Berger, the witness denied. saying that the D.P.O. shot
unknown. Michael. She reiterated the she witnessed the D.P.O. shoot a protester.
This, she noted caused the protesters to disperse. - Lastly, she insisted that the
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At the later hour of the day, she discovered that some parts of theight-eXactly-at the
toll point were off because that was the light connected to the address system, while
she was on stage with.DJ Switch, ‘Atx;a_bouts:?»pm'; they got information that the curfew
had, b_een,mQ\_/.ed.,r~t©s:*a,‘2pm~:::r-~T hat was-about the timé they- normally round off at the
protest ground:but-some people will stay back to ensure that the people that will-
sleep over were safe. There were some people that cleaned the protest ground and
some come from Ogun State, Ibadan and so on and they slept over. Somie of the -
botncers stayed back voluntarily and volunteers too. They jubilated over the fact that
the curfew had béen mgved to Ipm. LTl SRS TR g AL ST N

1 L

T I e
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She,smtéted;chgi;at' about 4pmjshe was withuthe“f‘pubvlié-éddré“s"s system anhd was telling’
the crowd not to react if by any means they have the presence of the Police or Army.
‘She. said -all they-needte do is sit down,’ raise their flags'and chantithe:Nigerian
Anthém. In the middle of:it;. they.had-music.going. At this-point, herself, DJ: Switch, :
two “guys’ and two-other ladies were on»stage. At-about 6:45pm;-a Jlady. by name .
~ Serah.rantotheistage toi nform:them thatthe Ammy was there. Pebple weré confised..
and s’ta,rted' ‘ru.mni,n_g;;;helt_e"f-—_s’kel,tef;:The‘ witnéss said:she told them:to éz%l-m?dc)wn that
' she-did.not think they were there;to harm:protesters. As they were.doing that; they -
started hearing gunshots. She and DJ Switch turned and looked in't_h"e direction of
SandFill because they could'see afar from the stage; from where they‘-s%’\'/vﬂth_e?\'/ar‘]s of
the Army- coming towards them and shooting.randomly at the.same.tirie. = g o7l
Oni seeing:that, she tried to understand if they:were sho’btin'g’.a't-;;thelm'}m..'[heyx.w‘er_’ef'f '
shoOjcing..upwaﬂrg\':is_ and shooting directly.at protesters.:At that point, shetrealized this
was no’t-\‘_va.;j,o’_ke.-;'l'_,hgy jumiped:down, from:the-truck because they wereiclosing up on :

them. As:the shooting: was:going-on ~most of the-people were. crying and chanting - |
the:Nigerian Anthem, raising their flags. She took her:shield atthe bafc:k-of_-’th,e truck:
they.used-asthe:stage::She:was in.a-confused state; from under.the truck she started
pe,;—:fpi;ng-_ht'o‘_kn_qw what the soldiers were doing and they-were still closing.up on them. -
“Athought cafne to her mind to lift her head, that if the bullets can hitthe peqpl‘e on:
“the ground, it-can hit her so she sat up and a ‘guy’sighted her and said “Mama you
are still here” and he ran towards her and took a seat beside her.but before-he ¢ould *
* even get down, hesaid }”Maima_,:;bu‘_llet don hit me”. She Idoked at:his side and told -
him to.calm ,dgﬁwn and hold his breath. She was-at the very edge and'she thought a
bullet.could hit her too, so she started dragging the ‘guy".into the crowd. The witness
said: she. does: not know:-the -name of the man but somé of-the ’guyé’ that .were
evacuating the people that:were shot took a video of him. Thereafter, she tried to
drag herself and the ‘guy’ into the crowd. Some of the ‘guys’ on stage were carrying
bodies of people who were already shot. They feel their pulses and put them on the
stage. About four (4) people were on that stage at that time. Two (2) were lifeless and
people were trying to resuscitate them but they were not responding. She noticed an .
old man putting on a lace material; she was the one who had interviewed him few
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* She stated that she was just by the fence when she came across a lady named Victoria
Oniru. She was also at the protest ground:before the shooting. Her house was behind
the Toll Gate and she: asked her to come take a shield with her. They were there but
- could not sleep. The shooting continued but-not as frequent as when she was at the
. protest ground. She did rot know who was shoqting at that time'but was hearing the
‘gunshots because they were by the fence. Witness stated that around past 7pm to
8pm or thereabout, she left the Lekki Toll Gate. She stated further that the next
morning, they decided to see if they could still get some people to the hospital.
- She stated that they-tried approaching the Toll Gate, the shooting was still going on
as at the next morning so she went to an uncompleted building behind just for herto
see if there were people that need help of bodies: To her greatest surprise, she could '
only see blood and birds (ravens). She stated that they were fe,eding{ on the blood -
‘betcause-they were able to take pictureé'cf blood stains on the ground. There were .
" Press Personnel on.ground and one of them told her that he saw heron stage and
asked herwhat happened. She gave a brief of what she saw. o '
The witness stated that her experience after this day as an #EndSARS Protester-and
coordinator-was that from that morning, some of the people that took the Protesters
to-the: hospital were communicating with her.-They also“informed.her that people -
~have been moved from hospitals like Reddington hospital to an unknown place. She.
told them to take videos of vehicles that were moving-them. Since October 20,2020
till date, she.stated that she has not been:to her house. From that da'yf; she had been
seeing to the welfare of the victims; :She -had to make food, clothing, medication
which.the government did not give freely or make available to them: On the issue of

her safety, she noted that she got a threat call a few weeks after the protest from one

strange voice. Also Jast-month, she was with a friend who was also| at the protest -

ground when she:noticed a car trailing them'but:she did not take it seriously. At this
point, the matAter'wasAaajourned to 20th March;-2021 for cross'-'eXamir’uation'. ' '

Cross-Examination of Miss. Dabiraoluwa A. H. Ayuku by Mr. Emmanuel Eze for
the Nigeria Police Force. e SR e i T

On the 30" of March when the matter came up, ross-examination began with the
witness re-stating her name as Dabiraoluwa Adeyinka Honey Ayuku. She then went
on to confirm that she deposed to an affidavit in respect of the instant matter before
the Panel and identified same. In the abs’e_nce of any objection, the Affidavit of Facts
in support of the petition of Dabiraoluwa Adeyinka Honey Ayuku was admitted and
marked Exhibit A. Witness also confirmed her Counsel’s Petition before the Panel.
Consequently, Petition of PWD Chambers of LASG/JPI/230/2020, filed before the
Panel on the 14th of November, 2020 was admitted and marked Exhibit B. -
The witness proceeded to further confirm that she was present at the Lekki Toll Gate
on the night of 20th October 2020. She indicated that it was the Nigerian Army that
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She 'clarified that the protesters tried to-set ’up barrle‘rs'"td-‘*pr'eVent the Army from ™
coring close to'them and that the shootiig:Was going on at the time. When asked if
she personally took phistegraphs-or recorded videos capturing any of the events she
m_,_:tlof'n”ed,_?she responded- that she was with the’ public address system ‘Also, she .
was panicky and could not record anythlng The recordlngs were done wrth mobrle

'phones of some people in the group RS R

.'She explained that she ClICl hot hrde under theé truck for safety when the shootlng
started.’ Rathier; she stated that she sat on'the floor, at'the rim of the truck while the
‘buillets weré flying. She. also stated that sh& observed bullet marks on the truck She
~said that she almost got killed and only managed to; narrowly escape

Re-Exammatlon of Miss. Dablraoluwa AH: Ayuku by Mr: Ogunlana SR
r Counsel tried to questlon whiat the comimunication with the L
Rotin ,r Sefikiobjected onéfhe__ground thatthere wis no"" m‘brgurcy in
'The Panel consequently upheld Mr. Seriki's obJectlon Fog

Cross Examrnatlon of’ M|ss Dablraoluwa A H ?Ayuku by Mr Emtan S

Th_e’W|tness began by- conflrmlng that she was: by the wheel of the truck whrle bullets™
had ‘béen flying arsund her. 'Shé thén: clarlfled that'she | was not tinder |the tucki*She
had sat by the wheel and was peeping frém under the truck fac1ng the crowd Fat-the”
side of the Toll -Gate which faced Lekki. She testified that the bullets ¢ came from ll
sides and. she could notbe specrflc about where they wete coming from. When asked”
to explaln ifisoldiers, crossed the barrier in ordérto’be able to closein on'the" rlght
‘and-eft ofwhere the protesters were the witfiéss responded thilis: “I was ori the stage
and sai the way they were commg rn from SardFilland they started: closrng'us in“til]-
| y ""‘ght People runmng |nto the watet were

She. en. confrrmed to'the Panel that: she had been backmg the SandFrIl ared’ When™
~ asked how shie Waé then able to'see whatitas ‘going on ‘behind the Toll Gate if she
had been backrng the SandFlll the witness explalned as follows: ”Very well, | was not
segifg up. 11 was seelng “from’ under | was' see|ng very well, and riot up ‘to a inute
aftér | fifted 1 my face, a"’guy’ sighted: me and came to sit at that pomt and was shot l
am trylng to explaln it as l understand rt o

She stated that the truck shé had been standlng on was as high as the table size and -
clarified that she was not at the back of the truck. When she was asked to demonstrate
what she Was trying to say; Miss. Ayuku responded thus: “The truck can be this hlgh '
| was sitting down on the back tire like this and peeping like this from under the truck.”

1
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© 2020 the witness responded to wit: “They didn't come as early as the:time we arrived

there. It's not like there is an uncompleted building. behind the toll gate and that was

~ where | took my shield that night.-it's.not-like-l'had anywhere to go to because the
“whole place was.in: chaos 50! from that burldrng l could see everythlng that happened
“at: the Toll Gate:” ‘ L - : :

It was her evidence' that she spent the ntght in an uncompleted building before one
Victoria Oniru invited her to her place to refresh. She restated that she spent the night
at'the uncompleted building with other people who had also been stranded. She

 testified that-there;had not been people armed with guns at-the. protest ground -
~ except the Pollcemen and. the:Army. She did.not know any: persons by their naries -
until-after the incident. ‘When asked if she did.not know’ about the:live stream of'the -
event;- the witness responded -that @' lot ofpeople filmed the event. She again™
reiterated that.she-did not know:any:'Godson';-However, she was-awaré. of the CNN
video that was showh to the Panel Subsequent to the objection by:her. Counsel over-.
thie "question-in .which-the. Wltness was asked .to. confirm:hearingisomeone saying-

hé&/she cancount four people ‘the witness went.on to state that'sh& watched a CNN.

video but that she- never-answered the questlon as to who the CNN reporter was

_mtervrewrng that rientioned the: number of people that dled

i ta,f - - 5o - s - . .
A i ‘i-. EE \J A TR P T * SRR T A T [

She noted:that. she was not fully aware of the CNN vrdeo about: the. massacre at the' '

Lekki. Toll Gate as she had watched a lot of videos. However, she‘watched the live

stream-videdr of ‘her friend . DJ Switch“whete:she alleged that a*lot of people Wwere

kill‘e"d"“WitnesS"-cétegoriCalIy"denied the presence of weapons at;the protest ground
as'shie-had been one of the pérsons who ensured that no incriminating. weapon was

o P

brought to the protest: ground. She indicated that bottles were not even-allowed. She -
insisted that:she did not knotw. anyone who stated that “Our-boys have also brought::
weapoh:” "Miss: Ayuku-then ‘wént on-to clarify that she never:stated that sheitook her

leave. Rather she was allowed to léave for the purposes of getting’ ambulances for-

people. She further. clarified that'she was not in Victoria Oniru's house as she had also
coimie out to the street when she. heard" gunshots in between. She was® only given a

Achange of clothing at Victoria Oniru’s house. It‘was her évidence thatall these things-

occurted between midnight to daybreak after the Army had left. She emphasized that

it occurred ‘in-the- mornrng and that she did not ordlnarlly leave: Rather she was

permrtted to Ieave

She informed the Pa’nel‘that she observed blood at the spot where the truck was at

the Toll Gate on the protest ground the moming after the incident. When asked if the

blood-was just in one spot, the witness responded that it was not on just one spot. It
was on the body of the truck because the protesters who had been shot were placed
in it and then on the ﬂoor around that area as well
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" be coming up on that day based on the Cause List that was sent.to. himzHée was under
‘the impression that the matter was to come. up=thexnext: day. Based on the
concurrence of all Counsel, Further, Hearmg 'was adjourned to 15* May, 2021
At the res_umedﬁln.;leua‘r»_l‘ngu.on'the 27% of July, 2021 .Counsel to the Petitioner, Mr.
Ogunlana informed the Panel that they had decided not to call any other Petitioners' _
in respect of the Petition because they belonged to the group of. people who.did not -
~ suffer any |nJur|es after reviewing the Petition. He noted that the two (2) Petitioners
they had “earlier. called would suffice. Based on this. submission as well as the
concurrence of all Counsel that the matter be adjourned sine dine as was. done wrth
other Lekki investigation matters the Panel upheld this posmon

|
|
|

SUMMONS THE NIGERIA POLICE FORCE R )
EVIDENCE OF PERPETUAL IBE KAMSICHUKWU IN RESPECT OF THE INCIDENT'
OF.20™ OCTOBER 2020 AT THE LEKKI TOLL GATE, LAGOS ‘

Appearances Entered , : o
Mr:- Adeshina- Ogunlana w1th Ayo Ademlluyl for named #EndSARS Protesters onl'
record.- - - S '
Mr: - Cyril Ajlfor w1th Mr Emmanuel Eze and Mr., Jullo Hodonu for the ngerla Pollce
Force.

Mr. Rotimi Seriki wrth Akin Elegbede for Lekki Concessron Company Ltd. :
Mr. A. J.Owenikoko, SAN and Mr. Olukayode Enitan, SAN, WIthY Olabode J. Tony -

and:©. Atti-John for, Lagos State Government.

Mrs MandyAsagba Esqg.-with Mr. A. C: Eze for the ngerlan Bar Assocratlon (N B A)
Mr. Jonathan Ogunsanya Counsel to’ the Panel. : : T
Evidence- ln Chief of Miss. lbe Perpetual Kamsrchukwu

Her evidence began with the witness stating -that her hame. 'was lbe Perpetual
Kamsichukwu, a lawn tennis coach who lives at 185, Ikorodu Road, Lagos State. She |
was béfore the Panel to testify in respect of the incident of the 20t of- October, 2020.
She began her testimony by informing the Panel that she participated in the Lekki-
Toll Gate protest as one. of the backstage organizers responsible for overseeing the
welfare of the- protesters..She stated that the protest went on smoothly and-
peacefully, thus- giving her hope for a better Nigeria. It was her evidence that prior to

the 20" of October, 2020 protesters had held a candle light event for victims of

Special Anti-Robbery Squad (SARS) on Friday, 16% October, 2020. She stated that on

the day of the candle night event, she and other protesters had requested staff of the

LCC to switch off the lights but they were informed that the lights had never gone off
previously. Despite this, the witness stated that the activities continued and the event .
was successful. She indicated that.she went to Igbosere the following Monday and
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would shoot stop and then approach the protesters At this pomt people were .
’dropplng with various injuries while Dabira was still trying to calm the protesters
down. DJ Switch also dropped the microphone and began attending to the people
* who had been shot; dead or injured close to her. She indicated that this formed the
basis of the viral video made by. DJ Switch. Everyone accordlng to the witness, was

lookmg for hldlng places

She informed the Panel that the shootmg went on for about forty—flve (45) minutes
and that she noticed a van drive in after which the shooting stopped. Someone who -
appeared to be the boss of the soldiers alighted and the soldiers immediately stood '
beside him. The said boss then approached the protesters asking them toleave. She
' recalled that when some of the protesters stood up to leave; they were shot. As a
result, everyone was scared to stand up again. At this point, the witness stated that .
‘Dabira who.she was beside her raised her hand to ask the said boss if she could go
get an ambulance to convey the people who had been shot to the hospltal This boss
gave her perm|SS|on to leave after asking why the protesters were still at the Toll Gate.
~ after the curfew which was to take effect at 9pm had been declared The witness-
lndlcated that they all replied that it was not yet 9pm '

- She testlfled that although Dablra tned to get her to follow her she however ran back
rafter informing her that she wanted to join the other protesters. A soldier then
escorted Dabira to the exit to get the ambulance. She stated that although the
~ ambulance arrived shortly thereafter, the soldiers did not let the ambulance through.

-She stated that the said boss had left at thlS point. So, she started to shout that the
army had sent the ambulance back. Eventually only.two (2) out of four (4 ) ambulances

w_ere allowed in to attend to the corpses and injured protesters. ’
She lnformed the Panel that when she saw some soldlers Iooklng for bullet shells at
' the scene, she beckoned to other ‘guys’ to also pick up the shells as the soldiers were
trylng to bury ev1dence She-indicated that although two (2) of the sold|ers heard her
and looked at her; she paid them no mind and proceeded to take an old man who
was at the scene to the amibulance. On her way back, she stated that the two (2)
soldiers who had overheard her earlier accosted her and said “Is this not the useless
girl that asked them to pick bullet shells. If you say anything, | will hit you with the
~ gun”.She responded by saying that “I said. what is left, they should shoot me since
they ve killed our people.” She testified that she was then asked to leave the place.
" It'was at this point that she noticed that they had no name tags on their uniforms
because she had been a bit close to them. The shootings eventually stopped at about
11:30pm after which a Policeman who was dressed in white as opposed to their
uniforms took over by throwing teargas and also shooting sporadically. She stated
that the shooting continued while the protesters were surrounded by both the Police
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She did not also know the name of the LCC staff who lnformed ithem;that.they were
acting on instructions when the billboard lights were turned off, neither had she met.
the staff prior to that day. She.was: aware that her-comrades were also recording on
that day,. xalthough sshedid not, know why, it would have been for their personal
reasdns.- While they didn’t ask the protesters to delete their recordlngs that of the
LCC staff looked suspicious and she was aware that the LCC was the manager of the
Toll Plaza where the protests took place Lastly, she did not know if the LCC had a
greater rlght to record what was gomg on than any other person e :

: n I
At the end of the cross-examination, Mr. Ogunlana |nd|cated that he was unaware of
any exhibits which-were tendered by Mr. Olumide-Fusika in respect of the issue of
_ Michael, Bakare. in-relation:to the nature of,injury and medical report..As such,.he
would be presenting.it during the evidence of his next witness. At his pomt Furtherv_,

Hearlng was adJourned to 5th June 2021, e e et e

3
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When: the matter came up on. the 26th of June Mr Ogunlana mformed the Panel that,‘_‘
the-witness informed him that she had been cross-examined by all Counsel and that.
one Samuel Isah was the ‘only person left to testify: Consequently, Further Hearlng;‘.
was agaln adJourned to 13th Ju]y, 2021.- - . 0 R T

3
)

On the resumed Heanng date berng 27th July 2020 Mr Ogunlana mformed the Panel )
that ;he "had.decided,.not, to . call further pet|t|oners in the . petition: because they
belonged: to the: group. of-people. who did not suffer injuries. and. that the two.(2)
people he had callediwere sufficient: Based on this submission and the concurrence-. -

of all Counsel-that.the matter.be adjourned sine dine-as was done wrth-other«Lekk :
investigation matters, the Panel upheld this posrtlon W ’ f '

.

SUMMONS: THE LAGos STATE COMMISSIONER OF POLICE, - { PR
. PR AR .r, S e u,-: e e - N =3 F o -H“ . \
Appearances Entered ‘ |

Mr Rotrmr Serlkl W|th Grace Jogor for Lekkl Concessmn Company L|m1ted

Mr. Cynl Ajlfor with Emmanuel Eze for the’ ngerla Pollce Force ' i

Mr. A. J. Owonlkoko SAN with Mr. Olukayode Enitan, SAN, J. Brlggs andY Olabode .
for Lagos State Government , :
Mr.. Jonathan Ogunsanya Counsel to the Panel. o
Mr. Adeshlna ‘Ogunlana for named #EndSARS Protesters on record -

Mr. O.C. Olagunju with.O. Obilade for named #EndSARS Protesters on record

Mr. A. C. Eze Counsel to the Nigerian Bar Association.
Introduction.

1
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Subsequently information reached them that another group_had;;laid_;;&sj’;ege_ at the
Government Office in Alausa. 'Theyr later became_awareabout thé protests at the
Lekki Toll Gate and the link bridge' He stated that it was a coordinated protest against
SARS and that the- protesters came up with a 5- -point agenda demandlng the end of -
SARS T the address of the Commissioner of Police at the Palice Headquarters he
informed the protesters that he would pass the message. to the Inspector General of
Pollce and. Mr Governor R S TR R A TR '

He' stated that on Tuesday, 13th of October 2020 before the Thursday when the

protesters started taklng over the' Lekki Toll Gate He was mandated as the AC .

Ov'eratlon to persuade the Protesters who had blocked the toll gate to Ieave He,"
explalned that'the plctures and VldeOS of hlS address o them wjnt VIral,Il_even OUtSIde;

the shores ofthe country He noted that he spoke to protesters abzout the |mpro

|

evs

that thelr nghts stopped where the rlghts of others began

‘- o T S

Shortly after"’ the Commlsswner of Pohce of Lagos Mr Hakeem Odumosu came..
around while -the Mr. Governor Mr :Babajide -Sanwo- QOlu also. addressed the
protesters but they.ended up pelting him with pure water. sachets and: bottled water:
“The Goveinor told,the-police. ofﬁcers to stay-away because:the protest ‘was:against
the;Police; he asked them to-step .f__ar;away. It was only the Governor's’ ‘clése contact !
security that were with him. The Deputy Governor also accompanied- Mri Governor

on that day to- address_ the sntuatlon At the end of the day, they had!to whisk him
hurrledly' way frorm the scene as some persons were stonlng h|m w1th bottles that

had urlne |nthem o T . o

hurrledly went rnto the vehlcle al"ter whlch some persons broke all thelbackllghts of _
the securrty vehlcles ‘that were there that day As soon as the Governor left thel'

Commlssmner of Palice told him to ensure he maintains the ‘peace ‘that 'was there
before the. Governor.came. The witness also spoke with the celebrities amongst them

and told them.they will not be able.to control the crowd. He saw some among them |
sharlng drugsthat: look like weed, Indian hemp and substances in powder form, there
was-foodand drinks-and it was well organized like it was a carnival. He was ‘also
offered food and drinks, which he of course he turned down. He even had tear gas
to disperse them as the AC Operations but he wanted them to disperse peacefully.
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lynching and killing of the Armorer as well as'the settrng ablaze: of. yet another
Policeman at Orile; the decapltated arm 'of an Officér b5éing shared and eaten after
the deceased was burnt; videoswhere: persons with pistols and wielding axes in
Surulere as. well- as’ ‘thie assault of another Senior Officer at Apongbon Bridge while
t#ying to. calm the protesters/hoodlums down. He stated. that the corpse of that

offlcers was later found under the bridge. He referred to.a mammoth crowd at Orile.
who also carted away, equrpment and ammunitions and Police Officers’ belng killed;

a cwrllan brandlshrng a Pollce weapon( ‘with a kllllng range of 300m whlch was flred ‘

lndlscnmlnately He noted that corpses\ were later found wrthln that area.

He explalned that the D|v15|ona| Pollce Offlcer of Ebute Ero Polrce |Stat|on was
assaulted and had since become rnz pacit ated and unable to carry out the functlons 2

of\h|s Offlce As such he hadl:to“be ’boarded 'as he was no longer useful in, servrce
He went on to show another scene from the vrdeo in Wthl‘\ corpses suspected to be
those of Pollce Offlcers were belng burnt However they could not be certain of tl’llS): :

as they'we eburnt be‘ ond recognltlo"' He went on to explaln that some Offlcers had .

e PRV v - Dyt

been de.claf.ed mlssmg i action. They WOuld only be dedlared dead aft“ seven (7)”"
years - as ‘they were unsure ‘that they were amang the burnt corpses. ACP Sdubona
also: referred awideo o the ‘Panél in which"a-visiting ‘Mobile' Police 'Officer: from
afiother staté could hot betidentifiedias he had been ‘b’umt beyond ‘ré'co‘gnltion; He'
was ‘only identified f'as'an'Offic-'er'r'by:the boots he was putting on. He*"a’galn reférféd

to another in which people weré cutting and’ shanng the flesh ofthe hand of an Offlcer
while another person took off wrth the hand P, e " :

t
e e [
s

The w1tness clalmed the Pol|ce authorltles had a lot of unldentlfled Offlcers as well asw

(S SEON

those who were mlssrng ln—actlon and prctures of some anured PollcelOfflcers at a

PREE%

hospltal |nclud|ng that ofthe D P‘O of Ebute- Ero Pollce Statlon who los|t h|s e _Aory _

and had to be ‘boarded’ He further showed plctures of some anured polrce_ men, and-v
vandahzed veh|cles as well as offrcers hlt by some pellets whlch he explalned to be'.
cartndge ".‘ammunltlon spreads of a type that when flred and were capable of _
penetratlnng human flesh. However when shot in close range the person’s chances

of survwal WIll be very sl|m

He dlsplayed prctures of the Police D|v15|onal Headquarters whlch was burnt beyond
recognition and others where arms were recovered. He projected the Daleko Police
Post, Cele Police Post along Oshodi, Ashade Police Post and Alade Police Post which
he indicated were totally burnt with arms looted. He stated that at Elemoro, Ajah the
Police lost its barracks while over th|rty five (35) personal vehicles of Police Officers
were burnt while women were gang raped However due to the sensitive nature of
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Police Officers were there before belng W|thdrawn to ensure that miscreants do not
take over and he was aware the Protesters got.bodyguards.and bouncers to protect
them. He went on to state that:DCP-Tuhde Disu is the Rapid Response Squad (RRS)
Commander and the present. head of Intelligence Response Team (.LR.T. ) '

} He explalned the videos by |dent|fy|ng the Adekunle area as where the Rapld
Response Squad Team deployed to Lekki Toll Gate had to scamper for safety from
the' mob on'the 20* of October, 2020, which hindered them from. getting to Lekki
Toll Gate. Also, that those running were | Pollcemen running away from the vehicle
‘and the scene who had the optlon of using maX|mum force but did not because they
were not’ lssued such dlrectlve He went on W|t_h the ldentlﬂcat|on and lidentified the
vrdeos asa 'Channels reporter reportlng at the Lekki Toll Gate on 8th of October 2020
one of the times’ when “the Protesters were havmg chuich service at the Toll Gate on
Sunday ahd hé was at thé protest ground orfthat day He ‘referted to v1deos of when
lsokioko ‘Police Statioh; ‘Agége area’Was attacked and also idehtified a mian ‘with.an
AK 47 and a box containing thrée thousand {3000) live: ammunltlons Lekk| Toll Gate,
where the Governor came to address the protesters with the Deputy. Cliovernor after

) he and the Commlssmner of Pol|ce had ad.dressed them whlle the Governor was

!

pelted wnth water and even urlne from a bot'tle‘ where the_\Deputy_‘Cornwmlssroner of
Police” was addressnng the protesters ‘3 d ‘the: protesters' were’ chantl I “Where is
Buhari?"; C|vrl|ans wearing the’ unlform of & CSP’ and holdlng al Pollce radio’

somewhere on the lsland Ebute Ero that the plctures where the Protesters took

the’ rGads were blocked and’ they had to retlirn; where the'Oba of Lagos Palace was'
Jooted on the 20t of October, 2020; identified civilians fighting: themselves over loots;

a Police Ofﬂcer mistaken for the DPO Mushin while he was mobbed and k|lled for,
that; identified to be on the 11‘*‘ of Octobér 2020 when the lnspector General of
,Pollce' announced the’ dlsbandment of SpeCIal Anti: Robbery Squad lldentlﬂed the'
Chairman Police’ Servrce Commnssnon Mr. Musilit Smith ahd other members of the
' »Commlssmn whé care to compmisérate with the Ajah’ ‘Aréa Conmimand; |dent|fled asa’

search where over six (6) AK 47r|fles were gotten from- only one person and that the
--Lekkrarea, ldentlﬂed as e_mptymagazrne,s.that loads at _.least 30 rounds and when-
put on rapid, it can burst out.3 ammunitions at a time; looting at Shoprite in Lekki
area caught on camera and that women were among. the looters; Lekki Toll Gate,
- where one of them was holdlng a Scorplon that has the capacity to load 30 rounds of .
ammunltlon ThlS was after the 20", after the burning of the Toll Gate; Lekki Toll Gate
before it was burnt wh|le all electromc gadgets were still worklng personal properties
of Police offlcers that 1 were burnt and the cost, with srxty-three (63) vehicles, 25 bikes
and 2 armored carriers. While one of the armor carriers were burnt at Lekkl Toll Gate

on the 20t October 2020 ‘
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the range level-when fired; the gas chamber ejec_ts the shell out of the weapon to
allow for another in the chamber_when asked to confirim that when the Police have to .
engage some of these criminals with live'bullets? Cartridges like these can be picked.
up from any of the places 6f the incident and that it can be picked to account for the
amount of ammunitions used? Also that shells can be picked anywhere regardless of
who fired it? When'asked if the arms were in the wrong hands? He responded thatit *
is the same way he plcked the cartrldges and cannot confirm if lt was fired by the
Police or a criminal. ' S ' ' '

.The Witness étatéd that the Police had withdrawn since the 14% of October, 2020.’
When asked to confirm if at any point the Police were deployed around the vicinity
of Lekki Toll Gate. He stated that the Police did not patrol at Lekki Toll Gate after the
14% of Octdber 12020 since the Cornmissioner of Police gave the directives and that.
he was aware that there was an attempt to burn down Oriental Hotel on the night of
the 20% of October, 2020 while the Police were not deployed to forestall it, but that
there are Police guards at the Orlental Hotel because of some expatriates in such flve
star hotels whose duty is to sécure the place. That he got to know that there are

evidence before the Panel that the Military got to the Toll Gate around 6pm-7pm on o

the 20 of October, 2020 6nline and in the néws. That Lekki'Toll Gaté Gperatiorially

is covered by:Maroko Police Station and that there was no repoft from-the DPO"of
Maroko Police Statlon to his office. as the head.of" operations regardmg an

engagement of Police officers from Maroko Division and some people at Lekki Toll

Gate which is within the jurisdiction ‘'of Maroko Division, warranting the use of live
round ammunitions on the'f.'IZO,‘h'ahd'215,t of October, 2020 ‘r'éspectively.,

Having identified one of the persons appearing to participate .in the protest at the
Lekki Toll-Gate holding a gun known as Scorpion, the Witness further stated that it
uses 9mm just like a berretta and that the video-was taken from the internet but he
does not know the date, that all hé knows is that it was at Lekki Toll Gate. That he
‘does nbt_ know whether the video of the man carrying a gun was already online as at -
20* of October, 2020 but that he saw it online and confirmed the location to be Lekki -
Toll Gate with high concentration of protesters from the video as at the time. The
Witness stated that Police used graduated use of force and the highest level of force
is to make use of live ammunitions and that cannot be done without directives from
the Superior and even at that, Police do not shoot to kill, they shoot to maim. When
‘confronted with the question if from his experience and whether he has the records
and report of the. Police encountering any of these Protesters anywhere around Lekki
and Admiralty junction because a lot of people before the Panel, came to say that
they were shot the next morning by the Police around that vicinity, having seen the
footage of Lekki Toll Gate after 8pm on the 20* October, 2020, after the military’s
'presence, and that the Protesters had dispersed, most of them had left. Also, that
when the life of a policeman is under threat and the assailant is carrying a dangerous

LASG_JPI REPORT OF THE LEKKI INCIDENT INVESTIGATION OF 20™ OCTOBER 2020 . 226

k3







towards Ajah and one is close to the bridge, on the left before.getting:to Ajah Police
' Station itself. That between the 20% of October, 2020:and'21% of October; 2020 there
was an attempt to attack llasan Police:Station which was repelled by tear smoke and -
there was a barrier:Used to limit the crowd getting to the Station. That tear smoke

was® enough to dlsperse the ciowd and the usé of firearms was not requ1red during

the attack: ~That the- official channel involved if a Police Officer is alleged to have

commltted a crime involving loss of life is that such Pohceman will be charged to

'Orderly Room trial if it is within the inspectorate and.LCO cadre but if he is a senior

Police- Ofﬂ_cer,,h_e will be issued query immediately for-him to explam v_vhat led to the -
use of his weapon and if found guilty, -he will be sent to-the. State Criminal

lnvestlgatlon Department (SCID) where he WI” then be. charged to court

He asserted that the D|V|5|ona| Pollce Ofﬁcer (D P. O ) of Maroko Pollce Statlon as at
20% of October,:2020.was CSP. Raji and that to his knowledge there was no.channel

of complaint,activatéd agalnst CSP. Raji*concerning the Toll-Gate, that ‘will- warrant

him.being .issued any. query concerning any misuse..of: flrearm or .otherwise. That.t
before the EndSARS protest, of the 20" October, 2020 there were situation reports
“of activities, of rival gangs, trying to have superiority in.a'particular area within their -
area of responsibility (A.O.R.). Before the tactical teams were disbanded;. the.OG;:
Anti-Cultism usually attends to such things pertaining to cultlst activities and that after
EndSARS, there.was an upsurge of crime. Cultism especially,:rose- 0 ‘astronomical
statlstlcs after those units were dlsbanded S i RRRY '

Vb

Th,at"aft_\er_ th_e.‘#EhdSAR.S .Iissdes' and,the situation having be._en.,broyght to normalcy,

there were .incidents: of rising cultist activities in Ajah area.that,the.Police had. to-
'orgamze ralds from the headquarters and also bring down some shanties that were
believed. to be. hldlng places for these cultist. During the period of removal of the
shanties, some arms-were recovered. These arms were locally, made’weapons; the.
ones that discharges. pellets That right from the 8% of October, 2020, it can be
notlced from one of.the. vndeos (one of the Channels. report) he tendered in ewdence '
. before the Panel that vehicles were stopped and-turfied:back. The ones: that wére
: allowed to pass dld not pay any toll. They were allowing them to go freely while the
workers that were supposed to collect the toll had left the place He stated that . he
had cause to pass through the Toll Gate between October 2020 and today and that
based.on .h|_s Sobseryatlon_ the toll col.lectlon has not resumed. :
He lnformed the Panel that the Police had two (2) umforms worn for two purposes to
wit: Operatlonal and- Administrative purposes. Administratively, they wear black on
black especially on Mondays either the bush jacket or the tucked-in shirt on black
while it is neon blue on black every other day except the weekends. On weekends,
they wear urban camouflage and that operationally, it will be noticed that Officers on
traffic control wear black on-black because of dirt and also for night duty so as to
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He indicated that he wasn’t aware of. any,j—p‘ati;enhts;f,allegedly~ treated on the night of
the. 20" October, 2020 and the:212 Octéber; 2020 by doctors.. He also indicated that
in the absence;ofisuch:report, the:Police would only.have records if it was reported
atithe - Police:Station. ' When also-asked -if the ‘doctors-who did. not report such
incidences to. the Police would be sanctloned “the ‘witness- responded that the
relevant person would have to'report the incident to the Police as a Complainant and
it would then be takenit up from there. He was not a member of the Security' Council. -
As such the Commlssroner would not have. rnformed him if he were rnv1ted as he was

'ﬁf::r..fﬁi".": s T T >.";-:.:" P T

He |ndrcated that he heard about the announcement of the curfew on the radio and
reiterated that the. Commissioner fieverinformad him of the Butcome of the' Securlty
Council‘mieeting in' respect of the curfew.-He cnly cameto-know-about:it after it-had
 beén dmposed:zThe withess confirmed that:hetestified-that Plicemen’s uniforms:
comprlsed of black-on:black and neéon blue on black and camouflage: When askéd: if:
- hewas aware that Pollcemen were:known: to bé clad in other outfits while-oh:duty;
the witness responded: that they-could hot carry weapons which would ldentrfy them:
as Officers exceptintelligence Offiders who mingle with the>crowd and-did not:carfy
weapons: When also asked if he had knowledge of Police Officers who did not wear
official uniforms while armed; the witness asked the Counsel to shiow him pictures:if -
‘he:saw:'suchOfficers and:noted: that sthe  said Officer: must put oh-a body armor:
indicating-‘Pslice’ atthe’ least Hehthen gave the example of Ofﬁcers in- the State CLDA
llketheﬁ”dlsbanded SARS N A P T L D

He. rnformed the Panel that he ‘was at- the To]l QGateon- the ']3th of: October 2020 as
‘wellasithe Commissioneriof Plice and Mr. Governor: Hemoted that the Poslice would
nothave been'there if they had: withdrawn. The directives to'withdraw.did:not come
from thez:Comimissioner of Police until the '14% 6f October; 2020 after the ‘abusé’ on
Mr.-Governor and the Police never retumed as they had withdraiwn ‘to their barfacks
and stations for safety reasons as they had become the subject of attack. It was his -
evidénce that he would not-have known that the protesters were no lorigér at the
Lekki ‘Toll*Gate from -the 21 of October+as they had withdrawn from the 14 of
‘Octdber;-2020: He confirmed that the Divisional Police Officer (D.P:O.) feportéd thit
the' Lekki Toll’ Gate was' ‘burrt. He rerterated that hé was unaware that the protesters
‘weré no longer at the toll ‘gate from the 21 of October 2020 as the Pollce had
wrthdrawn from 14th of October 2020 ' o R

@ .-

He went on to give the name of the D.P.O.of Maroko Police Station as CSP. Ganiyu
Raji and explalned that he ¢amie to know about the buming of the  Lekki Toll Gate
béeduse it-was Under his jurisdiction.. He indicated ‘that the D.P.O: owed the
Commissioner of Police the duty to report any major incident under his jurisdiction.
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] Cross-Exammaton of ACP Oludotun Odubona by Mr. Olagunju. parl et o
He began by telling the Panel that the several.videos:he-tendered before the Panel
were all taken from the Panel. . He:clarified that he did not rely entirely on the
description ‘gi,ven;IQf;éthe?yidtéos by the people who posted them as he was familiar
with'Lagos and there were landmarks he could use to identify some areas. Although

~the videos were not all from. Lagos, they were all related to the #EndSARS protest

" between 8t.— 20t and 21st October; 2020. It was his evidence that he only visited the
protest ground on-the 13 of Octaber,.2020 although other Police Officers were there
before then: He then confirmed that he interacted with notable figures at the protest

- ground while fully dressed as'a Police Officer. He: indicated that although he ‘wasnot

~ attacked, attempt was made after Mr. Goverrior left.

ACP.-Olagunju_requested that VID20210718. WAOO13 be played the witness noted. |

-~ thatit-wasdated:13%November,2020-after- Mr: Ajifor objected-that the date written

. on:the video(2021) was the date it wasiforwarded to-the Pariel~He:also: confirmed 3
 that there was also-no-#EndSARS protest on'the 13%:0f November;:2020: When the- -
Counsel stated. that:the:witness did not.investigate-the videos before bringingthem: -
before the Panel; the witness-emphasized: that videos did not lie and that the risk-of -
" crime rose ‘after: the. #ErRdSARS.protests: ‘He:denied belng aware of: any: attempts.-to.
break-the.ranks ofther protesters by introducing/thugs betweén 8t:20t:0f Octdber;:
2020. He was also unaware that'somé pedple:who tried to steal or-exhibited-violent :
tefidencies were handed over to-Police Officers. He agreed that the-Police were riot,
atthé Lekki Toll Gate afterthe 13%.0f October; 2020 up.till the 21% of. Octobér, 2020
After the:Counsel- requested that thevideo-tagged IMG9987-in.Serah- Ibrahims’s
testirnony:marked Exhilsit A'be played, the withess statéd that'the person in the video -

looked like a Pollce Officer. However, he ¢ould not confirm:same until the AP.Number.

was; provided. He;testified that he 'would be surpnsed if it was.confirmed that the
Officer.was there on-the:21%:6f October; 2020:as it was not brought to his attention.
He also agréed thatitmight have been possiblefor-somerevents such as thé presence
of Policemen:at theLekki- Toll Gate oh the-21% of October, 2020 notto have been

brought to- the -attentiofi- of ithe CommISSIoner\of Police if .the-video was' indeed

récorded: onthe 215 of .October, 2020.- Further; -he was unawarée=of any v1deo of
' photograph of-asman who had been arrested' while taking photographs of license-

plate numbers at-the Lekki toll gate: Additionally, he was unaware that: ‘the pérson
whom: hesaw:with theiscorpion was-thé same person who was arreSted for taklng
photographs ofllcense plates e . a SRR

The witness testiﬁed that he was not aware that the protesters arrested the said man

and.harided him over.to the Police. He was however unaware that Officers from the-.

Maroko Police Station came to the Lekki Toll:Gate round about; assaulted and killed
protesters after the Army had left. In his twenty-five (25) years of service in the. Police

- Force, he was not aware that Police, who were not dressed in uniform carried -

weapons, neither was he aware that expended bullet shells were picked up by the
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that went close to them. He was not beaten either but was. harassed He went to
“speak with them to allow citizens pass and.the. othefs accused me of giving money to
those that wanted to yield to.my.advice, he was searched, , they were very- aggressive -
and he only had to mahage the srtuatlon He said thls was reported in his message to
the authonty '

The w1tness was asked to state how many properties he saw. the protesters destroy
on the 12t of October and he stated that no property was destroyed on that day.
On the 13* of October, 2020, the witness confirmed to be at the protest ground W|th .
- his men but that his men were at a far distance he was the only person that walked
- into.the midst of the protesters. He noted that his men were very close to:Lekkiround -
~about and watched from a distance with one patrol vehicle. It was a Tuesday so they
wore blue on black. He stated that blue on black is worn on Mondays, while they .
‘wear black on black on Wednesday and on Fndays the camouflage He stated that
he saw many protesters and thatthe Governor came: Before the Governor came, the
protesters were not aggressive, there was nowhere they could be because the Police
- were watching them from a distance. He emphasrzed that he did not go close to them
~on the 13* of October, 2020 because he was harassed on the 12% of October; 2020
and he did not want,to provoke them again. He stated that the Governor came
~ through:@zumba Mbadiwe. There was no way the witness. could get across to him.-A
- scall.was, put to-him and the Governor told him that every Policeman should'stay far
‘away He has his own Police entourage -and asked everybody to go back. Some of
‘the organizers of the protest accompanied the Governor to-the protest ground. In -
the process of trying to address the protesters, the Governor was stoned.with sachet
water, bottle water and stones and the Governor's escorts had to quickly-move-hirm--—
‘away. He stated that he did not make a video coverage of this incident or take
pictures because the tension was so high that it will be stupld for a Policeman in
uniform to take pictures when the Governor.was being stoned with water and urine.
“The, situation did not warrant taking pictures because people were runnlng heater
'skelter but he did not run heater skelter. The witness said he had' to follow the
Governor to make sure he éntered his car.safely and leave my: D|v1510n safely lwas
-also hit by the water thrown at the Governor. . ST

He,gnoted‘ t'_hat no Policeman was dispatched_to the Toll Gate from the 14* of October,
2020. He stated that he did not know when it ended and how it ended in Lekki Toll
Gate..He wasnot aware that 20th of October was an extraordinary day at Lekki Toll

| Gate because he was at his Station protecting it from attack. He stated that on the
20 at about 8:30 pm, people came to the station throwing bottles and burning tyres
and throwing it into. the station so they all came out. With the help of the good
neighbors around and community leaders who spoke to them and the protesters left.

" At the Station he was not armed, he was merely coordinating but his men ‘were
armed. He stated that he could not hear shootings at LekkiToll Gate with the distance

LASG JPI REPORT OF THE LEKKI INCIDENT INVESTIGATION OF 20™ bchBER 2020 . : . 23 6
) - . . . FE : ' b







Cross- Exammatlon of D P.O Maroko Pollce Statlon by Mr. Akln Elegbede on
~ behalf of Lekki Concessmn Company:(LCC):»

The Witness began:by: stating that his name is CSP.Raji Ganiyu. He further confirmed
thatron'thé 7t of April, 2020, he was posted to Maroko Police Division. The Witness
~ was asked to confirm where he was between 6pm on 20™ of October and 6pm on the

21t of October and he answered that since the 14" of October based on the order
of the Commissioner of Police he was at his Statlon I . :

 He stated that while he was at the station, no member of the publlc cameto hlS station

to.lodge any.report as regards gunshot especially-on the 20" and 21% of October,

- 2020. The witness confirmed that Admiralty Toll Gate.is under his jurisdiction and no
hospltal within his jurisdiction made any report on any gunshot victim. - Lastly, he also -

.conflrmed that there was no complaint made against LCC-on the 20%of October 2020

till. date by members of the public:and no complalnt from members of the pubhc as

: _regards any |nC|dent at Lekkl Toll Gate SRR

o Cross-Exammatlon of D.P.O Maroko Police Station’ by Mr. O C Olagunju
The.witnéss was asked if it was the first time he was hearing.an allegatlon that heand
his men killed Protesters on the night of 20t.0f October; 2020 and he answered that.

he .also ;saw. it on.social media.the same -way ke anyone ‘else-did: ‘The .witness

x‘conflrmed that the Commissioner of Police had not: asked for his explanation on that .

=55matter The witness having. asked how many Police, officers he has under hirh, stated
that.he has 171 Police. Officers and that those, that bear.arms are those that are on
duty to; protect the Station 'and those on patrol he also stated that no partlcular

ammun|t|on was allocated to h|m o S ST

The, witness. when asked to state h|s duty as the DPO; .Maroko Division, over the

territory. . that falls . within his division, he answered- that ‘it is to, sprotect lives and-
properties-in. the terrltory He responded that if an;incident goes. viral in his division

he-will be interested in knowing or finding out the: véracity, of the incident even if no

one has reported He. also confirmed that all through the #EndSARS protest, he did

not forward,.any, report to the State Command as. they were all watchlng it live
lncludlng the Commissioner of Police, so there was no need '

He conflrmed that h|s men were at the Toll Gate between 8th 13‘*’ of October 2020.
He agreed-that during that period, the #EndSARS Protesters handed over one person
‘caught for stealinga phone over to the Police men ‘stationed at the Lekki round about
and that they took him to the Station. He noted that the person was not prosecuted
as Courts were on strike and he was granted police bail. The Witness was asked that
within the time he became DPO, if he and his men had ever raided the shanties,
_ witness said they raid criminal hideouts only. Witness further agreed that there are a
lot of shantles around Lekki and he knows about some. Wltness confirmed that lot of
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Re-Examination of D.P.O Maroko Police Station by Mr. Ogunlana: -~
The Witness stated that the incident ended about:5:days.Jatéf aftet thlngs were calm
and the tension was less but he: cannotwput a date to it. =

Cross-Examlnatlon of D.P. O Maroko Pollce Statlon by ‘Mrs Amanda Asagba on
behalf of the Nigerian Bar Assoaatlon (NBA) ~ -

The Witness explained the Police uses a central walkle-talkle and all pollce formatlons '
_ and senior officers can know and hear of the events and happenings at any particular . '_
~ timé. From the 8%to-13% of October; 2020 - he radioed, gave situation reports but -
after the 14% when-the protest became more violent; the police pulled out on the
.instruction of the Commissioner. of Polrce and they watched the rest live on telev1s10n .
but.communication: did not STOP:s to tg i ST e e
He.went:on. to:state ‘that on- 20 uO'l: October, 2020 commumcatron was on gomg».
although: they. were at the:Station. He noted:that othér stations were. being- -attacked..
and:.everywhere was blocked:- He. claimed. that he..could. not-even listen-to.the.’
communication of happenlngs around:Lagos because the: tension was.high and there:
was no.step he could take becauise he was in the station based oni ‘the directive of the
Commissioner- of- Police,:because the. protesters were becomlng aggresswe That

there was ng report of serious:crimes on that day bt

3Cross-Exam|nat|on of D P O Maroko Pollce Statlon by Mr. Owonlkoko, SAN for l
'iLagos State Government. ... . . %" frass e ; e
The Witness was askedif he was aware- about the curfew declared by Mr Governor. -
- on.the: 20t-of Qctober, he confirmed same and stated that as of the:20% about:3 -

statrons were :burnt which- forced -the_Governor:.to . declare a.curfew. He: further’

confirmed that there was no .dl_rec,tlve upon the declaration of curfew_for,h,_rs division .
" to: enforce the: curféw.and that the onlydirective was-for, everyone:to- -defend their -
station: He.explained that-for officers-from, outside jurisdiction. coming for.a special .
opgration to his, jurisdiction there are procedures whichincludes documentation to -
know.they:are at a particular. place: He stated that:there is no record of deployment
of Pollce Ofﬂcers to the Toll. Gate on. the 20%, October 2020; . T e

S e : et e RIS N i .‘. S ‘{,,

He stated that he is famlllar w1th the Orlental hotel adJacent to Lekk| Toll Gate but ,
cannot. confirm, the, hotel's, security ‘details as most of.the hotels have their. own
personal-security details and they report to the authority that deploys them. On the
“night of 20%, October;2020, there was.a report that there was an attempt to burn- -
down the hotel and was it was prevented by the Police attached to the hotel but -
those pollcemen were not under his command. - :

Lastly, he tendered the Ammunltlon Movement Register of 15t 30% of October, 2020.
Consequently, a photocopy: of the. Ammunition Register of Maroko Police Station
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examine Lekki, Concession Company CCTV footage, submit a detailed forensic expert
opinion on the scene, recording of the incident.of :@ctober, 2020, to give expert
opinion on the scene visits: by Panel members and to submit a detailed
comprehensive forensic repart on the subject of their mandate. That to carry this out,
his team visited. the three (3) Toll Plazas operated by Lekki Cession Company, TP1
Admiralty Plaza (the scene of the incidence), TP2 Conservation Plaza, TP3 Ikoyi Link

. Bridge (where Lekki Concession Company .Servers are domrcrled) while  all
- photographs dlsplayed were from TP1. The evidence given to his team by the Panel
- from the Nigerian Army was one 7.62 by 39mm live casing i.e. live ammunition that
- had been fired, one 7.62 by 39mm unexpended live round (one complete live bullet),

7.62 by 51mm ‘expended. blank round-i.e. that had not been fired and a 7.62 by
51mm expended cartridge that had been fired (i.é. a blank that had been fired). They

‘also got from the Panel two live cartridges that had been fired and one that had not, |

as well as one live carttidge that had been fired which was tendered by the Army and
one that had not as well-as one blank that had been fired and one that had not. The

~ Army also provided SMI USB flash drive for digital analysis which was alleged tohave
~ contained dlgltal CCTv footage from TP1. Summanzed the balllstrc analy3|s as

s

foll ows:

L

The two units of cartndge submrtted by the Panel were of cahber 7. 62 by 39mm
-and they were live rounds that had been fired; oo :

2. Two uniits of 7.62 by 39mm Wthh were tendered by the Nigerian Army and one

of the units had been fired and the other had not;and - L

3. Two units of.7.62 by 51Tmm blank rounds were tendered by the Nrgerran Army
which one unit had. been fired and one unit had' riot been fired. The live
~ammunition that was tendered by the Army is of the same caliber as the .
ammunition that was presented by the Panel which is 7.62 by -39mm), while the
blank submitted by the Army is not of the same caliber as the one submitted by

. the Panel. One of them is 7.62 by 39mm live round, .one éxpended round by the:
-Army and two expended by the Panel but the blanks were of a different caliber. - -

The blank ammunitions submitted by the Nigerian Army were not designed to be -

fired by the rifles that fired the live rounds. It is of a totally different cahber While
they are both 7.62 by 39mm the blank is- 7 62 by 51Tmm. '

e

In summarizin'g the digital evidence, the Witness stated that the authenticity of the
footage tendered by Lekki Concession Company could not be ascertained as they
had no access to the servers from which the recordings were made, however they
went on with the review to prove that what they reviewed is what was given to them,
and could not authenticate the source therefore there was no hash value from the
source device. His team was also unable to determine the method of extraction but
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one was not fired. Then we have blank rounds that were tendered which-are'7. 62 by
51mm, one of those rounds was fired and the other: one'was ot fired and which is

quite different. Also, that there were various classes of ammunitions that are linked
“to various types of rifles, there can be multlple flrearms bemg chambered to the same

type«ofammumtlon

That 7 62 by 39mm was of Russian origin, therefore it is Sowet block natlon to Russxan
breakaway: states mostly chamber their rifles to that- kind of ammunition and not

anyone as Counsel just mentioned alist.*** There are quite a number of them; there

aré various types-of ammuition. 7.62 by 51mm for. instance is chambered to certain

other: klnds of firearms; 7.62.by. 39mmi is chambered to. quite’a number of firearms,
- which:rcanvlead 'to’ having -an extensive: list ‘of rifles -that .can -fire that type of

ammunitiony: Desplte agreeing- with the ‘witness, the :Counsel representing Nigéria
Police Force inquired.of the Witness what mim according: to-his-analysis.is for AK-49
or AK-47.in order to identify. the agency culpable but- the Witness stated that the
scope oof review is-riot-to. speculate as'to what agency is using what kind of firearm,

but they snmply did-an analysis=of the évidence' provided:to-the’ Commipany ‘while

provndlng alist of rlﬂes firing 7.62 by 39mrn and indicating Wthh weapon flred what
ammumtlon can b done but thls was'hot: part of out mandate gh e

T t;-‘;;v.:‘g\_x;,:,.. F ,.y..

s el

=COUnseI representlng #EndSARS Protesters (Mr O. C Olagunju and Mr Ogunlana
‘respectwely) and Mr.’A: C: Eze informed the Panel of their readiness to cross examine
the ‘witness, although -they "'were . constralned by the lack of’ copies of the report‘

B

tendered by the w1tness and apphed forfa copy each

Co'unsel re‘p're'senting the'Lagos State GOVerh'r"nent (A. J. Owonikoko, SAN) however

indicated that the ‘feport, though'straight forward would require-other exhibits in
order for Counsel to effectively engage the witness in cross-examination. -Further, that
although he was unable to cross-examine the witness, he requested that the
Sécretatiat avail themthe exhibits téndefed: Counsel representlng Lekki Conce55|on
Company (Mr. Rotimi Seriki) also lndlcated that he would'&lso not be €ross- examlnlng

‘the witness lmmedlately

The’Panel-'directed all Counsel to obtain Exhibit C and 'study same in order to be

_ready to cross-éxamine the witness the next day as the witness resided outside Lagos

State. Further hearing was consequently adjourned to 11% September, 2021.
On'the 11* of September, 2021 when the matter came up, the witness was remmded

'of hlS Oath
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past noon (12. 30pm) il late in the evening on the 154, ofJanuary 2021. He also noted
that he-was not sure if his team noticed that, either the streetlights or billboard lights
were turned on. Although he thought the billboard was switched off in the afternoon
He could notkrecall if they-were turned on.n the evenrng ,

P Do . . : S (

He confrrmed that the LCC personnel who was on ground dunng hrs team’s visit to
TP1 pomted out the camera which was mounted on the mast at the west side of the
plaza coming from Victeria Island. He explarned that-his observation after watching
the footage was that the protesters were coming ‘from east to west {coming from
Lekki to Victoria Island and vice versa). He indicated that the personnel informed them

that the camera was positioned-west. However, the protesters were. located at the.
east side.-He stated that his.team was not- shown a specific camera: They were simply
pointed to the camera from a distance: and informed, them. that the camera:was
mounted .on, the mast. He noted that:the: camera.was .one-that panned: from one

: dlrectlon to.another. He empha5|zed that the evidence hlS team obtained supported

the assertion that it was just-a camera.that paned,. tilted, and zoomed.-He noted that
it-was p055|ble for the Toll Gate and billboards te Jimit the v151b||1ty of the camera as

 they-were obstructions and that they did.not observe, any.other camera at face level

at both. srdes of. the toll booth: apart from.that. which they were shown. .t

,,.»‘«[ .‘"x Cod e PRS-

. The wrtness testrfred that hls team also VlSlted TP3-the Ikoy| L|nk Brrdge He cIanfled
that their investigation.did not reveal that the servers.for the. camera at TP1 were
located at. TP3 rather, that was the information glven to. his. team When asked what -
footage recorded the wrtness explalned that h|s team was told that the_f_o_oata,g e
recorded. at TP1.was stored in.a server.at. TP3 and when:they requested permission -
to visit the site, they were. informed that most of jt-had been burnt, However, they
were. given,access to look.around where. they conﬁrmed that it was mostly. burnt,in
the company. of their d|g|tal forensic expert., He confirmed: that the connectron
between a server and the surveillance camera was that the server was ‘the storage
platform. He noted that although his team did an extensive review .of the location,

they, observed that it was extensively. vandallzed and burnt with little to.be seen. His |
team did not notice anything indicating a server. He agreed that a portion of the

report he prepared specifically. referenced the fact that the footage changed from
color to.night mode at 18:53:07hours (6:53pm). He. also. lndlcated that it was correct,

‘to state that the. clanty of. the footage .captured or. recorded by a camera was
dependent on the level. of. lllumlnatlon of the location. When Mr. Seriki asked the

. witness if they observed whether the streetlights or billboard was on from the 19% of
October, 2020 till daybreak of the 20 of October, 2020, Mr. Ogunlana objected to
the question on the ground that the witness was neither at the scene on the. night of

* the.19%.of October, 2020 nor was evrdence given in relatlon to the 19" of October, -

- 2020.
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“the Chairperson of the Panel was admitted and marked Exhibit E. -+ -

The witness stated that he was awaré‘thata curfew was declared in Lagos State on
the 19*.of October;2020 by the Lagos State Government and that it was reported-in
~ the media.. Lastly, he noted that at-the time of his team's visit to TP1 and TP3, they
- were both not operational; neither did they observe any toll collection taking place:

Cross-Exarninatio,n of Mr. FunSho-Ako by Mr Adesina Ogunlana.,

: The witness: began by conﬂrmlng that the. hmltatlons his team: encountered were
: contalned in Page.4 of the.report and-that they were seven @) in number He
* indicated.that number three (3) of the: limitations was. the mab|l|ty of the LCCto.
provide his team with relevant mformatlon such as the LCC's inability to provide his
. team with information due to the burnlng df their servers. He also conflrmed that; that
was the information the LCC gave them, although their visit to TP3 which was the
alleged location if the servers were bumed down, in addition to a part of the edifice.
" .He explained that another limitation was by, LAWMA whose Twitter-handle indicated
that a.cleanup-was done-at the scene:during his teams -open:source Intel-and- that
they tried.to find out if any cartridge casings were picked up.during the exercise. He
also explained that this:was done. by pIacmg a call to their number, but they never.
~ heard back from the agency L e LN e s S T

’ }

The witne,ss;—further.,__explained that- the other limitation faced by his team -at the time -

of their:investigation was the-inabijlity to contatt key persons to ascertain-the-veracity
of statements.- He-gave the example-of allegations that although victims who were
alleged to have Heen -shot were. moved to.medical facilities, they were unable. to
obtain a piece.of the bullet allegedly fired at the individual (which.-had been removed
by the doctor). He noted that this wQUId have-enabled his team match-such bullet or .
the cartridge casings toa firearm. He'stated that this was why LAWMA was contacted,
asthe bullets or casirig could have been picked up during the cleaning exercise. This;-
the:witness noted would have enabled' his team perform a Ballistics Fingerprint and -
‘cross match same against a specific rifle. He explained that although some of the
hospltals were also contacted, they recelved no feedback up till the time of his
appearance at the Panel. ‘ ’

Referring to Pa_ge 14 of the report, the witness confirmed that the f_ootage went from
colorito black and white at 6.53pm and back at 7.48pm and from color back to black
and. white at 7.49 respectively. He specifically noted that the change from color to
black and white occurred at 6.53pm and remained so untll 7.48pm after which it went
- back to black and white at 7. 49pm
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- Mr. Fusho-Ako confirmed reading that Mr. Raji Fashola discovered-a:camera during
a visit to the scene from a news report. However, his team:wasnot shown any camera
found by Mr. Raji Fashola in the course:of their investigation and examination. When
asked'if he thoughtithatithe LCC had questions to answer going by the contents of
the:sreport he prepared and which he was standing by, the wntness lndlcated that.
those questlons ought to be posed to the LCC ' : : '

Cross-Exammatlon of Mr. Funsho-Ako by Mr Bernard Omga on behalf of the
Nigerian Bar Assomatlon.. : : . : .

The Witness began by clarifying' that the terms of his firm's. engagement only required.
théem to conduct’ a-crimé scene investigation, -examine CCTV footage and:give
detailed forensic . expert opinion-on the details of: the footage in respect ‘of the:
_incident-of October 20, 2020. He noted -that-hospital visits wére not..included:
However; they:called some -hospitals to request that-any - ballistics evndence be.
‘forwarded ‘to their team. through the Panel. This, he also. noted:marked. the end-of
‘their exercise: He went on.to conﬁrm that the team that conducted the investigation |
was listed at the back of the report. He confirmed that the report was his document. -
' When-the witness-was asked if he.was asking the. Pariel ..tocexpunge ‘the:part-of the-
objective which-required:his firm to.ascertain-of protesters were injured; the witness
:explained that his firm's obJectNe was-to determine. if-live rounds-were fired;at the
‘protésters by- thewarmy. and- to..determine . based ;on exhibits -presented iif the-
fundamental human:rights of the.protesters were violated,-badly injured and/or-killed
by. the Nigerian Army at the Lekki Toll Plaza. He however indicated that if his'team
~was able to determine that live rounds were used and protesters suffered bodllyharm______w
dunng the. reV|ew same-. would have been stated AR
The W|tness relterated that h|s team was not engaged to flnd out lf ||ve rounds were
fired.He emphasized that they were retained to conduct-a-crime scene investigation.
ngey}er, if.during the cause of the ,mve_s,t;gatlon,_lt came to light that. ll\re rounds weré
fired by the:Army; i't,‘woul,d have been stated in the report. After be_ing asked to read’ %
aloud,_hi,sf-:_ﬂ_vrmfs'\__o'bje,ctiye,- the witness A;referred‘.tor-Page_ 26, Conclusions and A
Recommendations { items 1 and-3) as the parts of the report which indicated that his -
team met the objective..He then explained that his team’s findings showed that the
integrity-of the scene of incident was not preserved while items of physical evidence
We_re-tremov;’eid and lost during the time-lapse of the ‘incident -and .the scene
examination, based on his team'’s objectives..He confirmed that his team was unable
to determine if live ammunitions were used as a result-of the tampering with of the
scene of the crime and;that further-analysis would be required by persons he could
not indicate. He explained that the other type of analysis that is required is having a
known source such as cartridge casings, basically a ballistics comparison.
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determine the manpower and resources to be deployed It was.afterwards that they
went back to carry out the rnvestlgatlon T ale : '

v

.....

had been tampered wrth the witness expla|ned that forensic rnvest|gat|ons could be
conducted years after the incident. However, what a forensic investigator would be
searchlng for were when conducting such are certain characterlstlcs of evidence that
linked ballistics evidence to a firearm which if foupd you can still‘can still be used to
build a case. He agreed that it was obvious from the first visit that the scene had been
tampered with. He explained that muzzle flashes were flash illumination observed on
“the muzzle of a firearm, where the bullet exits, indicating that a firearm whether of a
blank or live round had been discharged. They are basically hot gasses. The witness
asserted that his firm achieved its objectives by coming up with a conclusion and
recommendation while clearly stating their limitations as to how further mvestrgatrons
could be carrled out in the event that the*PaneI decided to-do so. ' 4

_Cross-ExaminatiOn of W__itness by Mr. Nwota, Counsel to Mr. 'Lucky Phile,rhon. N

Cross-examination began with the witness confirming.that he was,_standing by the.
report prepared by his team as well as the assertion that no acts of vandalistn were |
.observed from the 19* of October, 2020 until vehicles suspected to belong.to the
',Army arrived, neither had there been shootings. When asked if the protest his client
participated in was peaceful until the military arrived, the witness responded that-he
was unaware of the protest his client participated in. He indicated that based on the
footage of TP1, everything was going smoothly, disagreements were minimal and-the..-. -
protest peaceful until the army arrived. He indicated that no other persons appeared
- to have approached the protesters aside from those who appeared to be military
personnel; neither did they observe unknown individuals without uniforms except
those identified as the army. His team did not observe any fire at the Toll Gate and
“at 19: 38pm there was no appearance -of protesters He emphasized that his team
only stated their observation, which was that there were no fires. When asked if the
cleanup done by LAWMA affected his team’s investigation, the witness noted that
lack of conservation of a crime scene made it very difficult as whatever ‘evidence
 retrieved from that scene loses its probative value: He emphasized that the crime
scene was not properly preserved and that it should have been preserved as core
evrdence could have been washed away for example, dunng the cleanup exercise by
LAWMA.

Re-Examination by Mr. Ogunsanya.

The witness clarified that although their investigation revealed that either live or blank
firearms were ‘discharged, however he could not indicate whether there were
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the lengith of the case
- @mmunition.”

advanfag’_e that that on a mast far away from the incident. . . ..., R
I ki ’

Referring to page 16, first (1%) bullet point, the witness indicated that although there

were significant times;where:th&te,were muzzle flashes -at'sporadic times, the time

17:23hours-was. only used to reference the point, He confimed that at page 16,
sécond (29 bullet point it could be observed that the muzzle flashes appeared to be

: dlrected towards the sky'and_:fhé dlrectlon of the p_rotéétégfs at other times. It was his
: ex/idep%ci‘e that the type of ammunition (whether live or blank) could not be determined

flo the fosage. In detemining the ype of ammnition, e explained that a blank
oné had no bullet, and produced aloudsoundbecause f"c_ihéa,‘nq"prbj“‘ecti‘,le and

 handle to extract the cartridge case as theré was no backward notion otthe cartridge’

o

It wa hdthttwpblfthbnt to_have ‘matching’

RIS e T et eyt e ety e e T e e e O PR e T FE RTES NS
-explained to wit: “These two cartridge’casings are 7.62 by 39mm that means they
A O A T I N s A SO e TR 3
have alréady been fired, | talked about an extraction: upon firing. The diametér of the
Sl Tl T e N E ] e e T g oo ey sk oot OT e
barrél is what gives yoli the caliber, the diaméter

VA

Dok
.

Moving on £ page 31, the witness stated that the last two (2) were blanks that had
[been and not been fired respectively and went on to describe the weapon on page
- 31.as a 762 by 51mm-blank which had not.been fired, and the reason.why the base

did:not show a firing ‘pin-impression::Wheri asked if he! could: provide the Ballistics.

reportifor: Exhibit B:tendered ‘by-Miss. Sersh Ibrahim;*he noted that_he could ‘not -
‘commiént: son- thosen.:exh.ibits>;‘-as~lithey"i.wére ‘ot :within ‘the scope:.of - his firm's-
. engagementsHe however informed the Panel that thefirearms’in Exhibit.B were from

rimless:ammunitions:which had been fired;'and although he-observed some firing pin -
impressions at'the base ?of:som_e_sof'the'zﬁr:earn"i‘s,-“they.wo’U'ld~.require examinations. He | -

stated: m'phaﬂéallyr‘:-'that’fch'e'yswere'.%no'.tufrom blankswnor.live ones without bullets in
anly ofithe rotnds.-When asked.the type of rifle that-could fire it; the witness stated
iatwiThis-is.from:arifle'not a handgun-ora pistol but:1 should mention' that with -
regard‘to-the kind of caliber, there are quite~a number of rifles that- would fire those
kih“d‘.a’of;ammunition_;. the 7:62 by 59mm can be fired by an SKS which is a Soviet type
oﬁ?ﬁgfle;'ﬁAK47, type 56 rifles and variants of AKs, etc. but the blanks supplied can be
ired:by-anFN FAL, a‘genéral purpose machine gun'GBMG, M240 and | think there
781G Sauer: 7.62, and quite a number of rifles.” - - - IR e
ot g Lns ceno e - . .
He:dotedithat the 4* conclusion iri the report was reached based on the study of the
foctage from the LCC supplied to his firm as well as a visit to'the scene. He did not
I'?.r,'i*o"w'%’th’e' source Exhibit B."When asked what ballistic comparative was used to
detérmine, the'witness noted as follows: “When a bullet is exiting a-firearm, it varies
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r, the diameter of the barrel s about 7.62mm and
's 39mm. So wihat we have here is casing from 7.62 by 39mm







relevance to his team’s mvestlgatlon as:it contalned a varlety of footages \ whlch had
no relevance to the' investigation and also that.the footage started from, 23.5%hours
- on-the] 9th of October, 2020 and, ended:at; 20; OOhours on the 20*of Qctober, 2020..
It washis contentionthat fche?flrst t|me sparks suspected fo:be muzzle flashes.were.
noticed'was af 19:00 on the,20th of October, 2020 and that no protester.appeared -
* . to have been injured from.the preyious day till that moment. It was also his contention,
that at 19:12 an individual who'appeared.to have been injured was noticed while the
" movement pattern at 19:15 suggested that'thé protesters were carrying an individual,
. . each. at both times and making.their way out. of the area secured by the soldlers '
| However they Clld not know who the lndlvxduals were ' N

, He lndlcated that for most of the time, the muzzle flashes Were angled up although - _

- thefe;Were.: mstances hereit -appeared:that. they. Were: directed - fowardsthe-

. protestéers. He went on to explaln that elght (8) minutes after ponntlng fifles:at the:

Lekki Toll Gate ; the hué of the camera changed from color mode to'what appeared:

. tobe nlght vision.mode-and-also: that tHe camera shifted, from’ preset modésat 18:48. i
hours: He explalned that preset modes ‘'of &4'camera.were'set seduences whereby the |
caméra positions itself to capture; footage "When- dsked if the caméra could. then bé:
tafipered with in order to make it:static" and:"boycottithe: rest of thes footage ~thus?
amounting. to the manual manlpulatlon of the camera, the witness responded that L
although he was not a caméra, expert -he howeveribelieved that: if-ascamera: was:
réfrioved from automated’ mode of fecording, the angles could be adJusted Whien -

- alsciasked i hist flndmgs suggested that &t Camerarthat' Had ‘been i “auto mode: s
changed to manual mode, the Witnéss explalned that at 18:48:45hours; the caméfas:
shifted from the ‘altomated mode t5what hisfifi#i's @nalyst. bélieved: 10 be manualmc.a_
control:modeas the: ¢odés dlsplayed on the screen from presets:1- 10 and that some’
sectlons of the footage showed magnlflcatlon of the footage e B iy

_ He clarlfled that he never: concluded that someohe was behlnd the camera at.some*

_point: ‘He mérely suggested thatitias'a: pOSSIbIllty for somesnets have béen behind!
the'camera: ‘He confirmed that the ¢amera had consrstently recorded in Eolormiode
until the-arrival of. the military-and-even :after: His team however observed that"at
18:48:45hours, the camera changed fromthé control code presets 1-10 to'something
quite different; by: ¢hanging to-grey18: 53hours. “He informed. the Panél that the _
manial scontrol~of the ‘camera occurred béfore +the- change in ‘color ‘and ‘that at 2
19.:38:31hours, there- was no appearance of any’ protesters left at TP1 and that after
this,at' 19:48:17Hours “again, the cdmera changed from grey to color and about a-
minute later changed again: He noted that he'was unable to draw any inference from
these facts apart from the fact that the camera’ changed from color to grey and back. -

A

He clarified that his team was not given 'access; They were merely taken’ to-the
location of the server room where they noticed that it appeared to have been burnt: ' :
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one of the staircases iniTP1, the witness' mformed the Panel, that»although Hedid not

see the. things seen-in the photograph ‘they.weres thoweVernbt bullet holesiand he’
~didn‘t khow the things the. examingerwas: r&fétring to. After requésting that the portion- .

of the: flash: drivetendered’ Py Miss..Sarah-tagged 8734833D beplayed, the witness
went:omto state that.although his team came across areas W|th burnt out sections;, he
could not say.that what they observed was the.same with what he was:being shown

because: of the ‘rigntation .of the: photograph. it was his testimony that there was =~

neither: sufficient mformatlon and-details. because the" photograph was a.close up:’
'He réiterated:that he could not tell the part of TP1-the: photograph was. taken from .

the close up frame
M'r' Funsho—‘Ako* ihdicat‘ed that it was- possible:; - for:him. tosconduct: an- analysis:of -
“contactwithhigh velocity‘projectile using the: photograph :Howevers: he would néed"
to-visit the:scene. He explained that they obsérved sections that showed scenes:like: -
‘the ‘onie in the photograph-during his team’s visit-to the scene: He then wenton to
explain that#¥you would'notice.that:at the: bottom ofithelpiperyouhave: what appears’
to-be deposits: and when.you. have. thmgs burning: under high: temperatures you can.
haverit-actin’ ‘different ways. AWhen.we saw a similarimageyto ailay person:itiooks liket - '
bulletholessitis:hottherewereio deep penetrationsto:show:bullet-holes:Secondly;
itWwas:an: lmpossrble angle.to, fire'atya bullegtravels in a straighttrajectory: and-begins:
.to.spiral: as;the, distancesincregses;Unless we:have the full:framie;i we: can’t really go.
“by: th|s YWe; can~comparef|t wrth some; rmages, we got ‘as weII «This: type of‘scene to

_ -Lastly, he. mformed the‘ Panel that he: had not promlsed té.examine: the photograp..
and-went ahead:to’clarify that while he could examine the’ photograph;:he: could not
visit 1 the scene as he did not know if. any extenswe renovatlon had been done

ZOOM ..PROCEEDING OF-THE. LAGOS STATE_LFORENSIC EXPERT ‘MR,
DIEYE. TONYE WILLIE-HARRY: ONTHE 23TH OF/SEPTEMBER; 2021:.

Mr Olukayode Enitan with J. Brlggs and Y Olabode for Lagos State Government
Mr Cyrrl Ajlfor W|th Emmanuel Eze for the ngerra Pollce Force o

‘m'andaA ’gba w1th AC. Eze for the N'rgerlan Bar Assocratlon (NBA)
MrO:C. Olagunju for' named #EndSARS Protésters on record R
Mr. Adasing Ogunlana W|th Ayo Ademrluyl for the Petrtloners on- record

Mr. Jonathan Ogunsanya Esq Counsel to the Panel. R
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ambulance able to convey victims to hospital for medical ¢are, before arriving
at stated conclusion. In the first image:we se¢'what is clearly accepted by the
team as a law enforcement 'grade projectile embedded in the: leg soft tissue”
without&reating a fracture in the bone. What you see to the left of the image is
actually a bone so we see that the projectile had been embedded. The witness
further stated that the last image to the right is exactly what was seen in the first
image on the left on page 16, and that his team found from the data that was
~_examined including ‘the timeline of arrlval of the injured Protesters at the
medical facility and the nature of the injuries sustained by the victims taken to
'the five medical facilities; that no mllltary grade live ammunition was flred at the
_ protesters at the Lekkl Toll Gate on 20th October 2020 ‘ :

A . I

The Witness. stressed w1th|n the time frame of reference between é: 30pm and

8: 34pm that the four.(4) ‘gunshot injyries” between 7:05pm and 7:45pm
examined by the team cah be safely |dent1f1ed as dlscharge as elther low
velocity caliber arms or artisanal 12 gatge firearms, he included the caveat and
that his team was unable to ascertain how or by whom, where and when’ exactly
where these gunshot wounds/lnjurles were sustainéd. dueto the’ apparent .
breakdown *of - law : and order prevalent throughout that day, afternoon and
evenlng of the 20th of October 2020°at the time of the alleged Lekki InCIdent
The witness - maklng his conclusnon from the" examlnatlon ‘and. resedrch
surroundlng open source imagery and news reportlng including social medla
along with the individual injuries and medical reports was of the oplnlon that
Live military grade ammunltlon may have been dlscharged at some pomt atthe
Lekki Toll Gate on'the 200 of Octobser, 2020 after 21:00 houirs and possrbly" T
aimed at the road’ surface in “front” of protesters th|s ult|mately causéd ‘the.
pI’OJeC’tIleS to ricochet resultlng in the core breaklng out of the jacket and hlttlng

the majority of the v1ctlms in“the: lower limbs at much reduced klnetlc energy

but with enough energy to fracture the long bones without exiting the victims.

bodies while his team Was able to |dent|fy ‘the firearms carrled by the mllltary

officers durlng the' alleged lnC|dent as Kalashnlkov AK type varlants mcludmg
Chinese type 56, some with (foldable bayonet) extended. These weapons
discharged the 7.62mm X 39mm type 56/PS which refers to the (molded steal

core pro;ectlle W|th steel Jacket) The direction of the muzzles of the ngerlan i
military firearms as seén in various videos recorded durlng the incident varies -
predomlnantly from ponntlng towards the ground to dlrectly sl(ywards on the

discharge.

He noted that his team did not view any footage which definitely showed the
muzzles being aimed at 'a'ny‘individual and at the same time being fired with the _
effect thereof, with what his team could freely access to be firing live
ammunition which the witness elaborated has very large definite characterlstlc
and gave a scenario of someone being hit with a Sledge hammer in the sensitive

» . _ .
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 that round at a“100meters with a bullet travelling at 7Q3mete,rs«ijpé'r5'§_'é_"corld‘weighed-
7:9grafns at.an unprotected:body is catastrophic:andia:b
havebeen b|ts of organ;bits:¢ fabraiﬁ‘*&l‘\"ifr"ﬁ'élh"?héhds‘*legs"'to'rn from the bodies and
| tha' Blood,would Hhavétbeen'in broad display and.the important consequences of.
blss leeding on'a concrete orasphalt is that it cannot bé cleaned with a broom as
A the nature: of blood itself is that it soaks into any- surface.it can find and stays there.
untll the surface is elther resuifaced, drilled out or chemically cleanlng and in chemical -
cleanlng there is' Stlll a possrbllrty to locate spatter months after the incident has taken

- |lne flred |nto protesters ata range lof 100 150 meters he Wlll V|sually say- and put
’ hls career on lt that rt is lmp055|ble to be relatlng whether or not the result was: v151ble

He also stated that for the | purpose of thls report he explalned that the documents
were th "‘source documents for the medlcal aspect of the report and they also looked

» account plctures and oon: He however made it clear that thls was not reglstered
on thls ||st When asked nc he |nterv1ewed the hlerarchy of the ngerla Pol|ce and the

When onfronted Wl‘th the quest|on of how'the: W|tness cariie abdut h|s fmdmgs that
the:»ngerran¢Army Was deployed because it Was’ apparent that the ngerla Police
Force was lncapable of malntalnlng law and order the Witriess responded that as at
the tlme his team complled the report ‘earlier in the monthof February, 2021, the
broad ”consensus was that the military were: deployed 16 Liekki Toll'Gate: The'Witriess
farther stated that he does not heed o' go into details’ absutthe polltlcal or-socio-
leconomlc"necessny to emphas:ze why or if of Whien ‘the decision was takén to deploy
“the- ngena mrlltary to the Toll Gate and it sufﬁced to say that was not part of hls
teams mandate U L S S :

"‘"f l "L"-:.:

Wh’en_theYWitness was asked who gave the information'that the Nigeria'Police are no -

longer capable, he responded saying, “First of ‘all and ‘most importantly in source
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* sitdown on the floor singing songs or waving banners when people around them are .

dropping,:bleeding and dying..The Witness-also.confirmed: that there was an injured
person.on the ground in the footage:: The"-GounseI asked the witness if he believed

the people around thesinjuted person were not telling the truth.and he said that by

hiszanalysis, he belleved that somebody was injured: but- both the reference in the
“they -have kill him” quote and thén by.the CNN reporter that the Nigerian

government denies this happened mlsconstrued dellberately is their finding in the ‘
investigation. . : : N o o

He notedthat he did not question the fact that somebody was injured- and that the
~ crowd- around .might believe - that he.may .have. been killed but ‘what. he was

~ questioning -is the procedure which CNN uséd in plac1ng imageés, sounds and. V|deos '

beSIde each other inan attemptxto portray somethlng that drd not take place

t_\lr«,.- Dl - . ,' -

ThefCounsel referred the W|tness to OO 02 39 OO in the footage and Mr erlle Harry '

stated that witnesses told CNN.in.their descrlptlon of that incident. He said it:is.on:
the:video.and that was why he.requested that the actual footage should be seeh. He

explalned that when the moving.images are viewed, the viewer, will understand what

the comments about the discrepancies. are :but: however CNN -tried: to. imply:that

ambulances were stopped by Military, Pollce SARS or whoever else that was. present

from, _evacuating injured persons from, the area. He. stated. that:they. found -out that

the:ambulances did evacuate people from the protest ground as early as: 6: 30pm :
which indicated that, people were. able to be-taken to, the hospitali: The first arrival -
that-they. noted, was at- -7:04pm 50 :that reflected poorly on the reportrng that~ .

ambulances were stopped from entenng the area

The W|tness sald he will not be surpnsed that the. Panel has.a video showmg
ambulances parklng by the Lekk| Toll Gate on the 20™of October 2020 and he stated

tha
idh

said he. was hot.aware. of any. other video, recordrng or-interview with.ambulance.

personnel He affirmed that he said his first discrepancy was that all-flash and sparks-

“are the sound of blank rounds He stated that he would 99 9% affirm that the bullet
d|scharged were blank rounds . and further. noted that. his understandlng of the

handling -of weapons goes further than muscle flashes., .
He. confrrmed that he said the Nrgenan Army left the Lekkl Toll Gate at 20 34hrs and
he, got thrs |nformatlon from: multrple video recordmgs including CNN on the arnval

and the departure of the Nigeria military personnel. He explained that his team -

added a lead time in order to allow for possible dlscrepanc1es of the videos, which
was how they arrived at 8:34pm. The actual.time which they agreed on was between
when: the first vehicle left and. the last vehlcle within that time space which was
between 8pm and 8:34pm. He stated that in the context of their investigation, they
took into con5|deratlon what they called ”lead times”. They could not be specific
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the Nigerian Bar 'Associa,tion., B o e = VLIS

Cross-examination started with the;WItness conﬂrmlng that the ballistic report was
prepared in February:: ahd$igiiad on the 19* of February 2021, while the media report
was’ prepared in June. He- explained that the procedure-for Forensics in the United

Kingdom (UK) entailed isolating the crimeé scene and an evidence based mvestngatlon

followed by ballistics, medlcal and finally digital investigations. He stated that when
he was briefed on the assngnment he requested for access to the medical data and
a visit the scene of the incident, which was granted He expatiated further, by saying
- that after being granted access, he carrled out his investigation in December 2020
and reiterated that .the empha5|s of the gathermg of the evidences in forensics
requires immediate presénce at the crime scene, and that the delay between. Ottober
"and December résulted in the loss of available items that could have been used to
give a clearer picture of what actually took place. In addition; he stated that the Iapse

in time.:before he-could carry out-his ’mvestlgatlon was a- great deﬂat to the‘ .A
' aSS|m|lat|on and the gathermg of ewdence e e

He went on to. explaln that the exhlblts that were handed over to him to |nvestlgate

could not tell the source of the. weapons flred on’ the streets as-no weapons of

a. lot of flrearms they were, not glven to hlm by the Lagos State Government He\

| stated that when carrylng out his investigation with his team, they not only had images

that appeared at the scene, but also had medical reports and X-rays and thatin order.
for him to,have. conducted a perfectly sound ballistic report, he would have had to .
have the weapons the Army used on that day and also the weapons of, others at.the..
scene who were armed. He re-affirmed that he indicated early in his report the issue . -
surroundlng the difficulty to come to a conclusion, -and agreed that in a perfect world, -

he should have beeri able to pin down immediately the day the incident took place,
~ requested the army to produce the weapons deployed, requested from'the hospitals

all materials removed from the victims and also interview the said victims.on & one on

one basns but as he wasnot a Pollceman he could not stretch his dutles beyond his
capabllltles Lo

He further stated that he was. to produce the report based on medical forensm and
balllstrc ev1dence that was avallable and as a result of the constraints he mentioned
earller the report was only the assnmllatlon of the combination of what he and his
team found and was not blndlng in any way, but has very strong basis in a given field
as a medical report. He disagreed with the notion that as an expert there were certain
jobs he should not take because all the elements of the case were not in perfect
sequence, but rather he stated that his intention as a Forensics Investigator was to
get to the bottom of what took place and look at the evidence presented without any
bias and that he had sufficiently fulfilled his intentions.
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that the entire process could very easrly have been avoided if a clearer and more
defined crisis based management sequence had been putin. place He lmpressed on
the lmportance of. urgency and, expressed doubt that somethlng srmllar to this could_

swted to observmg a scene where there is low mtensrty conﬂlct duratlon and where
there are no.rules of engagement and no constituted legal authority. .He expressed
‘that looking at the incident at the Lekki Toll Gate compounded by the lack of physical "
' evrdence he witnessed at the time of his. lnspectlon posed a great challenge for him .
to'be questloned on the subject matter. However, he stated that despite- the- lack of-
“information or eVIdence he - belleved that the investigation’ he carried out was
deflmtely better than choosmg not to do anythlng, and he and- h|s team got rt rlght

"‘..;_":.):‘v. Vo ; ,': -"‘ !

When asked.to. tell”he Panel who was responSIble for cleanlng up the ‘crime.scene’:.
andhif, he asked that question as an expert, the witness-indicated that the answer to,
the questlon was, two, (2) pronged He: explalned his team was informed. that on, the-:

- morning of the day:: after theincident-and subsequent to the.visit. by the Lagos State

-Government; residents around the scene of the incident. undertook to clean up the-
debns from the weeklong activities. He noted that it:was. shock to; hrs team when. they e
realized . that materials; that would. have , constltuted eV|dence had been, lost.. For-
example and as such a lotof barricade had been moved fires that had been raging

~at'the toll booths themselves had also been extlngwshed

Lastly, referrlng to page 17 of hrs team s report the w1tness was. also asked 1f he was

standing by their statement that the death toll stood at.zero (0). To this, the witness
noted that although the report was written in June, he honestly did not know. what
the death toll was. He had no idea what the death tol| was.-

' Cross Exammat|on of Mr. WI"le Harry by Mr Adesma Ogunlana. i

._.”‘_A. Sy,

The w1tness began by lnformlng the Panel that upon thelr engagement their .
mandaté was to conduct a review into the events at Lekki Toll Gate, a review on the :

digital. media impact.in-relation to the incident,and pr_oduceithe report which he had

done. He went on to state that he had no psychologist, psychiatrist, sociologist or

political.scientiston his team. He lndlcated that. he was a ngenan Natlonal who was
interested in ngerla o . . .

He went on to conﬁrm that. Lagoon Hospital, General Hospital, Vedic, Reddington,
' Grandville Trauma and Doreen Hospitals respectively were listed in- the report he
prepared as one of the hospitals his team was given material from. However, the
Lagos State Teaching Hospital (LASUTH) was not listed as the hospital was outside

¥
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that travel time so we calculated like an hour to get to the hospltal 1-cannot tell you:

whattime or where he got shot what | know is that he arrivéd 4t the General Hospital

~at 9:41pm or 9:38 pm respectlvely with-agiiishst Wound showing the characteristics
of a high velocity injury further. réinforce that X-rays and subsequent treatment of that-
injury.Thatis ‘What | ¢an tell you: | cannot tell you when or what time whether it is at

8: 30pm or 9 40pm or whether he was shot 2 minutes before l don t know

He testlﬂed that hrs team exammed a total of elghty-srx (86) med|cal injury reports

belonging ‘to eighty-six (86) different hurhan beings. However, when asked if the =
name.of one Olajide Ajumobi was included in the said list, the witness categorically”

stated that he could not confirm or deny same ‘out of the blue” as he could not
remember all of the names: This was Because' he did not have'the. complete list of
the reports before him-atthetime of giving evidence as he had thought that all that
would be needed by the Panel would be the names' contained in:his téport. He
however indicated that it would be possible for the name not to have appeared in

his‘report and in the event that it was there, the victim mlghth'ave'either given.afalse
namé:or it could have been misspelled: The witnéss wentover his: ‘explanation agam

and when also asked if the hame of one Samuel Oshoala was also lncluded in the l|st
he stated that he was unable to answer the” questlon

.:"-..»,'--r' R CoEy YT b et -‘ r:.."

s
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He demed testrfylng that law and order allegedly broke down at the Lekku Toll Gate :
ontthe 20th-of:October 2020 Lastly, he-¢larified that he was neither saying that the -
protest was peaceful nor violent or as.the preamble of the réport-emphasized the*
brekdowin of law androrderaround the: State; although hisréport inclided the fact -
that‘an ongonng peaceful protest had been held on the #EndSARS movement at the E

Lekki Toll Gate, Lagos State
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G. The Panel finds that the protesters had very cordial relationship with the. security
agencies and even had causeto;pave;wayfor:some Naval ofﬂcers who were on a

. mission somewhere along the Lekkl Axrs

) rL‘ “'~J ;e
HRE S K

H. The Panel finds that both the State and: Federal Got/e'rnment were well informed
about the protest and prominent officials visited the protesters at the Lekki Toll Gate,
Jlncludlng the Governor of Lagos State -arid other promlnent politicians.’ Prominent

' stars and musicians were able to engage the Pohce maturely to avoid any clash

between the polrce and the protesters..

: 2 WHAT WAS THE NATURE OF THE PROTEST AT THE LEKKI TOLL GATE"

A There was a wrdespread protest against the act|v1t|es of the Specral Anti- Robbery

Squad (SARS) and the pohce generally across. the state, majorly at Alausa Secretariat
-and Lekki Toll Gate, whrch kicked off from the 8th of October to the 20th of October

« :2020.The Alausa and’ Lekki Tall-Gaté - convergence were:. generally peaceful and
_+-orderly ‘with' participants from across the state in attendance Dueto the number of

"~W.-4'part|c1pants the gathering. caused a gndlock based on the adoptron of the Lekk| Toll

Gate as the eplcenter of the protest e e ’:\ S

~ B."The right to .peaceful protest is the individual and/or collective exercisé of éxisting - o
+-and. universall‘y-;? recognized -human rights_, including the rights to.freedom of - ‘
~. . expression, freedom of peaceful assembly and-of association, the right to take partin

the conduct of public affairs, the right to freedom of thought, conscience! 'and religion,

*the right to partlcrpatron in cultural ife, the rrghts to life, privacy, liberty. and security
of a person and the right to non-discrimination.. The rightto protest is. also essential
to securing all human rights, including economic, social and cultural rights; Rights to -
protest is anchored in the human-rights treaties$ signed and ratified by Nigeria.

C.- International Human rights ‘law treaties signed and ratified by Nigeria specifically
 International Covenant on Civil' and" Political Rights - (ICCPR) and the Nigerian
Constitution protect the rights of pe'o‘ple to peaceful assembly, to freedom of
expression and to association, as well as to participate in the conduct of the public
affairs of their country. The relevant provisions can be found in Article18, 19 and 20

of Universal Declaration of Human R|ghts Article 18, 19, 21, 22 and 25 of ICCPR and
Sections 38, 39. and 40 of the Constrtutron of Federal Republic of Nigeria, 1999 as

‘amended.

. SN
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B. In trying to Justrfy the deployment of the Army, its pnncrpal witness before the Panel,
Brigadier-General Taiwo stated that once a protest | gOes! past 2-3 days, it will be’

- “hijacked by hoodlums. The Panhel-firids that this proposmon was_not substantiated.
The EndSARS® protest st Lekki Toll Gate in partlcular was peaceful and orderly and

o was not huacked by hoodlums

C. The Panel firds that the'mayhem’and- violence recorded in other parts of Lagos State
did not 'happen at the Lekki Toll Gate; so there was no nieed for any apprehension on
the part of the government or the secunty agenues to seek to-dispel that peaceful

. assembly, . with soldlers bearrng lethal weapons.. The ‘Constitution- of the Federal .~
Republic-of Nigeria, 1999 as ‘Amended, in section 40 grants the right of_assembly and

+ . -association, freedom of movement in section 41-and freedom of expression in section

~:,39.:There was, thus no need for. deployment of soldiers ito, the Lekki: Toll Gate to

S ’-d|sperse peaceful protesters in flagrant vrolatlon of these entrenched fundamental

- rlghts . 1 W ‘_ Ll ",_:: . 5,-"-;' o « at.{_'- Lt _"v ; ST

v . . L O SO Uty I
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4. WAS THE NIG.ERVIAN ARMY INVITED ON THE 20™ o'F OCTOBER, 20207

A “THe Paral finds that the meffectlveness of the Pollce cannot be a Justrflcatlon for the
N ‘4|nvrtatlon of the Army & Lagos state ‘and the deployment of the Army to the Lekki
U Tsli Gate on October 20th 2020 for the followmg reasons amongst others

L
e P L
¥

_. . ' The EndSARS protest at the Lekki Toll Gate was largely peaceful
organrzed and orderly, R

sl e e b e by ER

i .No single serlous or threatening reports of flg'h'tfn’g; "robb'e"ry,"attacks
. bloodshed or. vrolence emanated from the Lekki Toll Gate before and

_ on the day of the incident of 20% of October 2020;. :
- i ._The Constltutron guarantees 1o every crtlzen_;the rlght to. peaceful

iv.  Given the number of people gathered at ‘the Lekkl Toll Gate an .
- 1._',|nv1tat|on of the Army to Lagos State and deployment of the Army to
'1"d|sperse such peaceful gathenng should not be an optlon fora &
| government that had already opened up d|alogue wnth the protesters

B. The Panel finds in the llght of all the above that issue of whether or not the Army kept
toany partlcular rules of engagement is immaterial since the invitation of the Army to
Lagos state and the deployment of the Army to Lekki Toll Gate in‘the first place was
totally‘unwarranted. The Army should on no account be deployed against unarmed
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protesters Accordlng to thelr testimony, there were no fatalltles occasiohed by their
shooting at the Lekki Toll Gate, and that only two persons fainted and were revived
and that at no time were live ammunitions fired into the crowd. To buttress their
te‘stirnony, the Nigerian Army tendered in evidence the expénded blank ammunition
- ~-they fired into the air. They maintained that blank ammunltlons .do not have the -

capacity to cause bodlly anury, let alone cause fatahty

B. The evidence of Bngadler General Taiwo.on what transplred on the 20th October

2020, when the Army were deployed to the Lekki Toll Gate was hear say even as he

- made it clear he was not on ground at the Lekki Toll Gate on the said day. His failure

to present the commanding officer Lt. Colonel Bello, who was on- ground and

Brigadier General ©Omata, who later joined him at the Lekki Toll Gate;, is fatal to his
accourit of what actually happened on the night of the 20th October 2020.

»

C. Brigadier. General Taiwo admltted that the troops deployed were carrylng ‘blanks and

. Live Ammunrtlon

D. A contrary testlmony by Witnesses of the. ENDSARS protesters lndrcated that live
bullets ‘were fired by ngerlan Army and the empty shell .casings of live bullets
allegedly recovered from the scene were tendered in ewdence by the Witnesses of
the protesters. Also, empty shell casings of fired shots were recovered by members -
of the Panel during visit to locus in quo. Testimonies from Reddington hospital

confirmed that bullet injuries were treated at their facility. -

" E. The video evidence of the LCC and those of Serah Ibrahim showed the soldiers were
" shooting in‘the air and at some. times dlrectly at the protesters Both account of the
Forensic Experts and the. Balllstlc expert support the évidence of Serah lbrahim. and n

_ other witnesses:.

F. By virtue of the document tendered by The MD of Lekki Concession Company marked
LCC Exhibit A, there | Is. corroboratlon by LCC Whlch was, on ground that the ngerla_
Army shot at protesters and dlsrupted their activities on the 207 of October 2020
“The document titled “LCC CONDEMNS SHOOTING OF UNARMED PROTESTERS
AND.DISRUPTION OF THE PEACEFUL MARCH AT THE LEKKI TOLL PLAZA" was an
LCC PRESS RELEASE of 21¢ OCTOBER, 2020. The document which emanated from
LCC, the company that was in charge of Lekki Toll Gate and is a witness and party to
what happened at the LTG gave conclusive proof through its caption that the protest
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L.- Also the Lagos State Chlef Pathologlst Prof John Oladapo.:® .bafunwa i his |
testimony stated that ”deaths of threecdses+camés SaBoU AT the Lekki but thelr o i
identities of 'the dead were unknown.*rHe was ‘specific in identifying where the’

idsto have been recovered where they were sald to be preserved

\ J‘_‘c.orpsesﬁwere, ‘

- and when autopsies were conducted He further concluded that the cause of death _
of ong of, them was bleedrng due to a blunt force trauma. Though he did not
comment on the blunt force trauma of two of the three corpses he however afflrmed

: that the thlrd case was caused by gunshots anunes specnflcally a rifle weapon . '_ §

M. The evidence of the pathologist Prof Obafunwa that"o‘nly,B'Of_the bodiés that.they -
4 conducted post mortem examination on were from Lekki and only one had Gunshot
- anury and this-was rot debtinked. We deem rt credrble as the contrary was not

N presented before the panel

b T

S

N The testimony ‘and report of Professor John Obafunwa a Forensic Pathologlst of -
- Lagds State” Unlver5|ty Teaching' Hospital; showed that three (3) corpses were
dep05|ted at the'Mainland Hospital;Yaba'Hospital;-all from the' ‘Lekki-Toll- Gate and [
the autopsy conducted thereon revealed death from bleedlng causad’ by péhetrating :

' ~objects or rifled weapon

e G
N S P S e G 2

: corpses ori: the llSt supplled by Professor Obafunwa would not obllterate the fact that
some of them could have come from the Lekkl Toll Gate Incident of October 20, 2020

- o that Some: other tnidentified corpses may ‘have been rermoved by thelr families or
the military, as ¢laimed by the EndSARS protesters far-and: beyond the llst tendered
by Professor Obafunwa - IR T BT

P The Panel)also fmds that most of the 96 corpses for whlch autop5|es were conducted
by Professor. Obafunwa remaln unldentrfled but they were labelled. WJth EndSARS
apparently lending credence to the case of the EndSARS protesters that the shootmgs
by securityage'ncies resulted in mass deaths within the State. ’

B A e

. . Voo - .. . . . o
R S et - R

Q The ev1dence of Bngadler General Talwo on the Rules of Engagement belng the use
, of mlnlmum force and use of lethal force only as a means of last resort, where other
means to control the situation has falled was not establlshed by any rota of evidence

to explaln or}ustrfy the use of Live Ammunition at the Lekki Toll Gate agamst peaceful

protesters

R o ' .
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the commumty, they spoke to them and they left. That he was not armed but his men
“were. He was not aware if anything happened attheiLekki Toll Gate till he saw it on
- Social Media the next day. That:-hesremained at his station from the 14* of October,
2020 and even ‘on'the 20* of October 2020 and he recelved no report of any rncndent :
- at the Lekki Toll Gate. - 4 '

C. Several EndSARS protesters includlng Miss ‘S=erah;f'lbrahlrn and Onilewo Legend -
. testified of their direct one-on-one encounter with police officers at the Lekki Toll Gate

| between the night of the 20th of October 2020 and the: mormng hours of the 21st of .
October2020 ' ' C SEEEE R ’

D. In Serah lbrahlm s documentary v1deo evrdence (Exhlblt A labelled AHTJ2821 from- - .
about the 14" to the 38* Seconds) there i evidence that pollce ofﬁcers were at the A N
~ Toll Gate on the 20* to the 21* of October. It was also clear from the voices that the
officers were preventlng ‘the: protesters who they ‘were in confrontatlon w1th from

L

' recordlng

B T

E. The premlum Tlmes lntervnew presented in ExhlbrtAtendered by Serah lbrahlm under
'OOSA2155 showed persons who were mterwewed and gave copious . account that -
the pollce shot in ubiquitous | fashlon at the Lekkl Toll Gate between the 20th and 21°t -

October, 2020. Those lnterVIewed (Serah lbrahlm) also personally pomted out that

the DPO of Maroko Divisional Pollce Station personally shotsomeone. = * - f

F. Al the above clearly contrad|cts the testlmony of both representatlves‘ of the ngena'
- Police Force. From the above the- Panel finds that the Police was at the Lekkl Toll gate
“on the 20th and 21+ of October 2020 and that it is clear that the ngerlan Pollce were_
aware that gunshots were belng frred at the Toll Gate based upon the testlmony of

' WItnesses and ev1dence before the panel

9. DID THE POLICE SHOOT?

"A. Several EndSARSprotesters testified that the police shot at them. (Perpetual
Kamlsyochukwu) ‘and brutalized them (Onilewo Legend) or threatened them (Serah
Ibrahim). In addltlon Video cllps of eye witnesses stating that they saw pollce shoot:
dead people at or around the: Toll Gate was tendered. In Onilewo Legend's video
evidence, his voice in the bac_kground clearly states, “police are shooting” and he _ -
may die that night. In the investigative report by Premium Times earlier referenced,
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were for various beats As stated earlier the testlmony of CSP .Raji Gamyu was that : N

about 30 of his men were armed to protect the stationz:

. Py T
o viet

H..When compared agarnst the perlod lmmedrately precedlng the 20th of October, 2020
" the Panel finds that more guns and more ammunitions were issued on the 20th and it
took a longer.period to return these arms. Forié. g. on 5th October 2021 & at'total of
61 rifles were signed ot for the following beats: Bank, CD, Escort, Patrol ANEC, beat,”
church, Anti Robbery, under morning : and night. ‘On the 6th of October 2020 a total
S of 62 leles were 5|gned out. Oon’ ‘gth, ot and 10" of October 57 erles were srgned out
© . The average amount of rounds |ssued per riffie was 15- 20 On 14th of October a -
" total of 62 nﬂes were srgned out for the following baat: Lekki 1 1(S/N '2) €04, PD,
Secunty Guard Escort SG Patrol Anti Robbery (S/N No 16) Speaal Duty, Judge
Rifle |ssued under S/N 48 was not returned till 26th October Oba s palace OPS -
patrol; On, ‘lS'”'h October 2020 8", 9th an"d 1Orh 48 nﬂes a total of 53 rlﬂes were 5|gned '

... out for the followmg beats Oba Access Oko Awo Banks Patrol (S/N 9 12 17 19 . i
._\.24 34 35 Antl Robbery( No 13) PD Securlty Guard Church OPS(26) Specnal o fi

Dutles SG AR. On 16“’ October a, total of.50 Riffles were, srgned out the beats o
: |ncluded for Patrol, ,vehrcle Patrol -special dutles SPD Access. . - : '

L .,:;Unlee other days W|th average rounds of, 15 to, 20 on the, 20"‘ of October 2020 a/lot
- of ofﬂcers collected 30 to. 40 rounds wrth some collectlng as much 60 rounds { S/N 60
- Ugochukwu Polycarp) ldeh Donatus 54(AR) Vehicle Patrol (S/N 25) 30 rounds Ops
. (S/N 55) 30 rounds The statlon guards were S/N 69 65, Evening. Duty S/N5to I
6. Of the guns collected an the. 20™ of October only about 23 were returned by the
next day, 21st as was usual with most days Most were returned on 22nd and some as

' late as 23rd 25th and 28th of October : -

J. The panel fmds that an analysrs of the arm issuance in the perlod prlor to 20th of
~ October 2020 and up until 21% October 2020 shows that contrary to the evidence of

the DPO of Maroko Pollce ofﬂcers were belng deployed out5|de thelr statlons in

""Ayodele Olabode srgned out a nﬂe for Lekkl Patrol W|th several rounds ) _

K. The register also shows that there were arms and ammunition issued in respect of
vehlcle patrol Wthl‘l is contrary to the eVldence of DPO Maroko Pollce Station and
would support the evndence of protesters such as Miss. Serah lbrahlm who testn‘led

that she saw the Police vehlcle
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' incident of 20th October 2020, because there was no basis l_‘or sug:_l:].,_in_ytesfﬁlgation_ and
- no complaints were lodged with the Nigerian Police;Force:By:victims or families of

© victims. This aniounts to-a dereliction: of duty.=

‘,;"? {, sig 1;:»_ T . . I

Vg

10. WHETHER THERE WAS A MASSACRE AT THE LEKKI TOLL GATE ON'
OCTOBER 20TH 2020" . '

A The atrocious maiming and.killing of ‘unarmed':h’elple"ssrand unresnstlng prlo"testers
while sitting on the floor and waving their Nigerian flags, whlle singing the Natlonal

: Anthem can be_equated to a massacre in, context P R R

A massacre has ‘baen defiried a4 the killing of multrple mdlvrduals “which'is
consrdered to be morally unacceptable espec:ally when perpetrated by polrtlcal

B The Panel con5|dered whether what took place at the Lekki-Toll Gate on tt
October 2020 was a MASSACRE. Accordlng to- the learned Lauthors of Merrlam- .
Webster Online Dictionary, one’ of the meamngs of MASSACRE is “the act or instance '

VNN . . R e

C. Against the above ‘contextual’ definitions, the Panel considered the following evidence
Cbeforeit: o e |
A The EndSARS protesters at the Lekkl Toll Gate were defenseless members of the
seeivil populace youth and yol.mg adults RTINS BN
2. Both the Lagos State Government and mdeed the Federal Government
were well aware of their status objectlves and” the nature of thelr'

»protest

3. - ..The: presence of protesters at the Lekki Toll Gate did not threaten the
' - territorial: integrity of Nigeria and could not be- considered as‘a civil
insurrection to warrant the intervention of the Nigerian Army;

4. Some top officials of the Lagos State Government met with the youths at
- the Lekki Toll Gate around 12-1pm of October 20, 2020, seeking
selected representatrves to discuss an urgent matter with them with a
view to persuadmg them to leave the Lekki Toll Gate;
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11, Itwas alleged and. corroborated that soldlers plcked bullet shells on the
. " +:night of October 20 and pollcemen folloW'ed Up in- the mormng of
October 21 to pick bullet shellsi o R .
KRS FY Y :Eftf{;"°*’&l s e RS . ,
12 ~Séveral unidentified bodles were removed by securrty agencies and
o LASEHMU (Lagos State Environmental Health Monitoring Unlt) and
deposrted at-various’ hospltal mortuarles in Lagos State :
' 13.', Three (3) trucks wnth brushes underneath were brought to the Lekki Toll
5 Gate'in' the' mornihg of October 21% October, 2020 to clean up ‘the
scene of bloodstams and other eVIdence Pt e :

14. There was abundant evidence before the Panel that the Lagos State’
Waste Management Authorlty (LAWMA) lndlca* ] vv|tter handle‘
that it had effectrvely cleaned up the Lekkl Toll Gate scene lmmedrately

. after the lncrdent of October 20 2020. : SRR &

' "175.‘ The demal of ambulances by the soldlers Wthl‘l could have asslsted in
T =: the prompt and effectlve treatmen_l _of mJured rotesters; wad'cruel and
o s o sinhuman and’ it contrlbuted immense y:to"'the large' numberof deaths
‘ ‘and-casualties on the'part of the protesters -especially those’ from the

Lekkl Toll Gate '

,;_1,;.6, The Panel flnds the cases of death or InJured protesters as credlble and

uncontroverted e

17. The Panel finds that most EndSARS protesters and vrc:trms of the Lekki
C T Toll Gatdngident of October 20 2020 were largely unwrllmg to be.
identified in publlc for féar of | persecut|on of harassment by the security
agencies, and the government generally. lmmedrately after the protest, -
there was palpable fear that the Army.and Police were visiting hospltals
to ‘finish up’ the protesters to the extent that sor& '6f them colld ot
return home immediately. Some of the  protesters. rece|ved threats and

som_e vvere belng tralled by unknown persons

LIST OF SOME CASUALTIES OF LEKKI TOLL GATE INCIDENT OF 20™
OCTOBER 2020

’ -
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DECEASED e . MALE ”'LEKKIVTOLLGATE :
AR T

Liag w e

” became thae spicetiterofithe

‘lded and lf theﬁlk“‘ezrﬁgé‘"med untouched

res

4 u,; i‘.'

ltS lnvestlgatlon into the mcrdent hat occurred

fera followmgfa pre- set format frost of the time and swrtchlng from’ thls mode
at “Sther times, strongly suggests that it was operated on both automated and = ™
" ‘manual modes durmg the time urider review contrary to the evidence of the MD
of the LCC that his men were not on ground.

Tow

3

LASG JPi REPORT OF THE LEKKI INCIDENT INVESTIGATION OF 20™ OCTOBER 2020°

. ToncPIToCTIRIANYT - v e 208

[







(iii). Brlgadler-General FranCIs Omata, to Whom the Panel issued Summons
" on December 15, 2020 but he failedito appear. He also joined General
~ Lt. Col S.0. Bello.at the, Lekkl Toll Gate on October 20, 2020. General
..Omata: in particular featured promlnently in all the testlmonles of the .
EndSARS protesters

13. AFTERMATH OF THE LEKKI TOLL GATE |NCIDENT
A. Apart from the isolated 1ncndent of violence in sore parts of Lagos State prlor toll.
" October 20, 2020 the Panel finds that the massive Iootmgs arson, destructlon and
mayhem ‘that occurred were the- résult of the |nc1dent of October 20, 2020
precrpltated by soldiers from the 65 Battahon o " e '

B. These wanton destructlons from the testlmony of General Taiwo, were perpetrated ‘
by hoodlums, outside the Lekk| Tolt, Gate area and thus outsnde the Terms of
Reference of the Panel. ' '

C. General Talwo stated that it was, after the soldrers had left havmg forcefully dlspersed
the peaceful EndSARS protesters that hoodlums returned to burn the Lekkl Toll Gate
on the night of October 20, 2020.

14. SHOOTINGS AT LEKKI TOLL GATE ON OCTOBER 20 2020
A. From the evidence of General Taiwo on pages 6, 7, 21, 22, the Panel finds that both

 blank and live bullets: were fired. by the Nigerian Army at the Lekki Toll Gate on
October 20, 2020, for. the followmg reasons ' '

I Apartfrom the military men in uniform, the Army left its base with vehicles rifles and
guns, which contained both live and blank bullets. General Taiwo admitted at page
22 that the Army went to the Lekki Toll Gate W|th live ammunltlon

II.  Asof October 30, 2020, when the Panel yi_sited the Lekki Toll G'ate for its on the spot -k
assessment, it was still able to recover two bullets shells which were duly analyzed by

~ the forensic expert hired by the Panel, Sentinel, who is very familiar with weapons . l
used by the Nigerian Army. These bullet shells were said to be the same as or similar ;
to the ones normally used by the Nigerian Army and they were expended shells,
meaning they were fired live at the Lekki Toll Gate.

e o enan S5

lll.  Petitioners and witnesses appeared before the Panel to give vivid accounts of

N

shootings by the Army into the crowd of protesters. The Panel finds their testimonies
credible being eye witness accounts and would ascribe probative value to their
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v. General Taiwo was shown video clip 202010 wa0313 of Hg81D flle where protesters
~ were shouting that the army had’ shot ‘and killed. He admitted seeing someone lying -
on ground iwith:Wwhat looked like blood but stated that the video was fake. when he

did not produce hlS own orlgmal video on behalf of the Army

V. The testlmony and Treport of Professor John Obafunwa a Forensic Pathologist of

‘ Lagos State Unwersnty Teaching - Hospltal showed that three (3) corpses were
dep05|ted at the Marnland Hospital, Yaba Hospital, all from the Lekki Toll Gate and _ -
the autopsy conducted thereon revealed death from bleedlng caused by penetratlng o

uobjects or rrfled weapon '

VI The Panel flnds that the fact of lack of ldentlty of some of the other % corpses onthe
list supplled by Professor Obafunwa would not obliterate the fact that some of them
could have come from the Lekki Toll Gate Incident of October 20, 2020 or that some

. - .-other.unidentified corpses may have been removed by their families or. the military,
| - as clalmed by the EndSARS protesters far and beyond the llSt tendered by Professor
Obafunwa ol L e e T TR R i T e S

Vil. . The Panel flnds that most of the 96 corpses fort whlch autopsres were conducted by
.__!.Professor Obafunwa rema|n unldentlfled but they were labelled wrth EndSARS
' apparently lendlng credence to'the case of the EndSARS protesters that the shootlngs ‘

by securlty agencies resulted in mass deaths

vill: . The: Panel finds that the manner of the occurrence of the |nC|dences at the Lekki Toll
Gate did not present’ proper procedure of cordoning off the. scene, inviting. foren5|c 4
: experts and pathologlsts crime experts and others lnvolved in such situations.

T R T REN 1-‘_:' AT BN

X The Panel finds that dlfflculty in rdentlfymg the corpses could have been av0|ded had
- Lagos State Government provided timely and adequate funding to conduct DNA
tests as was done in the cases of DANA Air crash and. Synagogue Church bU|ld|ng

collapse

X.  The Panel is reluctant to accept the view that a large number of the corpses tagged
unknown were from the riot in lkoyi Correctional Céntre, being an institution with
" proper records to identify such corpses and that these may be part of the Lekki Toll

Gate casualtles

LASG JPI REPORT OF THE LEKK! INCIDENT INVESTIGATION OF 20™ OCTOBER 2020 ' , : 302













Grandville..

7. Panel commends Reddlngton Hospltal Vedic-Life Healthcar_
.. Trauma Centre, Victoria Island Consultancy, Géneral Hospital Marina, and

medical Services;Hospitals;: LASUTH, Doreen Hospital; Saint. Nlcholas Hospital
' L.agos-| dsland;: -Avon-Medical Practlce Clinic, Britannia Hospltal Lekki; -First City
. _‘Dlagnosm erlted Lekki, Budo Specrallst Hospltal Lekki, Sarnt Edward
‘ -»Speaallst Hospital . and Cardrac Centre.Lekki; lagos Executrve Cardrovascular
'.CllnlC Lekki; Olive Multi- Spec1a||st Hospltal Lekki, Preston Hosprtal Lekki,”
"Lagoon Hospltal Ikoyi and all the medical doctors and personnel thatattended
to the victims of gunshot wounds from the- Lekki Toll Gate. and treated all of
them free of char rge:-Panel reéommends them for speC|al awards by the Lagos

-‘State and Federal Governments

The DPO of Maroko Pollce Statlon along W|th pollcemenl.deployed from
.Maroko ‘_Pollce Statlon on the 20th and 2'1St of. -October 2020 should~_~ be

fprosecuted .for arbltrary and mdrscnmmate»shootlng and- kllllng ofr '

Ol

S mech nlsm should be lmproved

..Lr 'rr

.Aupon to engende:_.speedy attentio _andf'actlon ,
_,1 Government should engage regularly WIth youths‘__and be broactlve and

4. Panel recommends that Coroner anuests ‘and ‘autopsies s should: be done in-

cases of suspicious death W|th|n a maximum of one month of occurrence of

PN TR - '
FRVRE A T gl vy S e

-15, Panef recommends that there should be guldellnes & standard procedures for
: mortuarles on information to be requested and documentatlon done in cases

~ of bodles brought to them '

16 Panel recommends Tralnmg of health ofﬂaals partlcularly LASEHMU

. . . .
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